
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 20059, 20120 
2. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την
30.09.2022 ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής Ιωάννη Πλακιωτάκη, σελ.
20115 

3. Κήρυξη της λήξη των εργασιών της Γ’ Συνόδου της ΙΗ’
Περιόδου Προεδρευοµένης Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας,
σελ. 20120 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20059, 20095, 20096,
20100, 20102, 20103, 20104, 20110, 20112, 20113, 20114,
20115, 20116, 20117, 20118, 20119, 20120 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3508 έως 3594,

σελ. 20060 - 20082 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

20083 - 20094 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Υφαρπαγή ιατρών ΕΣΥ από ιδιωτικές κλινικές

µέσω Συµπράξεων Δηµοσίου - Ιδιωτικού Τοµέα (ΣΔΙΤ)», σελ.
20095 

ii. µε θέµα: «Για την άµεση πρόσληψη µόνιµου προσωπικού
όλων των ειδικοτήτων στο Κέντρο Υγείας Σαµοθράκης, ώστε
να ικανοποιούνται οι αυξανόµενες ανάγκες», σελ. 20097 

iii. µε θέµα: « Άµεση στελέχωση του Κοινοτικού Κέντρου
Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων Ηρακλείου», σελ. 20099 

β) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
µε θέµα: «Ποιο είναι τελικά το φυσικό αντικείµενο της ιδιωτι-
κοποίησης του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου (ΟΛΗ)»; ,
σελ. 20100 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Για ποιους λόγους δεν συµπεριλήφθηκαν οι µη-

λοπαραγωγοί  Αγιάς στις κρατικές ενισχύσεις λόγω των επι-
πτώσεων του covid-19 και ποια συγκεκριµένα οικονοµικά
µέτρα πρόκειται να λάβει το ΥΠΑΑΤ για τη στήριξη των αγρο-
τών-παραγωγών, µετά την εξαγγελία του νέου προσωρινού
πλαισίου κρίσης λόγω της επίθεσης της Ρωσίας στην Ουκρα-
νία»;, σελ. 20102

ii. µε θέµα: «Θα αυξήσετε τελικά κατά 25 εκατοµµύρια την
χρηµατοδότηση του µέτρου των νέων αγροτών του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης για την Περιφέρεια Κρή-
της, ώστε να µην µείνει εκτός κανένας νέος που επιθυµεί να
ασχοληθεί µε την αγροτική παραγωγή»; , σελ. 20105 

iii. µε θέµα: «Για την κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί µε
τα ροδάκινα και τα υπόλοιπα φρούτα στις περιοχές της Ηµα-
θίας, της Πέλλας, του Τυρνάβου, της Φλώρινας και της Λά-
ρισας», σελ. 20106 

iv. µε θέµα: « Άµεση έκδοση της υπουργικής απόφασης
παρ. 1 του άρθρου 12 του Ν.4797/2021 για την επιχορήγηση
φυσικών προσώπων που δεν είναι κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες, αλλά κατέχουν αγροτικές εκµεταλλεύσεις και υπέ-
στησαν µεγάλες ζηµιές από τον σεισµό της 27ης Σεπτεµ-
βρίου 2021», σελ. 20109 

ε) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Βοήθεια στο

σπίτι: Να δοθεί λύση για να µην µείνουν άνεργοι µετά από 20
χρόνια δουλειάς» , σελ. 20103 

στ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:  
i.  µε θέµα: « Άµεση κάλυψη των κενών σε Ειδικό Επιστη-

µονικό και Ειδικό Βοηθητικό Προσωπικό στα ειδικά σχολεία
και νηπιαγωγεία της Καισαριανής», σελ. 20110 

ii. µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στα σχολικά κτήρια του
Δήµου Παιανίας - Γλυκών Νερών και ειδικότερα του 1ου και
2ου Γυµνασίου Παιανίας (παλαιό κτήριο)», σελ. 20112 

ζ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:

i. µε θέµα: «Βελτίωση εργασιακών συνθηκών των εργαζο-
µένων στον επισιτισµό-τουρισµό, ενίσχυση επιδόµατος ανερ-
γίας και επαναφορά του εφάπαξ», σελ. 20114 

ii. µε θέµα: «Για ποιους λόγους δεν καταχωρίζονται οι Επι-
στηµονικοί Συνεργάτες των Βουλευτών στο Πληροφοριακό
Σύστηµα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων «ΕΡΓΑΝΗ»;, σελ. 20116 

η) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σκανδαλώ-
δης απευθείας ανάθεση εργοστασιακής συντήρησης και
υποστήριξης µεταφορικών αεροσκαφών C-130 από την Ελ-
ληνική Αεροπορική Βιοµηχανία (ΕΑΒ)», σελ. 20118 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας
του Πολίτη, Δικαιοσύνης καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν την 30.09.2022
σχέδιο νόµου: «Κύρωση Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφο-
ρών µεταξύ της Ευρωπαϊκής  Ένωσης και των Κρατών µελών
της, αφενός και του Κράτους του Κατάρ, αφετέρου», σελ.
20115 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 20059 – 20108
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 20108 – 20120

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 20059, 20095, 20096, 

20100, 20102, 20103, 
20104

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 20110, 20112, 20113, 
20114, 20115, 20116, 
20117, 20118, 20119, 
20120

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 20095, 20096
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 20102, 20103
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 20119
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ.  , σελ. 20104, 20105, 
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 20097, 20098
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 20110, 20111

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’

Παρασκευή 30 Σεπτεµβρίου 2022



ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 20099, 20103, 20104, 
20105, 20106, 20109, 
20114, 20115, 20116, 
20117, 20118, 20119

ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 20100, 20101
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ  Ι.  , σελ. 20101
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 20095, 20096, 20098, 

20099, 20100
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 20112, 20113
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 20107, 20108
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ.  , σελ. 20102, 20103, 20105, 

20106, 20107, 20108, 
20109, 20110

ΣΥΡΙΓΟΣ Ε. , σελ. 20110, 20111, 20112, 20113
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π.  , σελ. 20114, 20115, 20116, 

20117, 20118

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 20114



Αθήνα, σήµερα 30 Σεπτεµβρίου, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
9.02’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 29-9-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�Ε’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
29 Σεπτεµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Σύσταση και οργάνωση

νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «ΕΝΩΣΗ
ΤΕΧΝΟΛΟΓΩΝ ΑΚΤΙΝΟΛΟΓΙΑΣ - ΑΚΤΙΝΟΘΕΡΑΠΕΙΑΣ ΕΛΛΑΔΑΣ»
(Ε.Τ.Α.Α.Ε.), ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας και
λοιπές διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’

Παρασκευή 30 Σεπτεµβρίου 2022



20060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20061



20062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20063



20064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20065



20066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20067



20068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20069



20070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20071



20072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20073



20074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20075



20076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20077



20078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20079



20080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20081



20082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20083

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



20084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20085



20086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20087



20088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20089



20090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20091



20092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20093



20094 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σήµερα Παρασκευή
30 Σεπτεµβρίου 2022 θα συζητηθούν δεκατέσσερις επίκαιρες
ερωτήσεις. 

Οι τρεις πρώτες αφορούν το Υπουργείο Υγείας και σε αυτές
θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Αθανάσιος Πλεύρης.

Ξεκινάµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1053/26-9-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Υφαρπαγή ιατρών ΕΣΥ από ιδιωτικές κλινικές
µέσω συµπράξεων δηµοσίου - ιδιωτικού τοµέα (ΣΔΙΤ)».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προφανώς και γνωρίζετε το θέµα για τη ΣΔΙΤ

που ανακοινώθηκε διθυραµβικά από το «Ιασώ», όπου ειδικευµέ-
νοι γιατροί από την Παιδιατρική Κλινική του «Αττικόν» θα πηγαί-
νουν -και νοσηλευτές- να εκπαιδεύονται στο «Ιασώ» στο πλαίσιο
µιας ΣΔΙΤ, σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, και µάλιστα
θα πηγαίνουν να εξειδικεύονται σε περιστατικά υψηλού βαθµού
δυσκολίας, διαγνωστικών, επεµβατικών πράξεων κ.λπ..

Σας ρωτάµε και θέλουµε να µας απαντήσετε, ποια είναι τα
συµβαλλόµενα µέρη αυτής της σύµπραξης; Ποιοι είναι οι όροι
συνεργασίας; Σε ποιο νοµοθετικό πλαίσιο στηρίχτηκε; Σε τι συ-
νίσταται η εκπαίδευση των ειδικευόµενων γιατρών και η παρου-
σία τους σε ιδιωτική κλινική; Ισχύει αυτό που διακηρύττει ο
ιδιωτικός τοµέας υγείας ή που υποστηρίζει η Διευθύντρια της
Παιδιατρικής Κλινικής του «Αττικόν»;

Ποια είναι η ουσία εδώ πέρα, κύριε Υπουργέ; Προφανώς και
ξέρουµε ότι όλα αυτά είναι παράνοµα. Στις εξηγήσεις της η κ.
Παπαγγέλου είπε ότι θα επιτρέπεται για λίγες ηµέρες η απουσία
των γιατρών και του υπόλοιπου προσωπικού για κάθε εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα στο οποίο εκφράζουν την επιθυµία να συµµετέ-
χουν. Δηλαδή θα γίνει αυτό που είπε και θεωρητικά το διέψευσε.

Τι προβλέπει ο νόµος για να παρακολουθήσουν οι γιατροί του
ΕΣΥ ένα σπάνιο χειρουργείο; Ας πούµε ότι το «Ιασώ» έχει πιο
σπάνια χειρουργεία από ό,τι το δηµόσιο νοσοκοµείο, το «Αττι-
κόν», το µεγαλύτερο της χώρας. Θα πρέπει να πάρουν άδεια από
το επιστηµονικό συµβούλιο του νοσοκοµείου στο οποίο είναι διο-
ρισµένοι και απαιτείται αίτηση και θέλει κάποιον χρόνο ηµερών
για να εγκριθεί και µπορεί να γίνεται σπάνια αυτό. Εσείς παρα-
κάµπτετε δηλαδή αυτόν τον νόµο. Και τι κάνετε; Ένα ΣΔΙΤ.

Πόσο κοστίζει στο δηµόσιο το ΣΔΙΤ αυτό, κύριε Πλεύρη; Η κ.
Γκάγκα είπε ότι θέλει να προχωρήσει και σε άλλα ΣΔΙΤ. Το έχετε
πει και εσείς. Ξέρετε, θα πάρουµε ΣΔΙΤ για εκπαίδευση από το
πιο µεγάλο νοσοκοµείο της χώρας, τη ναυαρχίδα του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, το «Αττικόν», και θα το στείλουµε σε ένα
µικρό νοσοκοµείο ιδιωτικό, να εκπαιδευτούν και να µάθουν κάτι
παραπάνω. Είναι αστείο και µόνο που το συζητάµε.

Αλλά δεν είναι µόνο του, κύριε Πλεύρη. Έχετε µε χιλιάδες τρό-
πους προσπαθήσει να κλείσετε το Παίδων Πεντέλης, πρώτα για
να το κάνετε εµβολιαστικό κέντρο. Δεν πέρασε αυτό, γιατί ήταν
κατακραυγή τεράστια. Πουθενά στον κόσµο δεν έχει ξαναγίνει
να κλείσει νοσοκοµείο για να γίνει εµβολιαστικό κέντρο. Μετά για
άλλους λόγους κλείνατε τις πτέρυγές του, για να τους βγάλετε
όµως πάλι από το σύστηµα. Έχετε απαξιώσει πλήρως µε τρεις
χιλιάδες χειρουργεία σε αναµονή το «Αγία Σοφία». Το «Αγλαΐα
Κυριακού» καταρρέει. Η κ. Γκάγκα ανακοίνωσε ότι δεν θα κάνει
καν παιδοχειρουργική καρδιοχειρουργική κλινική όταν φτιαχτεί
το νοσοκοµείο στη Θεσσαλονίκη κ. ο. κ.. Και µε την Πάτρα αντί-
στοιχα.

Διαλύεται όλο το κοµµάτι που είναι Παίδων δηµόσιο, γιατί ξέ-
ρετε πάρα πολύ απλά, κύριε Πλεύρη, ότι ο κάθε πολίτης µπορεί
να µην πάει να χειρουργηθεί ο ίδιος γιατί δεν έχει χρήµατα, αλλά
για το παιδί του θα πουλήσει µέχρι και τα νεφρά του για να πάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, ολο-

κληρώστε, παρακαλώ.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Το ξέρετε και το ξέρουν και θέ-

λουν να πάρουν αυτή την αγορά, αγορά της ντροπής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Στη δευτερολο-

γία µου θα σας απαντήσω και για τα Νοσοκοµεία Παίδων που εί-
πατε.

Πάµε τώρα στο θέµα που έχετε θέσει. Πραγµατικά δεν µπορώ
να καταλάβω την ερώτηση και πραγµατικά δεν µπορώ να κατα-
λάβω την αντίδραση. Θεωρώ ότι είναι στα όρια -αυτή η αντί-
δραση- της πλήρους ιδεολογικής εµµονής η οποία υπάρχει.

Μπορούµε να ξεκαθαρίσουµε κάτι; Ίσως να µην το θέλετε τα
κόµµατα της Αριστεράς. Στη χώρα µας, όπως και σε όλο τον
κόσµο, υπάρχει δηµόσιος, υπάρχει και ιδιωτικός τοµέας στο κοµ-
µάτι της υγείας, όπως υπάρχει και στην παιδεία, όπως υπάρχει
σε πολλά και διαφορετικά σηµεία. Οι δύο αυτοί τοµείς δεν είναι
εχθροί µεταξύ τους. Παρέχουν το αγαθό της υγείας. Μάλιστα
συνεχώς µου κάνετε ερωτήσεις -ενώ δεν σας αρέσει η ιδιωτική
υγεία- για το τι αποζηµιώνει ο ΕΟΠΥΥ. 

Πέρα από µια θέση ενδεχοµένως του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος που είναι ξεκάθαρη, ότι δεν θα έπρεπε να υπάρχουν
όλα αυτά και να είναι όλα σε µια δηµόσια σφαίρα, τον ΣΥΡΙΖΑ
και το ΜέΡΑ25 δεν τα έχω καταλάβει. Όταν αποζηµιώνει ο
ΕΟΠΥΥ και πηγαίνει κάποιος σε ιδιωτική κλινική, εκεί είναι καλή
η ιδιωτική κλινική; Βγείτε και πείτε ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΜέΡΑ25 «καµ-
µία σχέση των ιδιωτικών κλινικών µε τον ΕΟΠΥΥ» και πείτε στους
πολίτες ότι δεν θα µπορείτε να πηγαίνετε σε ιδιωτικές κλινικές.
Θα πηγαίνετε µόνο στο δηµόσιο σύστηµα.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο, κύριε Αρσένη, η επίθεση
που έχει δεχτεί η κ. Παπαευάγγελου ξεπερνά την κοινή λογική.
Έρχεται, λοιπόν, το Πανεπιστήµιο ΕΚΠΑ, το οποίο έχει αυτοδιοί-
κητο και στοιχειωδώς θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι δεν εµπλέκεται
το Υπουργείο Υγείας στα θέµατα του πανεπιστηµίου, και κάνει
µια σύµβαση το πανεπιστήµιο, η συγκεκριµένη κλινική, η Γ’ Παι-
διατρική Κλινική, περνάει από την Ιατρική Σχολή και εγκρίνεται
από τον Πρόεδρο της Ιατρικής Σχολής να µπορεί να έχει µια επι-
στηµονική συνεργασία µε το «Ιασώ». Η Γ’ Παιδιατρική Κλινική
βρίσκεται σε νοσοκοµείο που ανήκει και στο ΕΣΥ, στο Νοσοκο-
µείο «Αττικόν», που ανήκει στο ΕΣΥ. Το νοσοκοµείο ανήκει στο
ΕΣΥ, είναι πανεπιστηµιακό το νοσοκοµείο. Η πανεπιστηµιακή κλι-
νική, λοιπόν, απασχολεί και γιατρούς του ΕΣΥ και έτσι είναι όλες
οι πανεπιστηµιακές κλινικές. Δεν έχουν µόνο γιατρούς πανεπι-
στηµιακούς. Απασχολούν και γιατρούς του ΕΣΥ.

Δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα από µια συνεργασία να µπορεί
-στον βαθµό που το επιθυµεί κάποιος και αφού έχει δοθεί και έγ-
κριση από το επιστηµονικό συµβούλιο του νοσοκοµείου και σύµ-
φωνη γνώµη του διοικητικού συµβουλίου του νοσοκοµείου, µε
την ιδιότητα του παρατηρητή και µόνο, που σηµαίνει ότι δεν µπο-
ρεί να κάνει καµµία πράξη- να πάει να παρακολουθήσει µια επέµ-
βαση η οποία γίνεται σε µια ιδιωτική κλινική για εκπαιδευτικούς
λόγους. Αυτή είναι όλη η ιστορία.

Κάποιος µπορεί να πάρει µια εκπαιδευτική άδεια και να σηκω-
θεί να πάει σε µια ξένη χώρα και να λείπει τρεις µήνες. Δεν θα
αντιδράσει κανείς εδώ. Θα πει ότι είναι πάρα πολύ λογικό, πήρε
µια εκπαιδευτική άδεια, πήγε στο εξωτερικό, για να διευρύνει το
επιστηµονικό του επίπεδο. Εδώ πέρα, λοιπόν, κάνουµε θέµα στο
αν σε περίπτωση που το θέλει κάποιος γιατρός, οποιασδήποτε
φύσεως, ειδικευόµενος, οτιδήποτε, υπάρχει ένα ειδικό χειρουρ-
γείο το οποίο µπορεί να γίνεται και µπορεί ενδεχοµένως µια ιδιω-
τική κλινική σε αυτό το κοµµάτι να έχει µια καλή τεχνογνωσία -δεν
ξέρω το επίπεδο της τεχνογνωσίας που µπορεί να υπάρχει- να
πάει να παρακολουθήσει ως παρατηρητής. 

Να σας το πω και ανάποδα. Και να έρθει και ένας γιατρός που
εργάζεται σε ιδιωτική κλινική και να µπει να παρακολουθήσει µια
επέµβαση σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο, αυτό τι κάνει τελικά; Ανε-
βάζει συνολικά το επιστηµονικό επίπεδο της χώρας, διότι µεταξύ
τους οι κλινικές συνεργάζονται. Εξηγήστε µου, λοιπόν, πού είναι
το κακό.

Βγήκατε όλοι για να διαµαρτυρηθείτε. Ποιο είναι το κακό; Δη-
λαδή, είναι κακό ένας γιατρός που εργάζεται στο ΕΣΥ να πάει να
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δει σε µια ιδιωτική κλινική µια ειδική εκπαιδευτική δραστηριότητα
η οποία γίνεται, να διευρύνει τους ορίζοντές του και αντίστοιχα
ένας γιατρός που εργάζεται στο «Υγεία», στο «Ιατρικό», στο
«Metropolitan», στο «Ιασώ», σε µια συνεργασία που θα υπάρχει,
να µπορεί να δει σε µια πανεπιστηµιακή κλινική πώς γίνεται ένα
χειρουργείο και να µπορεί µετά αυτό το οποίο µαθαίνει να το µε-
ταφέρει στη δική του γνώση;

Αυτές, λοιπόν, είναι υγιέστατες συµπράξεις, δεν έχουν κανένα
απολύτως πρόβληµα, είναι εκπαιδευτικές και ανεβάζουν συνο-
λικά το επίπεδο. Οι µόνοι που µπορεί να αντιδρούν εδώ πέρα
είναι αυτοί που εµµονικά και µόνο θεωρούν ότι οτιδήποτε είναι
ιδιωτικό είναι κακό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι δεν υπάρχει πόλεµος µεταξύ του δη-

µόσιου και ιδιωτικού τοµέα της υγείας. Τότε, αλήθεια, γιατί ο
ιδιωτικός βάζει την Κυβέρνησή σας να λεηλατήσει το δηµόσιο;
Αυτό δεν είναι πόλεµος; Γιατί αυτό δεν κάνετε συστηµατικά;
Αυτή δεν είναι η λεηλασία σας, η διάλυση και η ιδιωτικοποίηση
του δηµόσιου τοµέα υγείας, του ΕΣΥ, πάση θυσία και η θυσία
ήταν το 98% των νεκρών, διασωληνωµένων εκτός ΜΕΘ και στις
ΜΕΘ -από τότε που προχωρήσατε και στις αναστολές- που φτά-
σαµε µέχρι και το 93%; Αυτή δεν είναι η διάλυση; Αυτός δεν είναι
ο πόλεµος που έχετε εξαπολύσει στο δηµόσιο σύστηµα υγείας
πάση θυσία; Ναι, προφανώς.

Εγώ προσωπικά πιστεύω ότι θα πρέπει το δηµόσιο σύστηµα
υγείας να είναι το µόνο σύστηµα υγείας που έχουµε, σαφέστατα.
Η υγεία δεν πρέπει να είναι εµπόρευµα, σαφέστατα.

Για να δούµε, όµως, λίγο παρακάτω. Ακούστε τι γράφει εδώ
πέρα: «Η ιδιωτική πρωτοβουλία είναι η πιο αποδοτική. Το κράτος
παρεµβαίνει µόνο εκεί που αδυνατεί ο ιδιωτικός τοµέας, για να
επωµιστεί τα κόστη κατασκευής των υποδοµών.». Τι σας θυµί-
ζουν όλα αυτά; Αυτό δεν είναι το δόγµα που εφαρµόζει η Κυβέρ-
νηση; Είναι τα άρθρα 7 και 9 του «Carta del Lavoro» του 1927,
του καταστατικού χάρτη του φασιστικού κράτους Μουσολίνι.
Αυτή είναι η πολιτική σας. Αυτό είναι που εφαρµόζετε. Αυτή είναι
η ραχοκοκαλιά σας. 

Φασισµός δεν είναι µόνο οι ανατάσεις χεριών στα δικαστήρια,
οι σβάστικες και τα ξερονήσια. Φασισµός είναι όταν δεν αφήνεις
καµµία επιλογή στον άνθρωπο να πει «όχι» σε ό,τι του προτείνει
η ολιγαρχία, γιατί τον έχεις αφαιµάξει για την υγεία, τον έχεις
αφαιµάξει για την παιδεία, τον έχεις αφαιµάξει, του παίρνεις το
σπίτι, οι λογαριασµοί είναι τέτοιοι που δεν µπορεί να πληρώσει.
Αυτό είναι το ίδιο που κάνει ο φασισµός και γι’ αυτό συµπίπτουν
αυτά που κηρύσσετε εσείς ως Κυβέρνηση µε την «Carta del La-
voro» του Μουσολίνι.

Έχετε, κύριε Πλεύρη, εσείς προσωπικά επιλέξει να δώσετε τα
πάντα στον ιδιωτικό τοµέα, χωρίς να µας πείτε ποτέ πόσο κοστί-
ζει. Μας λέτε: «Εµείς θέλουµε να έχει πρόσβαση ο πολίτης στις
υπηρεσίες υγείας, δεν µας ενδιαφέρει αν είναι δηµόσιος ή ιδιω-
τικός τοµέας.». Δεν µας είπατε ποτέ πόσο κοστίζει, πόσες φορές
πάνω κοστίζει στο δηµόσιο σύστηµα το ότι πηγαίνουν στις ιδιω-
τικές κλινικές οι άνθρωποι, γιατί είχατε απαγορεύσει τα χειρουρ-
γεία ξανά και ξανά και ήταν υποχρεωµένοι για να σωθούν να
πάνε στις ιδιωτικές κλινικές, γιατί κλείνετε τις παιδιατρικές κλινι-
κές και είναι υποχρεωµένοι να πάνε στις ιδιωτικές κλινικές, γιατί
διαλύετε το σύστηµα, γιατί δεν παίρνετε γιατρούς, γιατί δεν
υπάρχει δυνατότητα. Και έτσι, παρ’ όλο που όλοι όταν βρεθούν
σε µια δυσκολία θα πάνε µόνο στο δηµόσιο σύστηµα, εσείς κά-
νετε ό,τι µπορείτε για να το ροκανίσετε. Παρ’ όλο που δεν έβαλε
ούτε δευτερόλεπτο πλάτη ο ιδιωτικός τοµέας στην πανδηµία,
εσείς συνεχίζετε να ενισχύετε τον ιδιωτικό τοµέα.

Και µας λέει η κ. Γκάγκα για τις επιτυχηµένες πρακτικές κατά
τη διάρκεια της πανδηµίας. Ποιες επιτυχηµένες πρακτικές, κύριε
Πλεύρη; Αναφέρεται στο ότι οι κλινικές µε το που νοσούσε ο κα-
λοπληρωµένος πελάτης τους...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, συγ-
γνώµη λίγο, γνωρίζετε πολύ καλά ότι ο κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος έχει ένα συγκεκριµένο περιεχόµενο και κινούµαστε...

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αφορά αυτό ακριβώς το πλαίσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε µε, σας
παρακαλώ, µε ηρεµία, εγώ θέλω να εξηγήσω κάποια πράγµατα.
Τώρα, εάν είναι να κάνουµε συνολική πολιτική αντιπαράθεση, νο-
µίζω ότι δεν είναι η ώρα, η στιγµή, αλλά και η διαδικασία τέτοια.
Συνήθως -και έτσι είναι η διαδικασία µάλλον- αναφερόµαστε ή
συζητούµε τα της ερώτησης. Φυσικά, από το Προεδρείο πάντα
υπάρχει ανοχή, σίγουρα τα ζητήµατα είναι πολιτικά, µπορεί να
γίνονται αναφορές, αλλά τώρα εσείς κάνετε ολόκληρη οµιλία -
αν µου επιτρέπεται αυτός ο όρος- αξιοποιώντας τον χρόνο µιας
επίκαιρης ερώτησης. Δεν είναι η διαδικασία αυτή. Ας µείνουµε
στα όρια της ερώτησης. Αυτός είναι ο χαρακτήρας του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου και περιµένουν και άλλοι συνάδελφοι,
«τρώµε» και χρόνο και εγώ συγγνώµη τώρα που παρενέβην.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όχι, είστε εξαιρετικός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

ολοκληρώστε, όµως, έτσι;
ΚΡΙΤΩΝ -ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω.
Θέλω να σας πω, όµως, τον λόγο. Η κ. Γκάγκα, απαντώντας

σε αυτό το ζήτηµα δηµόσια, είπε ότι πατάει πάνω στις ΣΔΙΤ και
στις συνεργασίες που έγιναν µε τον ιδιωτικό τοµέα στον COVID.
Γι’ αυτό αναλύω τι έγινε στη συνεργασία µε τον ιδιωτικό τοµέα
στον COVID, γιατί η κ. Γκάγκα αυτό είπε απαντώντας σε αυτό
ακριβώς το ζήτηµα, γι’ αυτό το χρησιµοποιώ.

Και ολοκληρώνω, όµως, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ
για την ανοχή.

Οπότε είχαµε κλινικές στις οποίες αυτή η συνεργασία που πε-
ριγράφει η κ. Γκάγκα απαντώντας σε αυτή τη ΣΔΙΤ «Αττικόν» µε
«Ιασώ Παίδων», τι συνεργασία ήταν; Με το που νοσούσε ο καλο-
πληρωµένος πελάτης των ιδιωτικών κλινικών τον έστελναν -τον
πετούσαν για την ακρίβεια- στο δηµόσιο σύστηµα. Εκεί πέρα, σε
αυτές τις κλινικές πάτε να εκπαιδεύσετε τους ανθρώπους από
το «Αττικόν».

Ο στόχος σας είναι η διάλυση της Παιδιατρικής Κλινικής, γιατί
εκεί πέρα ξέρετε ότι ό,τι και να γίνει, ό,τι έχει και δεν έχει, ό,τι
µπορεί να κάνει ο γονέας θα το κάνει, προκειµένου το παιδί του
να µπορέσει να κάνει αυτή την εγχείρηση που χρειάζεται. Γι’
αυτό κλείνετε και διαλύετε τα δηµόσια παιδιατρικά νοσοκοµεία
και σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται αυτό, όχι καθόλου τυχαία, στο
Παίδων του «Αττικόν», του µεγαλύτερου νοσοκοµείου του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αφού, λοιπόν,

δεν είχαµε να πούµε τίποτα για την ερώτηση, παρά µόνο στα τε-
λευταία δέκα δευτερόλεπτα που µιλήσατε, µπήκατε σε µια δια-
δικασία που ξεκίνησε από το φασιστικό κόµµα της Ιταλίας και τα
άρθρα στο καταστατικό του και το κατά πόσο, εάν συνεργάζεσαι
τελικά µε τους ιδιώτες, αυτό είναι απόρροια της φασιστικής ιδε-
ολογίας. Αυτό λίγο-πολύ µας είπατε. Όλος ο καπιταλιστικός κό-
σµος, δηλαδή, που συνεργάζεται µε τους ιδιώτες το πήρε από
το καταστατικό του φασιστικού κόµµατος του Μουσολίνι.

Και επειδή µιλήσατε για επιλογές, προφανώς στον ελεύθερο
κόσµο οι επιλογές είναι ευρύτερες και οι επιλογές δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα είναι ελευθερία επιλογής. Αυτό που θέλετε
εσείς, να είναι όλα µόνο δηµόσια, στερεί την επιλογή για την
οποία πριν µιλούσατε και λέγατε ότι υπάρχει ανάγκη να έχει επι-
λογές ο άνθρωπος.

Δύο πράγµατα µόνο για αυτό το οποίο είπατε, γιατί πάλι είπατε
ένα σωρό ανακρίβειες. Πάµε να δούµε τι έγινε µε τον ιδιωτικό
τοµέα στο κοµµάτι της κρίσης. Και πάλι αναφέροµαι, γιατί ξέρετε
εµένα µου αρέσει η ιδεολογική αντιπαράθεση. Και δεν µπορείτε
να τη βάλετε εσείς αυτή την ιδεολογική αντιπαράθεση, αυτή µπο-
ρεί να τη βάλει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, γιατί εσείς
είστε γιαλαντζί σε αυτά. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έρ-
χεται και λέει «επίταξη, δεν πληρώνουµε τίποτα, παίρνετε, δεν
υπάρχει ιδιωτικός τοµέας». Αυτό προφανώς δεν ήταν επιλογή. 

Η επιλογή που ήταν στη συνεργασία τι ήταν; Ότι πήραµε κλί-
νες ΜΕΘ και είχαµε το σύνολο των κλινών ΜΕΘ που διαχειρίζον-
ταν από το ΕΚΑΒ και τις πληρώναµε, ότι πήραµε τριακόσιες
κλίνες ΜΕΘ, τριακόσιες απλές κλίνες COVID στη Θεσσαλονίκη,
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διακόσιες στη Θεσσαλία και στην Αθήνα είχαµε σύστηµα συνερ-
γασιών, που από επιλογή το δηµόσιο σύστηµα ήθελε τα βαριά
περιστατικά να τα διαχειρίζεται το ίδιο, γιατί είχε αναπτύξει µια
µεγαλύτερη τεχνογνωσία.

Αναφέρετε πόσο στοιχίζουν και πόσες φορές είναι πάνω. Πα-
ράλληλα, θα ψάξω να βρω -γιατί θα µου έχετε κάνει σίγουρα
ερώτηση, όπως µου έχουν κάνει όλα τα κόµµατα- για το claw-
back. Το ξέρετε το clawback; Το clawback µάς λένε ότι είναι σο-
σιαλιστικό µέτρο, γιατί υπάρχει ταβάνι χρηµάτων που παίρνουν
οι ιδιωτικές κλινικές και άµα κάνουν υπέρβαση αυτών των χρη-
µάτων τούς τα παίρνει πίσω το κράτος. Με αυτόν, λοιπόν, τον
τρόπο η παροχή που παίρνει το κράτος από τις ιδιωτικές κλινικές
είναι πολύ φθηνότερη, γιατί τελικά δεν πληρώνει στο ΚΕΝ το
οποίο έχει προϋπολογίσει το κράτος, αλλά λόγω της υπέρβασης
που υπάρχει και παίρνοντας πίσω, µεσοσταθµικά το clawback
στις ιδιωτικές κλινικές είναι γύρω στο 25%. Άρα παίρνει 25% λι-
γότερο από τα ΚΕΝ που πληρώνει στο δηµόσιο νοσοκοµείο, γιατί
η τιµή των ΚΕΝ είναι ίδια, το κλειστό ενοποιηµένο νοσήλιο. Άρα
µε το clawback παίρνουµε 25% λιγότερο.

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο το οποίο λέτε: Το συγκεκριµένο
είναι πάρα πολύ απλό. Το πανεπιστήµιο συνεργάζεται, η πανεπι-
στηµιακή κλινική συνεργάζεται, έχει το δικαίωµα στο αυτοδιοί-
κητό του να συνεργάζεται µε οποιονδήποτε επιθυµεί. Μέσα σε
αυτό το πλαίσιο της συνεργασίας, που είναι καθαρά εκπαιδευ-
τική, µπορούν να µεταφέρονται γιατροί, προκειµένου να µαθαί-
νουν µία εξειδίκευση η οποία υπάρχει ή να διευρύνουν τις
γνώσεις, εάν το επιθυµούν, µόνο ως παρατηρητές, που σηµαίνει
ότι δεν µπορούν να κάνουν ιατρική πράξη, µπορούν µόνο να πα-
ρακολουθήσουν. Αυτό που θα έκαναν πηγαίνοντας σε ένα συνέ-
δριο ή πηγαίνοντας στο εξωτερικό το κάνουν εδώ µέσα. Είναι
πάρα πολύ λογικό. Δεν υπάρχει καµµία υφαρπαγή γιατρών που
λέτε, αυτή τη στιγµή αντιθέτως υπάρχει µια συνεργασία που βελ-
τιώνει κατά πολύ το επιστηµονικό επίπεδο των γιατρών.

Και, κύριε Αρσένη, επειδή έχει γίνει µία σπέκουλα σε αυτό το
πράγµα, εγώ έβγαλα και τα στοιχεία: Δύο χιλιάδες οκτακόσια πε-
νήντα τρία χειρουργεία ήταν το 2019 στο Παίδων, σήµερα είναι
δύο χιλιάδες εννιακόσια είκοσι πέντε. Βγάλαµε προκήρυξη για
να καλυφθούν άµεσα οι θέσεις, µεταφέραµε δύο αναισθησιολό-
γους και το σηµαντικότερο το οποίο κάνουµε θα σας το πω τώρα,
για να καταλάβετε πώς κάποια πράγµατα διογκώνονται.

Ζήτησα από τη διοίκηση του Νοσοκοµείου Παίδων να έρθει σε
επικοινωνία µε όλη αυτή τη λίστα που υπάρχει. Ήδη έχει γίνει
επαφή µε τα χίλια τετρακόσια άτοµα. Από τα χίλια τετρακόσια
άτοµα, τα τριακόσια είκοσι παραµένουν στη λίστα που θέλουν να
χειρουργηθούν. Τριακόσιοι ογδόντα αναζητούνται ακόµα, καθώς
έχουν γίνει τρεις κλήσεις και δεν τους βρίσκουν τους συγκεκρι-
µένους ανθρώπους, οπότε να σας προσθέσω και αυτούς σε
αυτόν τον αριθµό, εποµένως φτάνουν τους επτακόσιους. Το υπό-
λοιπο τµήµα ή έχει χειρουργηθεί ή βρισκόταν σε λίστα άλλων νο-
σοκοµείων ή δεν ενδιαφέρεται να χειρουργηθεί, γιατί, δυστυχώς,
δεν είχε γίνει ποτέ και εκκαθάριση αυτής της λίστας που ακολου-
θούταν.

Εµείς λοιπόν τι κάνουµε; Το ενισχύουµε, εκκαθαρίζουµε τη
λίστα, η οποία υπολογίζεται ότι θα είναι κάτω από το 50% από
αυτή τη λίστα η οποία αναφέρεται και µε την ενίσχυση που γίνε-
ται, αλλά και σε συνεργασία µε ιδιωτικό τοµέα. Διότι µέσα στις
προτάσεις που κάνει η ΕΙΝΑΠ και η ΟΕΝΓΕ, ξέρετε ποια είναι;
Αν χρειαστεί, να έρθουν αναισθησιολόγοι από τον ιδιωτικό τοµέα
για να ενισχύσουν. Εκεί είναι κακός ο ιδιωτικός τοµέας, αν µας
δώσει αναισθησιολόγους και µας τους ενισχύσει για ένα χρονικό
διάστηµα να βγουν τα χειρουργεία; Εκεί είναι κακός ο ιδιωτικός
τοµέας; Ή είναι κακός ο ιδιωτικός τοµέας άµα χρειαστούµε και
γίνουν χειρουργεία χωρίς να πληρώσει καθόλου συµµετοχή ο πο-
λίτης;

Άρα ας αφήσουµε τις εµµονές. Το δηµόσιο αγαθό είναι η υγεία
και αυτό θέλουµε να παράσχουµε, χωρίς να πληρώνει ο πολίτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
τρίτη µε αριθµό 1044/26-9-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Για την άµεση πρόσληψη µόνιµου προσωπικού όλων των

ειδικοτήτων στο Κέντρο Υγείας Σαµοθράκης, ώστε να ικανοποι-
ούνται οι αυξανόµενες ανάγκες». 

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πάµε στη Σαµοθράκη, κύριε Υπουργέ, ένα ξεχωριστό και

πολύ όµορφο νησί, όπου βέβαια το κέντρο υγείας που υπάρχει
εκεί -εδώ και αρκετά χρόνια, δεν είναι σηµερινό µόνο το πρό-
βληµα- βρίσκεται σε µία πορεία, θα έλεγε κανείς, υποβάθµισης
και απαξίωσης, καθώς είναι αποδυναµωµένο, υποστελεχωµένο
από ιατρικό προσωπικό.

Βεβαίως, η αιτία είναι γνωστή -και αυτή διαχρονική- η διαχρο-
νική υποχρηµατοδότηση της υγείας και εν προκειµένω της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας. Το αποτέλεσµα, βεβαίως, για το
Κέντρο Υγείας της Σαµοθράκης -και φοβάµαι ότι αυτή η εικόνα
αφορά λίγο πολύ σχεδόν όλα τα κέντρα υγείας στην περιφέρεια-
το βιώνουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι µε την εντατικοποίηση της ερ-
γασίας τους -δουλεύουν, κυριολεκτικά, στα όριά τους- το βιώ-
νουν, όµως, και οι τρεις χιλιάδες κάτοικοι του νησιού και οι
επισκέπτες του νησιού, που το καλοκαίρι είναι πάρα πολλοί, είναι
χιλιάδες, γιατί δεν µπορούν να καλύψουν τις σύγχρονες ανάγκες
στην υγεία που έχουν.

Όπως είπαµε, καλείται το κέντρο υγείας να καλύψει έναν πλη-
θυσµό τριών χιλιάδων κατοίκων, που το καλοκαίρι αυξάνεται,
αλλά η στελέχωση αυτού του κέντρου υγείας για ένα ολόκληρο
νησί, παρά το ότι ο οργανισµός του προβλέπει έξι γιατρούς αυτή
τη στιγµή υπάρχουν οι µισοί, υπάρχουν τρεις. Δεν υπάρχει γενι-
κός γιατρός ή παθολόγος -ακόµα ένας που χρειάζεται δηλαδή-
δεν υπάρχει χειρουργός, δεν υπάρχει οδοντίατρος. Γιατί; Αυτές
οι ιατρικές ανάγκες δεν υπάρχουν για τους κατοίκους του νη-
σιού; Και βεβαίως δεν υπάρχει καρδιολόγος, αν και µπορεί να
πει κανείς ότι είναι σύµφωνο µε τον οργανισµό αυτού του κέν-
τρου υγείας, επειδή δεν προβλέπεται η παρουσία καρδιολόγου
στο νησί, κάτι που, προφανώς, είναι λάθος γιατί και οι κάτοικοι
στη Σαµοθράκη αντιµετωπίζουν τέτοιου είδους προβλήµατα. Και
υπάρχει και σοβαρό πρόβληµα στο ασθενοφόρο του νησιού, που
δεν µπορεί να καλύψει και τις τρεις βάρδιες, που οφείλει να κα-
λύπτει, στο εικοσιτετράωρο.

Με βάση, λοιπόν, αυτά που σας παρέθεσα, κύριε Υπουργέ,
σας ρωτάµε ποια µέτρα -και αν σκοπεύει βεβαίως- θα πάρει η
Κυβέρνηση για να στελεχώσει αυτό το Κέντρο Υγείας της Σαµο-
θράκης µε µόνιµο, όµως, προσωπικό -και έχει σηµασία η λέξη
«µόνιµο»- έτσι ώστε να ικανοποιηθούν οι ανάγκες της υγείας και
για τους κατοίκους, αλλά και για τους επισκέπτες αυτού του νη-
σιού.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Δελή.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,

θα αναφερθώ πρώτα απ’ όλα στο κοµµάτι που έχει να κάνει µε
το ΕΚΑΒ, το οποίο θέτετε στην ερώτησή σας, να δούµε τι ενέρ-
γειες γίνονται και εν συνεχεία για τη στελέχωση, αντιλαµβανό-
µενος -παρ’ όλο που δεν είχα την τύχη να επισκεφτώ τη
Σαµοθράκη- ότι είναι µια ιδιαίτερη περίπτωση, ακριβώς γιατί πρό-
κειται για ένα αποµακρυσµένο νησί το οποίο έχει και ιδιαίτερες
ανάγκες για τους κατοίκους. 

Στο κοµµάτι τώρα του ΕΚΑΒ, πραγµατοποιήθηκε πρόσληψη
της µοναδικής αίτησης που υπήρχε -επικουρικό προσωπικό, όχι
για µόνιµο προσωπικό- ως πλήρωµα ασθενοφόρου και έχει γίνει
εισήγηση από το ΕΚΑΒ για τη δηµιουργία σταθµού ΕΚΑΒ, ώστε
να υπάρχει η δυνατότητα µετακίνησης και από το αντίστοιχο
προσωπικό του φορέα, να µπορεί να µετακινηθεί το προσωπικό.

Αυτή τη στιγµή υπηρετούν, οδηγοί - πλήρωµα ασθενοφόρου,
τέσσερις και µε τη συνεργασία του Δηµάρχου της Σαµοθράκης
διατέθηκε και ένας οδηγός επαγγελµατικής κατηγορίας Γ’ ώστε
να µπορεί να καλύπτει την κίνηση του ασθενοφόρου. Το ΕΚΑΒ
θα προχωρήσει, σε συνεργασία µε την οποία έχουµε εµείς τη δη-
µιουργία νέων τοµέων, µε βάση τις ανάγκες για την κάλυψη της
περιοχής. Και αντίστοιχα, σε επίπεδο επικουρικού προσωπικού
στις θέσεις οι οποίες υπάρχουν τώρα και είναι να βγουν, προβλέ-
πεται να υπάρξει ενίσχυση του ΕΚΑΒ συνολικά, άρα να καλυ-
φθούν και ανάγκες για τη Σαµοθράκη, καθώς επίσης και στην
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προκήρυξη για µόνιµο, πλέον, προσωπικό -το οποίο υπολογί-
ζουµε ότι θα βγει τον Νοέµβριο και είναι εννιακόσιες δέκα θέσεις
µόνιµου προσωπικού- περιλαµβάνονται και διασώστες του ΕΚΑΒ.

Αναφορικά τώρα µε το ιατρονοσηλευτικό προσωπικό, υπηρε-
τούν τρεις γιατροί -όπως είπατε- γενικής ιατρικής και υπάρχουν
και τρεις γιατροί υπηρεσίας υπαίθρου -το αγροτικό δηλαδή- και
παράλληλα προχώρησε και ενισχύθηκε µε πρόσληψη τεσσάρων
νοσηλευτών -το ένα άτοµο ως πλήρωµα ασθενοφόρου, που σας
είπα, µια διοικητική υπάλληλος και ένας τεχνολόγος ιατρικών ερ-
γαστηρίων- εξαντλώντας όλα τα αιτήµατα που υπήρχαν στη
λίστα. Δηλαδή ό,τι αίτηµα έγινε, ικανοποιήθηκε. Έγινε προκή-
ρυξη δύο θέσεων σε βαθµό διευθυντή, ώστε να υπάρχει κίνητρο,
γιατί το γνωρίζετε όταν βγαίνουν οι θέσεις σε υψηλότερο βαθµό
υπάρχει κίνητρο, δυστυχώς, όµως κατέληξαν άγονες.

Είναι σηµαντικό, όµως, ότι ενώ για δέκα χρόνια στη Σαµο-
θράκη δεν υπήρχε παιδίατρος, από το 2020 υπηρετούν δύο παι-
δίατροι -ο ένας, βέβαια, είναι µε τη σύµβαση µίσθωσης έργου, ο
άλλος βρίσκεται κανονικά- οπότε ικανοποιείται η κάλυψη του παι-
διατρικού πληθυσµού. Και υπάρχει ένας ευρύτερος προγραµµα-
τισµός για τα κέντρα υγείας που έχει να κάνει και µε την ενίσχυσή
τους µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης µε υλικοτεχνική υποδοµή,
αλλά και µε ανθρώπινο δυναµικό και µέσα στο επόµενο στάδιο
θα θελήσουµε να υπάρξουν και περισσότερα κίνητρα, πέρα από
τη θέση, ειδικά για τις ακριτικές περιοχές για να µη βγαίνουν άγο-
νες οι προκηρύξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δελή, έχετε
τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Η απάντηση του Υπουργού δεν καλύπτει,
φυσικά, τις ανάγκες, είναι φανερό, σε σχέση µε τα αιτήµατα που
παρέθεσα πριν από λίγο.

Θα ξεκινήσω κι εγώ µε το ΕΚΑΒ που πράγµατι δεν υπάρχει στη
Σαµοθράκη σταθµός ΕΚΑΒ και θα έπρεπε ήδη να έχει δηµιουρ-
γηθεί, έτσι ώστε να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα. Όλα αυτά
τα οποία είπατε σε σχέση µε τον δήµαρχο, µε τον εργαζόµενο
που έφυγε από εκεί και πήγε εκεί, µε συγχωρείτε αλλά πρόκειται
για µπαλώµατα. Το ΕΚΑΒ έχει ανάγκη από επαγγελµατίες δια-
σώστες. Η δουλειά τους είναι εξαιρετικά κρίσιµη και τα παρα-
πέµψατε βεβαίως και εσείς στο µέλλον, όταν και εφόσον
δηµιουργηθούν αυτές οι συνθήκες και ληφθούν αυτές οι αποφά-
σεις.

Θα ήθελα, όµως, να σας διαβάσω και την ερώτηση που είχαµε
καταθέσει, κύριε Υπουργέ, το περασµένο καλοκαίρι, τον Ιούνιο
αλλά δεν ξέρω τι συµβαίνει εκεί στο Υπουργείο Υγείας και δεν
απαντώνται αυτές οι γραπτές ερωτήσεις, παρά το ότι είστε υπο-
χρεωµένοι µε βάση τον Κανονισµό της Βουλής. Σε αυτή, λοιπόν,
την γραπτή ερώτηση που είχαµε καταθέσει στις 8 Ιουνίου του
2022 µεταφέραµε την κραυγή αγωνίας των εργαζοµένων του
ΕΚΑΒ που -είναι δηµοσιοποιηµένο αυτό- λένε οι άνθρωποι ότι
«σας γνωστοποιούµε ότι το κέντρο υγείας έχει έλλειψη προσω-
πικού πληρώµατος ασθενοφόρου γι’ αυτόν τον λόγο η νυχτερινή
βάρδια από τις έντεκα το βράδυ έως τις επτά το πρωί δεν διαθέ-
τει ασθενοφόρο όχηµα». Αλίµονο, δηλαδή, αν συµβεί κάτι αυτές
τις ώρες. «Επανειληµµένα έχουµε ενηµερώσει τις αρµόδιες
αρχές, όµως, δυστυχώς το πρόβληµα παραµένει άλυτο» και συ-
νεχίζει να είναι άλυτο κατά πάσα πιθανότητα -έτσι φαίνεται- παρά
τα όσα είπατε εσείς.

Έρχοµαι τώρα στο υπόλοιπο σε σχέση µε το νοσηλευτικό προ-
σωπικό και µε το ιατρικό προσωπικό. Νοµίζω ότι αποδεχθήκατε
την έλλειψη της µειωµένης κάλυψης του οργανογράµµατος του
Κέντρου Υγείας της Σαµοθράκης. Μιλήσατε για άγονους διαγω-
νισµούς, για άγονες προκηρύξεις. Δεν ξέρω αν σας έχει προβλη-
µατίσει εκεί στο Υπουργείο, όχι µόνο εσάς προσωπικά, αλλά
συνολικά την Κυβέρνηση, αλλά και τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις, η οικονοµική πλευρά του ζητήµατος. Δηλαδή, να πάει ένας
γιατρός µε έναν µισθό -ας µην τον αναφέρω, εν πάση περιπτώ-
σει- σε ένα νησί αποµακρυσµένο. Είναι και οι συνθήκες εργασίας,
εγώ θα έλεγα και οι συνθήκες διαµονής, έτσι όπως αναδείχθηκαν
µε αυτή την περίπτωση στη Μήλο πρόσφατα, όπου πήγε ένας
γιατρός και δεν έβρισκε σπίτι για να µείνει. Για να µη µιλήσουµε
και για την επιστηµονική εξέλιξη του γιατρού, του επιστήµονα, ο
οποίος επιλέγει µια τέτοια περιοχή. Νοµίζω ότι θα πρέπει να λη-

φθούν όλα αυτά υπ’ όψιν στις προκηρύξεις έτσι ώστε να µην κα-
θίστανται άγονες.

Από κει και πέρα, σε σχέση µε τα κέντρα υγείας. Μας ενδια-
φέρουν τα κέντρα υγείας. Μας ενδιαφέρουν ιδιαίτερα γιατί, κατά
τη δική µας αντίληψη και προσέγγιση στο ζήτηµα της υγείας, βε-
βαίως και προορίζονται ως πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.
Έχουν, όµως, και έναν ακόµα πιο σηµαντικό και κρίσιµο ρόλο,
κύριε Υπουργέ. Έχουν τον ρόλο της πρόληψης. Οφείλουν να
έχουν τον ρόλο της πρόληψης σε επίπεδο νησιού, σε επίπεδο
πόλης, συνοικίας, οπουδήποτε βρίσκονται. Και σε αυτόν τον
ρόλο µε τέτοια υποστελέχωση, δυστυχώς, δεν µπορούν να αν-
ταποκριθούν. Κι αν θέλετε αυτός ο ρόλος αναδείχθηκε ιδιαίτερα
τώρα στα χρόνια της πανδηµίας.

Σε σχέση µε τον παιδίατρο, πέρα από το ότι έχουµε έναν
ιδιώτη µε τη σύµβαση έργου που είπατε κ.λπ., να πω ότι αποτελεί
µια επιλογή όχι µόνο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά όλων των υπόλοιπων κοµµάτων σε σχέση µε την υγεία, η
συνύπαρξη δηλαδή του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα της
υγείας, άσχετα αν το φωνάζουν ή όχι, αν το λένε. Αποτελεί επι-
λογή όλων των κοµµάτων, πλην ΚΚΕ, γιατί όλα τα υπόλοιπα κόµ-
µατα θεωρείτε πολύ φυσιολογικό η υγεία να αποτελεί ένα
εµπόρευµα. Γιατί εµπόρευµα αποτελεί.

Η επιλογή για την οποία µιλήσατε πριν, µε συγχωρείτε, είναι
επιλογή γι’ αυτούς που έχουν τη δυνατότητα να κάνουν την επι-
λογή. Δεν έχουν όλοι τη δυνατότητα να κάνουν επιλογή και να
διαλέξουν νοσοκοµείο. Γι’ αυτούς, λοιπόν, προορίζεται το δηµό-
σιο και µάλιστα µε το ελάχιστο πακέτο προσφορών, έτσι όπως
διαµορφώνεται. Θα θέλαµε, εν πάση περιπτώσει, µια πιο ξεκά-
θαρη απάντηση σε σχέση µε τη στελέχωση αυτού του κέντρου
υγείας.

Μιας και το έφερε η κουβέντα κι επειδή έχω πάει αρκετές
φορές στη Σαµοθράκη, το κέντρο υγείας είχε χωροθετηθεί κυ-
ριολεκτικά µέσα σε ένα ρέµα και στις µεγάλες πληµµύρες του
2017 έπαθε πολύ µεγάλες καταστροφές, οι οποίες αποκαταστά-
θηκαν µετά από πέντε χρόνια. Τέλος πάντων πέντε χρόνια πέρα-
σαν, πάντως αποκαταστάθηκαν. Ίσως θα χρειαστεί να γίνουν και
κάποιες αντιπληµµυρικές παρεµβάσεις για να µην έχουµε ξανά
τέτοιου είδους προβλήµατα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Βλέπετε πολλές

φορές είναι πιο ωραίες οι καθαρές ιδεολογικές διαφωνίες και
κουβέντες, γιατί εδώ πέρα πράγµατι µπορείς να συζητήσεις και
να πεις ότι είναι η διαφορετική αντίληψη η οποία υπάρχει. Διότι
εµείς πιστεύουµε ότι το δηµόσιο αγαθό µπορεί να παρέχεται από
πολλά κανάλια, και κρατικά και ιδιωτικά. Εσείς ξεκάθαρα λέτε τη
δική σας θέση. Όλα τα άλλα κόµµατα στην πραγµατικότητα λένε
αυτό που λέµε εµείς, αυτή είναι η αλήθεια, αλλά απλώς δεν θέ-
λουν να το πούνε και θέλουν να πουν ότι δήθεν είναι αντίθετοι.

Ένα σηµαντικό, όµως, το οποίο είπατε, κι εκεί πιστεύω ότι
υπάρχει γενικώς αντίληψη και δεν είναι θέµα ιδεολογικής προ-
σέγγισης, πράγµατι τα κέντρα υγείας και συνολικά η πρωτοβάθ-
µια, δηλαδή ακόµα και η πρωτοβάθµια σε οποιονδήποτε τοµέα
βρίσκεται, παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο και στην πρόληψη.
Μπορώ να το καταλάβω αυτό που λέτε γιατί ειδικά στα νησιά που
υπάρχει ευχέρεια επαφής άµεσα µε το κέντρο υγείας, µε τη
σωστή στελέχωση και την καλή υλικοτεχνική υποδοµή µπορεί και
σε ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν κάτι, είναι ουσιαστικά υγιείς,
να γίνονται προγράµµατα πρόληψης ώστε αυτοί οι άνθρωποι να
µη βρεθούν ασθενείς.

Προς αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση σε υλικοτεχνική υποδοµή
έχουµε διασφαλίσει τα κέντρα υγείας. Είναι 250 εκατοµµύρια
από το Ταµείο Ανάκαµψης για κτηριακές και υλικοτεχνικές υπο-
δοµές. Από τα τριακόσια έντεκα κέντρα υγείας που έχουµε,
έχουν ενταχθεί τα εκατόν πενήντα επτά, γιατί κάποια άλλα ήταν
σε προγράµµατα ΕΣΠΑ. Άρα χρήµατα θα υπάρξουν.

Όµως, πολύ σηµαντικό είναι το κοµµάτι του ανθρώπινου δυ-
ναµικού. Και ναι, κύριε Βουλευτά, σε αυτό που λέτε υπάρχει µια
πραγµατικότητα. Θα υποκριθεί κάποιος Υπουργός Υγείας που
θα έρθει εδώ οποτεδήποτε να πει ότι ειδικά στα κέντρα υγείας
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καλύπτονται όλα τα κενά στις νησιωτικές περιοχές, όπου εκεί δεν
υπάρχει και η επιθυµία των γιατρών και για τους λόγους εκπαί-
δευσης που είπατε.

Στο κοµµάτι το οικονοµικό έγιναν παρεµβάσεις. Όπου υπάρχει
συνεργασία µε τις δηµοτικές αρχές, είναι µια πραγµατικότητα,
βρίσκουµε και γιατρούς. Γιατί υπάρχουν δηµοτικές αρχές που
καλύπτουν όλη τη στέγαση των γιατρών και µάλιστα στέγαση µε
αξιοπρεπείς συνθήκες και υπάρχουν οι δηµοτικές αρχές οι
οποίες λένε δεν είναι δουλειά του δήµου. Οπότε ένας γιατρός
ό,τι οικονοµικό κίνητρο και να πάρει δεν θα πάει. Γιατί για τους
θερινούς µήνες το οικονοµικό κίνητρο για τρεις µήνες να παίρνει
κάποιος 1500 ευρώ επιπλέον του µισθού του, αφορολόγητα, για
να πηγαίνει στα νησιά που υπάρχει και µεγαλύτερη πίεση, ήταν
ένα πολύ σηµαντικό κίνητρο. Όπου καλύφθηκε η στέγη πήγαν
γιατροί, όπου δεν καλυπτόταν όχι. Προφανώς, τους µήνες Ιούλιο,
Αύγουστο στην Ελλάδα τα χρήµατα τα οποία σας λέω θα εξαντ-
λούνταν όχι για τον µήνα, για λιγότερο από µήνα, σε νησιά και
ειδικά σε εκείνα που αποτελούν πολύ έντονο τουριστικό προορι-
σµό. Άρα οι παρεµβάσεις θα γίνουν για να υπάρξει καλύτερη στε-
λέχωση.

Ο παιδιατρικός πληθυσµός, έστω και µε τις συνθήκες που
εσείς διαφωνείτε, είναι παιδιατρικός πληθυσµός που εξυπηρε-
τείται. Υπάρχει το πρόβληµα ότι δεν έχουν κλείσει οι γιατροί.
Βγήκε η προκήρυξη και θα βγει κι άλλη και µε τους όρους τους
οποίους σας λέω, δηλαδή µε καλύτερα οικονοµικά κίνητρα και
ευελπιστούµε να υπάρξει και κάλυψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συζητηθεί,
τώρα, η τέταρτη µε αριθµό 6790/2-8-2022 ερώτηση του κύκλου
των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Άµεση στελέχωση του Κοινοτικού Κέντρου Ψυ-
χικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων Ηρακλείου».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η ερώτηση ήταν γραπτή. Αφορά το αίτηµα για άµεση στελέ-

χωση του Κοινοτικού Κέντρου Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφή-
βων του «Βενιζελείου Νοσοκοµείου», όπως πολύ σωστά είπατε.
Δεν απαντήθηκε και γι’ αυτό µετατρέπεται σε επίκαιρη.

Κύριε Υπουργέ, ως αρµόδιο Υπουργείο γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι η έγκαιρη διάγνωση και διαχείριση των ψυχικών διατα-
ραχών παιδιών και εφήβων, καθώς και η αποκατάσταση και κοι-
νωνική ένταξή τους, είναι κρίσιµοι συντελεστές για την
αποτελεσµατικότητα ενός Κοινοτικού Κέντρου Ψυχικής Υγείας
Παιδιών και Εφήβων. Δικαίως, λοιπόν, έχουν αναστατωθεί οι γο-
νείς των παιδιών που παρακολουθούνται από το Κοινοτικού Κέν-
τρου Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων του «Βενιζελείου
Νοσοκοµείου», το οποίο σηµειώνω καλύπτει ανάγκες του Νοµού
Ηρακλείου και του Νοµού Λασιθίου, αλλά δεν δύναται να χορηγεί
γνωµατεύσεις οι οποίες είναι απαραίτητες ακόµα και για τις θε-
ραπείες των παιδιών µέσω ΕΟΠΥΥ σε συµβεβληµένους ιδιώτες.

Το αποτέλεσµα είναι οι γονείς να πληρώνουν οι ίδιοι τις θερα-
πείες των παιδιών τους, όπως εργοθεραπείες, λογοθεραπείες
αλλά και ψυχοθεραπείες. Σε πολλές µάλιστα περιπτώσεις λόγω
έλλειψης οικονοµικών δυνατοτήτων της οικογένειας διακόπτον-
ται αυτές οι θεραπείες και αυτό, όπως αντιλαµβάνεστε, εκτός
από κοινωνικά άδικο, έχει πολύ αρνητικές επιπτώσεις στην ψυ-
χική υγεία των παιδιών και των εφήβων.

Το πρόβληµα δηµιουργήθηκε λόγω έλλειψης ιατρικού προσω-
πικού. Συνταξιοδοτήθηκε η διευθύντρια γιατρός και ο άλλος για-
τρός ήταν εκτός λόγω εµβολιασµών. Το Κοινοτικό Κέντρο
Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων του «Βενιζελείου» κινδυ-
νεύει να κλείσει, εάν δεν στηριχθεί άµεσα. Να λάβετε υπ’ όψιν
σας ότι το τελευταίο διάστηµα παρουσιάζεται στην περιοχή Ηρα-
κλείου και Λασιθίου µια αύξηση της τάξεως του 78%. Παρά την
παρέµβαση του Εργατικού Κέντρου Ηρακλείου στην 7η ΥΠΕ για
την άµεση επίλυση του ζητήµατος, µέχρι στιγµής δεν έχει δοθεί
ουσιαστική λύση.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, επειδή -καλή ήταν η ενέργεια, αλλά δεν
αρκεί- η προσωρινή λύση που δόθηκε µε τη συνέχιση της εργα-
σίας της συνταξιούχου ουσιαστικά ιατρού µέχρι να βγει το ΦΕΚ

της συνταξιοδότησής της δεν µπορεί να λύσει το πρόβληµα, τι
προτίθεστε να πράξετε για τη στελέχωση του Κοινοτικού Κέν-
τρου Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων του «Βενιζελείου Νο-
σοκοµείου», αξιοποιώντας κάθε πρόταση και κάθε δυνατότητα
που συµβάλλει στην οµαλή λειτουργία του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κεγκέρογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Απλά στην αρχή,

κύριε Πρόεδρε, επειδή το έθεσε και ο κ. Δελής και ο κ. Κεγκέρο-
γλου αλλά και χθες συνάδελφοι Βουλευτές, και επειδή ακριβώς
είµαστε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, πρέπει να υπάρχει σεβα-
σµός. 

Ως Υπουργός στις επίκαιρες ερωτήσεις έχω απαντήσει σε
όλες. Πράγµατι στις γραπτές ερωτήσεις του Υπουργείου Υγείας,
κύριε Πρόεδρε, υπάρχει καθυστέρηση απαντήσεων, διότι, όπως
ήταν φυσιολογικό, υπήρξε τεράστιος φόρτος στην υπηρεσία µε
τις ερωτήσεις, λόγω της πανδηµίας. Οπότε είναι χιλιάδες οι ερω-
τήσεις, δεν εξυπηρετούνται στους χρόνους που είναι ο κοινοβου-
λευτικός έλεγχος. Έχουµε κάνει µετακινήσεις να υπάρχουν
παραπάνω άνθρωποι για να µπορούν, αλλά πάλι είµαστε πίσω.
Όµως επειδή βλέπω ότι γίνεται µια αναφορά, τουλάχιστον στις
επίκαιρες ερωτήσεις που είναι άµεσος ο Υπουργός, δεν έχει µεί-
νει καµµία επίκαιρη ερώτηση αναπάντητη.

Στο σκέλος τώρα που θέτει ο συνάδελφος κ. Κεγκέρογλου,
πάµε να δούµε ποια ήταν η ιατρική στελέχωση µέχρι τις 9 Σε-
πτεµβρίου 2022. Υπήρχε η διευθύντρια της σε παιδοψυχιατρικής
του κέντρου, µία επιµελήτρια Β’ και µία επικουρική επιµελήτρια
µε καθεστώς σύµβασης µέσω ΕΣΠΑ. Προ δύο µηνών, εκείνο το
διάστηµα, γι’ αυτό ερχόµαστε στις 9 Σεπτεµβρίου 2022 που ολο-
κληρώθηκε, αποχώρησε η διευθύντρια και εποµένως δηµιουργή-
θηκε ένα κενό. Έγινε συνεννόηση άµεσα µε την Παιδοψυχιατρική
Κλινική του ΠΑΓΝΗ και µεταβαίνει ένας παιδοψυχίατρος ανά δε-
καπενθήµερο, για να µπορεί να τρέχουν, να διεκπεραιώνονται οι
εκκρεµούσες αιτήσεις εργοθεραπείας, λογοθεραπείας και λοι-
πών θεραπειών και την επιστηµονική εποπτεία την ανέλαβε ο επι-
µελητής της 9ης Ψυχιατρικής από παρακείµενο κέντρο ψυχικής
υγείας που είναι εντεταγµένο στο «Βενιζέλειο». Υπάρχει και παι-
δοψυχίατρος από το ΠΑΓΝΗ που συµβάλλεται, προκειµένου να
εγκρίνει τις θεραπείες ΕΟΠΥΥ. 

Στον σχεδιασµό, τον οποίο αναφέρετε, του ιατρικού προσωπι-
κού των δύο νοσοκοµείων του Ηρακλείου, στις επικείµενες προ-
κηρύξεις ιατρών του ΕΣΥ του Υπουργείου Υγείας, έχουν
προβλεφθεί τέσσερις θέσεις: µία θέση ψυχιατρικής παίδων στον
βαθµό επιµελητή Β’ στο ΠΑΓΝΗ, µία θέση ψυχιατρικής µε βαθµό
επιµελητή Α’ πάλι στο ΠΑΓΝΗ, µία θέση παιδοψυχιατρικής για το
κέντρο ψυχικής υγείας σε βαθµό επιµελητή Β’ και µία ίδια θέση
ψυχιατρικής σε βαθµό επιµελητή Β’ στο κέντρο ψυχικής υγείας. 

Είναι πολύ σηµαντική η ενίσχυση, όπως το περιγράψατε, των
δοµών υγείας. Οφείλω να σας πω ότι δυστυχώς- και το ξέρετε
σίγουρα λόγω του ότι είστε και Βουλευτής Ηρακλείου, αλλά
ασχολείστε και µε αυτά τα θέµατα- και το έτος 2020 και το 2021
στην προκήρυξη πέντε θέσεων ψυχιατρικής συνολικά στην
Κρήτη, οι τέσσερις απέβησαν άγονες, ενώ αντίστοιχα το 2021 µε
ορθή επανάληψη προκηρύχθηκαν δέκα θέσεις και πάλι δυστυ-
χώς οι επτά απέβησαν άγονες. Και προσέξτε τώρα, αναφερόµα-
στε και στα µεγάλα νοσοκοµεία, στο ΠΑΓΝΗ, που συνήθως εκεί
υπάρχει επιθυµία κόσµου να διοριστεί. 

Τώρα ευελπιστούµε σε αυτές τις προκηρύξεις. Το πρόβληµα
το επιλύουµε, όπως ακριβώς σας περιέγραψα, που δεν είναι ορι-
στική λύση. Οριστική λύση είναι να καλυφθούν οι συγκεκριµένες
θέσεις, οπότε θα βγουν άµεσα, προκειµένου να µπορέσει να στε-
λεχωθεί και ελπίζουµε τουλάχιστον στις δύο από αυτές τις τέσ-
σερις να υπάρξει και ενδιαφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναγνωρίζετε ότι η όποια λύση είναι όχι µόνο προσωρινή, αλλά

και ανεπαρκής. Εποµένως, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε να πά-
ρετε αποφάσεις. Και επειδή κάνετε διαπιστώσεις και εσείς, όπως

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20099



και δηµοσιογράφοι, όπως οι πολίτες και τα λοιπά, ότι δεν υπάρχει
στελέχωση και υπάρχει και αδυναµία σε σχέση µε την αποτελε-
σµατικότητα των προκηρύξεων, θα πρέπει, αφού είστε η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Υγείας, να πάρετε πρωτοβουλίες νοµο-
θετικές και θεσµικές, να έχουµε το ευνοϊκό εκείνο πλαίσιο, το
οποίο θα οδηγεί στην ανάληψη υπηρεσίας και όχι σε άγονες προ-
κηρύξεις. Οι άγονες προκηρύξεις δεν είναι στην ευθύνη αυτών
που δεν πάνε, αλλά είναι ευθύνη της πολιτείας που δεν δηµιουρ-
γεί τις συνθήκες για να µπορεί να πάει να εργαστεί. 

Τόσοι «άνεργοι» υπάρχουν, εντός εισαγωγικών, γιατί βρίσκουν
δουλειά στο εξωτερικό ως γιατροί, οι οποίοι έχουν αποκτήσει ει-
δικότητα στην Ελλάδα, στους οποίους έχει επενδύσει ο Έλληνας
πολίτης, η πολιτεία η ίδια να τους σπουδάσει. Κι επειδή δεν κά-
νουµε ορισµένες αλλαγές στη διαδικασία και το θεσµικό πλαίσιο
που αφορά στις προκηρύξεις για τα νοσοκοµεία και ιδιαίτερα
τους γιατρούς, απλώς επαναλαµβάνουµε τη διαπίστωση ότι βγαί-
νει άγονος ο διαγωνισµός. 

Αυτό νοµίζω βολεύει αυτούς οι οποίοι δεν θέλουν ισχυρό δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Επειδή έχω ακούσει πολλές φορές ότι
είστε θιασώτης του δηµόσιου συστήµατος υγείας, σε συνεργα-
σία βέβαια µε τον ιδιωτικό τοµέα, όπως λέτε, πιστεύω και περι-
µένω να πάρετε αποφάσεις για το γενικό πλαίσιο, αλλά και για
το ειδικό που αφορά το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφή-
βων του «Βενιζελείου Νοσοκοµείου». 

Δεν µε ικανοποιεί η απάντηση ότι θα προκηρυχθούν. Στην ανά-
λυση της της κατάστασης που κάνατε για 9 Σεπτεµβρίου, είναι
σωστό αν προσθέσετε και έναν γιατρό ο οποίος είναι σε ανα-
στολή. Πώς θα λυθεί όµως το πρόβληµα; Με έναν διαγωνισµό ο
οποίος µπορεί να έχει αποτελέσµατα µετά από ενάµιση - δύο
χρόνια; Όχι, δεν µε ικανοποιεί η απάντηση, αλλά θα µε ικανοποι-
ούσε τουλάχιστον εάν στη δευτερολογία σας δεσµευόσασταν
για να βρείτε άµεσα µια αποτελεσµατική και ολοκληρωµένη λύση
για το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Εφήβων και Παιδιών του «Βενιζε-
λείου Νοσοκοµείου» στο Ηράκλειο, που εξυπηρετεί και το Λασίθι,
όπως σας είπα. 

Και βέβαια µέχρι τότε η όπως-όπως παροχή των διαγνώσεων
και των γνωµατεύσεων επιλύει εν µέρει το πρόβληµα, αλλά δεν
γίνεται η συνολική δουλειά του κέντρου που είναι η πρόληψη, η
διάγνωση και βεβαίως, συµβάλλει καθοριστικά ένα τέτοιο κέντρο
στην κοινωνική ένταξη και άρα, στην αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων που αφορούν την κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ξεκινάω από το

γενικό, το οποίο έχετε θέσει. Πράγµατι υπάρχει θέµα απροθυ-
µίας σε ειδικότητες και σε περιοχές. Αυτά τα δύο εντοπίζει η
χώρα µας. Υπάρχουν ειδικότητες που δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα, υπάρχουν ειδικότητες που ουσιαστικά είναι άγονες ειδι-
κότητες, θα πούµε το τετριµµένο που υπάρχει µε τους
αναισθησιολόγους και υπάρχει και η νησιωτική περιοχή κατά
βάση όπου εκεί δεν υπάρχει προθυµία ακόµα και σε ειδικότητες
που στις άλλες θέσεις, οι οποίες προκηρύσσονται, καλύπτονται. 

Προς αυτή λοιπόν την κατεύθυνση -γιατί ακριβώς πολύ σωστά
λέτε, η πολιτική ηγεσία δεν είναι να διαπιστώνει, είναι να δίνει και
λύσεις- στο µεν κοµµάτι των ειδικοτήτων σε όλη τη διάρκεια δώ-
σαµε επιπλέον χρήµατα να υπάρχουν και σε επίδοµα, αλλά και
στη δυνατότητα να έρθουν ιδιώτες για να καλύψουν αυτά τα
κενά, όπου πληρώνονταν εφηµερίες και µάλιστα, πληρώνονταν
σε πολύ υψηλό βαθµό και για τα δεδοµένα που υπάρχουν -250
ευρώ ήταν ουσιαστικά, για να καλυφθούν από ιδιώτες τα κενά-
και παράλληλα, όλες οι θέσεις οι οποίες προκηρύσσονται, προ-
κηρύσσονται σε υψηλότερο βαθµό για να υπάρχουν επιπλέον κί-
νητρα συνολικά, ενώ αντίστοιχα ήδη εξαγγέλθηκε και θα
ψηφιστεί και αύξηση µισθού στους γιατρούς του ΕΣΥ. Κάποιοι
µπορεί να κρίνουν αν το 10% είναι πολύ ή λίγο, πάντως το 10%
είναι η µοναδική αύξηση που δίνεται σε έναν κλάδο από το 2009
µέχρι σήµερα. 

Άρα αυτό δείχνει ακριβώς ότι υπάρχει µια βούληση να πάµε
σε έναν µισθολογικό εξορθολογισµό των αµοιβών των γιατρών
µας στο ΕΣΥ, ώστε όχι να γίνουµε ανταγωνιστικοί, γιατί υπάρ-

χουν χώρες στο εξωτερικό όπου είναι πολύ υψηλότεροι µισθοί,
όπως και στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά τουλάχιστον να δείξουµε ότι
ανοίγει αυτή η κουβέντα. 

Παράλληλα, το νοµοσχέδιο για τη δευτεροβάθµια -και είναι
ένα κεντρικό θέµα και φαντάζοµαι θα προκαλέσει και πολύ µε-
γάλη συζήτηση- εξετάζει και το ενδεχόµενο ότι εκεί που έχουµε
άγονες προκήρυξης, να µπορεί να εξετάζεται και η δυνατότητα
της µερικής απασχόλησης, µε προκηρύξεις µερικής απασχόλη-
σης. 

Διότι αυτή τη στιγµή υπάρχουν πάρα πολλά νησιά µας, τα
οποία οι ιδιώτες γιατροί είναι έξω, δεν µπορεί κανείς να τους
υποχρεώσει αυτούς τους γιατρούς να µπουν στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, χάνοντας τη δυνατότητα να είναι και ιδιώτες.
Οπότε θα πρέπει όλα αυτά να εξεταστούν και αυτά όλα θα τύ-
χουν της συζήτησης ότι σε αυτά τα σηµεία, όταν είναι άγονες συ-
νεχώς προκηρύξεις, θα µπορεί να δίνεται η δυνατότητα αντί για
το µπλοκάκι που έχουµε τώρα που είναι µια, αν θέλετε, διαδικα-
σία θεσµοθετηµένη µεν, αλλά δεν δηµιουργεί συνθήκες ισχυρής
δέσµευσης του ιδιώτη µε το δηµόσιο σύστηµα, να πάµε σε προ-
κηρύξεις µερικής απασχόλησης, ώστε πράγµατι κάποιος να µπο-
ρεί να ενταχθεί να εργαστεί χωρίς να έχει απωλέσει και την
ιδιότητά του ως ιδιώτης.

Και πιστέψτε µε, επειδή αυτή η κουβέντα είναι κουβέντα σε
όλον τον ευρωπαϊκό χώρο, κύριε Κεγκέρογλου, δηλαδή η απου-
σία ανθρώπινου δυναµικού στο κοµµάτι της υγείας, υποχρεωτικά
θα πρέπει να πάµε σε πιο έξυπνες και πρακτικές λύσεις. 

Για το συγκεκριµένο τώρα που είπατε –και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε- αυτή τη στιγµή δεν θα διαφωνήσω µαζί σας. Το πρό-
βληµα το λύνουµε όχι συνολικά αλλά εν µέρει και µπορεί να είναι
εύρυθµη η λειτουργία. Από εκεί και πέρα, δεν θα είναι σε ενάµιση
χρόνο. Σε ένα, δύο µήνες το πολύ ολοκληρώνονται αυτές οι δια-
δικασίες. Ευελπιστούµε ότι θα γίνει και η κάλυψη, ώστε να
έχουµε και την οριστική λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό. 

Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, να ανακοι-
νώσω ότι η δεύτερη µε αριθµό 1041/23-9-2022 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Δράµας του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κραυγή αγωνίας από Έλληνες φοιτη-
τές στην Ουκρανία και τη Ρωσία που ζητούν τη συνέχιση των
σπουδών τους σε ΑΕΙ της χώρας µας, λόγω του πολέµου» δεν
θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος της κυρίας Βουλευτού.

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1052/26-9-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μα-
µουλάκη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
µε θέµα: «Ποιο είναι τελικά το φυσικό αντικείµενο της ιδιωτικο-
ποίησης του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου (ΟΛΗ)»; 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης.

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-

µοκρατίας, αλλά και η διοίκηση του ΤΑΙΠΕΔ, παρά τις αντιδρά-
σεις της τοπικής κοινωνίας, προχώρησαν και προχωρούν στην
ιδιωτικοποίηση του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου. Και εσείς
άλλωστε έχει επαναλάβει την επιθυµία σας να ολοκληρωθεί η εν
λόγω ιδιωτικοποίηση παρ’ όλη την απουσία οποιασδήποτε σχε-
τικής διεθνούς υποχρέωσης της χώρας, καθώς και της ύπαρξης
πληθώρας εναλλακτικών δυνατοτήτων για την αξιοποίηση του
φορέα. 

Σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου του ΤΑΙΠΕΔ έχουν εκδηλώσει εν-
διαφέρον οκτώ επενδυτικά σχήµατα, σε ένα διαγωνισµό ο οποίος
θα ολοκληρωθεί ως φαίνεται -η β’ φάση του- το τέταρτο τρίµηνο
του 2022. Ανασταλτικός παράγοντας για την ολοκλήρωση αυτής
της διαδικασίας είναι η αποκρυστάλλωση ενός ζητήµατος, ενός
σαφούς µέχρι τώρα ζητήµατος που άπτεται της χερσαίας ζώνης
και των υπερκείµενων ακινήτων που υπάρχουν σε αυτήν, ακίνητα
τα οποία παίζουν καθοριστικό ρόλο στα πολιτιστικά και όχι µόνο
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δρώµενα της πόλης του Ηρακλείου, όπως είναι η θεατρική
σκηνή, όπως είναι ο πρώην σταθµός του ΚΤΕΛ, η δεξαµενή του
οργανισµού λιµένος, ακόµα και το λιµενικό περίπτερο µε την
ιστορικότητα που αυτό το κτήριο έχει. 

Αυτή λοιπόν η ασάφεια έχει δηµιουργήσει συνθήκες καθυστέ-
ρησης αυτής της διαδικασίας ιδιωτικοποίησης. Δυστυχώς µάλι-
στα, σε προηγούµενη ερώτησή µας, από το Φλεβάρη του 2020
η νέα διοίκηση του ΟΛΗ είχε επιβεβαιώσει την πρόθεσή της να
µην αναζητήσει εναλλακτικούς τρόπους απόδοσης των εν λόγω
ακινήτων στην τοπική κοινωνία. 

Και το αναφέρω αυτό, διότι από την προηγούµενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ είχε δοθεί ξεκάθαρη πολιτική κατεύθυνση το λιµάνι
ουσιαστικά να οριοθετείται µέσα από τα κιγκλιδώµατα του οργα-
νισµού λιµένος, δηλαδή µέσα από τα κάγκελα, ώστε να αποδοθεί
ζωτικός λειτουργικός χώρος για τους πολίτες στους δηµότες και
τους επισκέπτες στην πόλη του Ηρακλείου, δηλαδή το τµήµα
αυτής της χερσαίας ζώνης. 

Έτσι, λοιπόν συµπερασµατικά και συµπεριληπτικά θέτω µία
διακριτή ερώτηση, κύριε Υπουργέ. Σκοπεύετε να συµπεριλάβετε
τα ακίνητα, όπως είναι η δεξαµενή, ο θεατρικός σταθµός, το πα-
λαιό ΚΤΕΛ και το λιµενικό περίπτερο στο φυσικό αντικείµενο της
διαδικασίας πώλησης του πλειοψηφικού πακέτου του οργανι-
σµού λιµένος; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον αγαπητό συνάδελφο για την

ερώτησή του, που µου δίνει την ευκαιρία και τη δυνατότητα να
ξεκαθαρίσω το θέµα και για την αξιοποίηση του λιµένος Ηρα-
κλείου, µε βάση τον συνολικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης, όπου
από τις πρώτες µέρες στη σταθερή µας επιλογή και στρατηγική
µας επιλογή αποτελεί η αξιοποίηση των περιφερειακών λιµένων
της χώρας, µε σηµαντικά οφέλη και για την εθνική µας οικονοµία,
αλλά και για τις τοπικές οικονοµίες και κοινωνίες.

Αυτή τη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σε εξέλιξη
τέσσερις διεθνείς διαγωνισµοί µε πολύ µεγάλο επενδυτικό ενδια-
φέρον, από εγχώριους και εξωχώριους επενδυτικούς οµίλους,
γεγονός που πιστοποιεί την ορθότητα των πολιτικών µας επιλο-
γών στην πράξη. 

Συγκεκριµένα, την περασµένη εβδοµάδα κατατέθηκαν οι δε-
σµευτικές προσφορές για το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης. Ήδη
έχει ανακηρυχθεί προσωρινός ανάδοχος για το λιµάνι της Καβά-
λας, ενώ την περασµένη επίσης εβδοµάδα ανοίχτηκαν οι δεσµευ-
τικές προσφορές για το λιµάνι της Ηγουµενίτσας. Το µόνο που
µπορώ να σας πω είναι ότι οι προσφορές έχουν ξεπεράσει κάθε
προσδοκία, ενώ το ΤΑΙΠΕΔ έχει ζητήσει βελτιωµένες προσφορές
από τους συµµετέχοντες. 

Με βάση λοιπόν αυτά προχωράµε και στην αξιοποίηση του λι-
µένος Ηρακλείου, ενός λιµανιού σηµαντικού στον παγκόσµιο εµ-
πορευµατικό χάρτη. Είναι ένα λιµάνι που συνδυάζει πολλές και
σηµαντικές δραστηριότητες ακτοπλοΐας, εµπορευµατικού κέν-
τρου, θαλάσσιου τουρισµού, κρουαζιέρας, ένα λιµάνι που µπορεί
να αποδώσει σηµαντικά οφέλη στην τοπική κοινωνία, αφού η
ανάπτυξη των δραστηριοτήτων του µπορεί να δηµιουργήσει πολ-
λές νέες θέσεις απασχόλησης. 

Απαντώντας, αγαπητέ συνάδελφε, ευθέως στην ερώτησή σας
και µε βάση τον σχεδιασµό που υπάρχει, σε συνεργασία βέβαια
µε το ΤΑΙΠΕΔ, θα εξαιρεθούν τα συγκεκριµένα τµήµατα του θε-
ατρικού σταθµού, του παλαιού ΚΤΕΛ και του λιµενικού περιπτέ-
ρου από τη σύµβαση παραχώρησης. 

Εδώ θέλω να θυµίσω ότι σε µια αντίστοιχη ερώτηση συναδέλ-
φου σας από το Ηράκλειο, πέρυσι τον Ιούνιο, είχα ξεκαθαρίσει επί-
σης ότι από τη σύµβαση παραχώρησης θα εξαιρεθεί προφανώς
το ενετικό λιµάνι, ένας ανακηρυγµένος αρχαιολογικός χώρος. Θα
εξαιρεθεί επίσης ο λιµένας στα Λινοπεράµατα, καθώς επίσης και
τα αλιευτικά καταφύγια στην Άρβη, στα Λουτρά και στον Κερατό-
καµπο. Τέλος, δεν θα εξαιρεθεί η δεξαµενή του ΟΛΗ, προφανώς
γιατί εξυπηρετεί ανάγκες ύδρευσης του λιµανιού. 

Εποµένως, συµπερασµατικά ξεκαθαρίζουµε για µία ακόµη

φορά ότι από τη σύµβαση παραχώρησης θα εξαιρεθούν ρητά ο
θεατρικός σταθµός, το παλαιό ΚΤΕΛ και το λιµενικό περίπτερο.
Στόχος µας βέβαια είναι το λιµάνι του Ηρακλείου να αναβαθµι-
στεί και γεωπολιτικά και γεωστρατηγικά, να ανοίξει νέους δρό-
µους και για την πόλη, αλλά και για την κοινωνία του Ηρακλείου
και βέβαια να δηµιουργήσει νέο επενδυτικό περιβάλλον συνολικά
για την ανάπτυξη της Κρήτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαµουλάκη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Να φανταστώ, λοι-
πόν, κύριε Υπουργέ, ότι ο νοµικός σύµβουλος που έχει προσλη-
φθεί το ΤΑΙΠΕΔ για να επαναδιαπραγµατευθεί τους όρους της
παραχώρησης, της προηγούµενης του 2003, έχει λάβει υπ’ όψιν
τις εν λόγω πολιτικές κατευθύνσεις. Διότι αυτό είναι σε εξέλιξη
και είναι κοµβικής σηµασίας να το γνωρίζει. 

Αναφέρατε κάτι για την προσδοκία που έχετε, την αποδεδειγ-
µένη, των αποτελεσµάτων των διαγωνισµών ως προς τα ψηλά τι-
µήµατα που φαίνεται το ελληνικό δηµόσιο να λαµβάνει από τους
διαγωνισµούς. Ξέρετε, αυτό είναι λίγο υποκειµενικό. Και σας το
λέω, διότι για µια άλλη περίπτωση -πάλι στο Ηράκλειο- ακόµα πε-
ριµένουµε την εκτίµηση, µάλλον την αποτίµηση του ορκωτού
εκτιµητή για ένα γνωστό ακίνητο που αφορά το διεθνές εκθε-
σιακό κέντρο στις Γούβες και την πώληση του καλύτερου ακινή-
του του νησιού µας στην πρώην αµερικανική βάση Γουρνών. 

Θέλω λοιπόν να πιστεύω -και αυτό το λέω ως προµήνυµα ου-
σιαστικά- ότι η συγκεκριµένη διαδικασία θα διέπεται από όλους
τους όρους µε νόρµες και κανόνες, παρ’ όλη την ξεκάθαρη δική
µας διαφωνία, διότι πιστεύουµε ότι θα µπορούσε κάλλιστα να
αξιοποιηθεί υπέρ των πολιτών και να µην ιδιωτικοποιηθεί το 67%
ενός λιµένα που παίζει κοµβικό ρόλο στα ευρύτερα δρώµενα, όχι
µόνο εµπορικά, αλλά και γεωστρατηγικά στην ανατολική Μεσό-
γειο. 

Κατάλαβα λοιπόν ότι από τα τέσσερα αυτά ακίνητα η δεξαµενή
εξαιρείται και µου λέτε ότι γίνεται ουσιαστικά για λόγους λει-
τουργικότητας και συνάφειας µε το λιµάνι. 

Το ερώτηµα είναι το εξής. Ποια είναι η πρόνοια τώρα, τη
στιγµή που υπάρχει αυτό; Οφείλω να πω ότι είναι µία κίνηση η
οποία είναι στη σωστή κατεύθυνση, τουλάχιστον, για να αποδο-
θούν στους δηµότες και τους επισκέπτες της πόλης. 

Επίσης, υπάρχει κάποιος σχεδιασµός εκ µέρους του Υπουρ-
γείου και του ίδιου του ΤΑΙΠΕΔ για την οµαλή συναρµογή, χω-
ροταξική και πολεοδοµική, της χερσαίας ζώνης µε το λιµάνι αυτό
καθαυτό; 

Και δεύτερον, αλλά πολύ σηµαντικό, θα διαπραγµατευτείτε µε
τον επενδυτή για το ζήτηµα των διαχειριστικών αρµοδιοτήτων
στη λιµενική και χερσαία ζώνη των Λινοπεραµάτων; Διότι µας
αναφέρατε ότι τα Λινοπεράµατα εξαιρούνται. Αλλά τι συµβαίνει
µε τις διαχειριστικές αρµοδιότητες; Είναι κοµβικής σηµασίας και,
όπως αντιλαµβάνεστε, υπάρχουν και πρόσοδα µέσα από αυτή τη
λειτουργία του λιµένα στην περιοχή του Λινοπεραµάτων. 

Αυτά για την ώρα, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Αφού ξεκαθάρισα το ποια τµήµατα θα εξαιρε-
θούν από τη διαδικασία της σύµβασης παραχώρησης -είχα
απαντήσει και σε αντίστοιχη ερώτηση για το θέµα των Λινοπερα-
µάτων του λιµένος, αλλά και για τα τρία αλιευτικά καταφύγια
στον νότο του Ηρακλείου- τα συγκεκριµένα τµήµατα θα ενταχ-
θούν στον ευρύτερο σχεδιασµό του Υπουργείου Ναυτιλίας και
αντιλαµβάνεστε ότι θα δηµιουργηθούν θετικές επιδράσεις από
την έναρξη της διαγωνιστικής διαδικασίας του λιµένος του Ηρα-
κλείου, που θα επηρεάσει, όπως καταλαβαίνετε, την ευρύτερη
περιοχή. 

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, αυτό που εγώ θέλω να δη-
λώσω είναι -µου δίνεται για µια ακόµη φορά η ευκαιρία να το ξε-
καθαρίσω- ότι η κυριότητα και του συγκεκριµένου λιµένα
παραµένει στο ελληνικό δηµόσιο. Εδώ έχουµε µια διαδικασία
αξιοποίησης. Ουσιαστικά, έχουµε µια µακροχρόνια µίσθωση
έναντι συγκεκριµένων επενδύσεων και έναντι συγκεκριµένων
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εσόδων για το ελληνικό δηµόσιο. Και, βεβαίως, θα βελτιωθούν
οι υπηρεσίες του λιµένος Ηρακλείου και θα δηµιουργηθούν πολ-
λαπλές θέσεις απασχόλησης. 

Σε κάθε περίπτωση, η αξιοποίηση και του λιµένος Ηρακλείου
είναι προς όφελος και της εθνικής µας οικονοµίας αλλά και της
ανάπτυξης της τοπικής οικονοµίας και κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πλακιωτάκη. 
Ολοκληρώθηκε η επίκαιρη ερώτηση. Θα περάσουµε τώρα σε

ερωτήσεις που αφορούν το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. 

Κυρία Βαγενά, η δική σας είναι η πρώτη από τις τέσσερις ερω-
τήσεις που θα απαντηθούν, τις οποίες θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γιώργος Στύλιος. 

Προχωρούµε, λοιπόν, στην πρώτη µε αριθµό 1039/23-9-2022
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λαρίσης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Άννας Βαγενά προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Για
ποιους λόγους δεν συµπεριλήφθηκαν οι µηλοπαραγωγοί Αγιάς
στις κρατικές ενισχύσεις λόγω των επιπτώσεων του COVID-19
και ποια συγκεκριµένα οικονοµικά µέτρα πρόκειται να λάβει το
ΥΠΑΑΤ για τη στήριξη των αγροτών - παραγωγών, µετά την εξαγ-
γελία του νέου προσωρινού πλαισίου κρίσης λόγω της επίθεσης
της Ρωσίας στην Ουκρανία»;

Κυρία Βαγενά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, που ήρθατε να απαντήσετε στην

ερώτησή σας. 
Γνωρίζετε, βέβαια, ότι οι παραγωγοί, όχι µόνο των µήλων αλλά

όλοι οι παραγωγοί αγροτικών προϊόντων στην Ελλάδα και,, κυ-
ρίως οι φρουτοπαραγωγοί έχουν πληγεί από τον COVID-19, διότι
τα εµπορεύµατά τους έµειναν αδιάθετα πάρα πολύ καιρό λόγω
της πανδηµίας και των lockdown. Και οι παραγωγοί της Αγιάς
έχουν πληγεί ιδιαίτερα, γιατί το µήλο είναι ο κινητήριος µοχλός
της τοπικής οικονοµίας της Αγιάς. Γύρω από αυτό δουλεύουν
πάρα πολλοί άνθρωποι και περιστρέφονται πάρα πολλές δρα-
στηριότητες. 

Δεν ήταν µόνο ο COVID, ήταν τα ακραία καιρικά φαινόµενα, τα
οποία έπληξαν πάρα πολύ τις καλλιέργειες: Ξηρασία, χαλαζο-
πτώσεις, πληµµύρες, όλα αυτά τα φαινόµενα. 

Και έτσι, η εξαίρεση των µήλων Αγιάς από τις ενισχύσεις που
δόθηκαν για τον COVID-19, που δικαίως δόθηκαν σε άλλα προ-
ϊόντα και σε αντίστοιχα προϊόντα, όπως τα µήλα τα Ζαγοράς -
δεν έχουµε ανταγωνισµό και καλά έκαναν και εντάχθηκαν σε
αυτές τις ενισχύσεις- δηµιουργεί απορία εύλογη απορία και αγα-
νάκτηση στους παραγωγούς µήλων. 

Φέτος οι εξαγωγές, όπως ξέρετε και εσείς, είναι δύσκολες. Δη-
λαδή, στα πρώτα µήλα, στην πρώτη παραγωγή, στα πρώιµα
µήλα, τα οποία φεύγουν, κυρίως, προς την Αίγυπτο, -για τους λό-
γους που ξέρετε αυτό δεν έγινε, το 10% απορροφήθηκε φέτος-
προστέθηκαν τα επόµενα µήλα, τα κανονικά και τα όψιµα, όποτε
έχει προστεθεί ένας µεγάλος όγκος παραγωγής που δεν µπορεί
να διατεθεί. 

Οι αγρότες είναι απελπισµένοι. Οι τιµές που αγοράζονται δεν
καλύπτουν ούτε τα έξοδα συγκοµιδής για τους παραγωγούς. Η
διαφορά των τιµών από το χωράφι που πωλούν αυτοί µέχρι τις
τιµές που αγοράζουµε εµείς είναι τεράστια. Το ξέρετε. Οι παρα-
γωγοί πωλούν µε 15 έως 20 λεπτά το κιλό και στη λαϊκή και τα
σουπερµάρκετ τα µήλα πωλούνται γύρω στα 2 ευρώ, 1,80 µε 2
ευρώ. Η διαφορά είναι τεράστια. Η αισχροκέρδεια είναι τερά-
στια. 

Πρέπει να κάνετε άµεσα κάτι για να προστατέψετε τους πα-
ραγωγούς αλλά και τους καταναλωτές. Το θέµα δεν είναι απλό.
Είναι εθνικό το θέµα της προστασίας της αγροτικής παραγωγής
και των αγροτών. 

Και σας ρωτώ, λοιπόν, µε ποιον τρόπο θα αποκαταστήσετε την
αδικία που έγινε στους µηλοπαραγωγούς Αγιάς που δεν εντάχ-
θηκαν στις ενισχύσεις για τον COVID-19. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι έχουν δοθεί

αρκετές και καλές ενισχύσεις σε παραγωγούς, σε οµάδες παρα-
γωγών, σε συνεταιρισµούς. Θα διαφωνήσω, όµως, µαζί σας στο
µεγαλύτερο µέρος της τοποθέτησης που κάνατε, σε σχέση µε
την υποστήριξη και τη στήριξη που έχει η ελληνική γεωργία από
την Κυβέρνησή µας. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι οι ενισχύσεις που έχουν δοθεί λόγω
της πανδηµίας, µε τις κρατικές ενισχύσεις, την επιστρεπτέα προ-
καταβολή από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης φτάνουν τα
600 εκατοµµύρια ευρώ. Και έχουµε και τις χρηµατοδοτήσεις οι
οποίες έχουν δοθεί από τον ΕΛΓΑ. 

Θέλω όµως να ξεκαθαρίσω ορισµένα πράγµατα. Πώς δόθηκαν
αυτές οι ενισχύσεις; Δόθηκαν διότι από την Ευρωπαϊκή Ένωση
θεσµοθετήθηκε ένα προσωρινό πλαίσιο, ούτως ώστε να είναι νό-
µιµες οι πληρωµές σε όλα τα κράτη. Αυτό το προσωρινό πλαίσιο
είχε διάρκεια µέχρι τις 30-6-2022, τον περασµένο Ιούνιο. 

Μπορούσε αυθαίρετα, επειδή έτσι πίστευε ή έτσι ήθελε, η εκά-
στοτε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων ή του Υπουργείου Οικονοµικών να εντάσσει χρήµατα
και κατηγορίες καλλιεργειών και να τους δίνει ενισχύσεις; Δεν
µπορούσε. Ποιοι ήταν οι όροι και οι προϋποθέσεις για να δοθούν;
Ήταν να υπάρχει µια οικονοµοτεχνική µελέτη στην οποία θα απο-
δεικνύεται ότι υπάρχει ζηµία. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, λοιπόν, ποτέ µια τέτοια µελέτη
δεν έφτασε µε στοιχεία τεκµηριωµένα και δεν κατατέθηκε στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Και ποτέ, βέ-
βαια, δεν είχαµε κανένα αίτηµα σε σχέση µε το συγκεκριµένο ζή-
τηµα.

Την περασµένη άνοιξη παραγωγοί από την Αγιά είχαν έρθει
στο Υπουργείο και έγινε διαβούλευση για αρκετή ώρα. Ενηµε-
ρώθηκαν. Υπήρχε ένα περιθώριο δύο-τριών µηνών όπου θα µπο-
ρούσαν να µας φέρουν την µελέτη, εάν υπάρχουν τα στοιχεία,
ούτως ώστε στη συνέχεια µε προτεραιότητα να ενταχθούν οι
καλλιέργειες και να στηριχθούν οι παραγωγοί. 

Ήταν αυτή η διαδικασία που έπρεπε να ακολουθήσουµε, αυτή
τη διαδικασία ακολουθήσαµε. Σας θυµίζω ξανά ότι πλέον είµαστε
στα τέλη Σεπτέµβρη, το προσωρινό πλαίσιο ίσχυε µέχρι τον Ιού-
νιο, άρα δεν µπορεί να υπάρχει συζήτηση για στήριξη των µηλο-
παραγωγών της Αγιάς λόγω του COVID. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βαγενά,

έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι

πάρα πολύ. Δεν ξέρω, δεν σας έχουν ενηµερώσει σωστά, αλλά
αυτά που είπατε είναι εντελώς αβάσιµα. Δεν ξυπνήσαµε ξαφνικά
στις 30 Ιουνίου όταν έληγε η προθεσµία και είπαµε βάλτε τα µήλα
Αγιάς. Ξέρετε από πότε έχει ξεκινήσει αυτή η ιστορία; Πόσες
ερωτήσεις έχω κάνει εγώ µόνο; Πόσα χαρτιά έχουν καταθέσει οι
µηλοπαραγωγοί; Πώς το λέτε αυτό το πράγµα; Έχουν καταθέσει
οι άνθρωποι δύο φορές αυτές τις µελέτες που τους ζητήθηκαν. 

Η πρώτη ερώτηση έγινε 15 Νοεµβρίου του 2021 στον προ-
ηγούµενο Υπουργό. Εγώ πήγα προσωπικά και τον συνάντησα,
µου ζήτησε αυτά που χρειάζονται, τα ετοίµασαν οι παραγωγοί
και τα έστειλαν οι άνθρωποι δύο φορές. 

Υπήρξε δεύτερη ερώτηση από µένα στις 11 Ιανουαρίου το
2022. Επανήλθα στο θέµα την 1-4-2022 στον κ. Γεωργαντά πια -
στον καινούργιο Υπουργό- όπου ξαναέστειλαν οι άνθρωποι όλα
τα στοιχεία. Ορίστε, τα έχω εδώ τα στοιχεία αυτά που τους ζη-
τήσαν. Έρχεστε και λέτε ότι δεν στείλατε τίποτα και ότι έληξε η
προθεσµία. 

Δεν το θυµηθήκαµε χτες. Έναν χρόνο σχεδόν το παλεύω αυτό
το πράγµα. Έχω κάνει τέσσερις ερωτήσεις, τι άλλο να κάνω; Δεν
ξέρω, δηλαδή, πραγµατικά, εκπλήσσοµαι από την απάντησή σας.
Φαντάζοµαι εκπλήσσονται και εξοργίζονται και οι αγρότες που
έστειλαν δύο φορές αυτά τα χαρτιά που τους ζητήσατε στο
Υπουργείο. Λοιπόν, δεν ευσταθεί αυτό που είπατε. Λυπάµαι πάρα
πολύ. 

Επίσης, στην τελευταία ερώτησή µου που ήταν γραπτή, αυτή
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που επανέλαβα σήµερα, είπατε ότι υπάρχει ένα νέο πλαίσιο που
θα δοθούν ενισχύσεις και εκεί θα κοιτάξετε να µπουν οι µηλοπα-
ραγωγοί της Αγιάς. Αυτό λήγει εν τω µεταξύ στο τέλος Δεκεµ-
βρίου νοµίζω. Ελπίζω σε αυτό το πλαίσιο -γιατί έτσι µου είπανε-
ότι κάτι θα γίνει. Γιατί µη µας πείτε πάλι ότι έληξε στις 30 Δεκεµ-
βρίου. Χαίρω πολύ! Εµείς δεν ερχόµαστε εδώ για να µας πληρο-
φορήσετε ότι έληξαν τα προγράµµατα, ξέρουµε πότε λήγουν. Το
θέµα είναι να βάζετε τις ενισχύσεις όσο τρέχουν τα προγράµµατα.
Όταν λήξουν, έρχεστε και µας λέτε έληξε; Λυπάµαι πάρα πολύ,
αλλά η απάντησή σας εκτός από ανεπαρκής, στηριζόταν και σε
ψευδή στοιχεία. Παρακαλώ να ανακαλέσετε αυτά που είπατε ότι
δεν έχουν στείλει οι αγρότες. Τα έχουν στείλει όλα τα στοιχεία. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Βαγενά - Κηλαηδόνη κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα
πράγµατα. Τα στοιχεία είναι στοιχεία. Εγώ µίλησα για µελέτη και
για οικονοµοτεχνική ανάλυση.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ό,τι τους ζητήσατε, τα στεί-
λανε δύο φορές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Αυτά έρχονται στις υπηρεσίες. Στέλνονται, κατατίθεν-
ται στις υπηρεσίες του Υπουργείου και εκεί είναι αποδεδειγµένα
και τεκµηριωµένα. Άρα για να µην έχουµε διαφωνία εσείς µε µένα,
κάντε µια ερώτηση αναζήτησης κοινοποίησης εγγράφων για να
δούµε εάν στις υπηρεσίες του Υπουργείου υπάρχουν. Διότι εκτός
από την πολιτική ηγεσία, υπάρχει και η υπηρεσία του Υπουργείου.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Μη ρίχνετε τα λάθη σας στις
υπηρεσίες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Σας παρακαλώ πολύ. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Μη λέτε ότι δεν στείλαν τα
στοιχεία οι άνθρωποι. Τους προσβάλλετε και τους µειώνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ πολύ,
µη διακόπτετε. Ο Υπουργός θα απαντήσει, όπως θέλει να απαν-
τήσει.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Εάν υπάρχουν στοιχεία, αυτά θα έπρεπε να είναι στις
υπηρεσίες και εγώ για να έρθω να σας απαντήσω εδώ, ρωτώ τις
υπηρεσίες και παίρνω υπηρεσιακά σηµειώµατα. Δεν έχει έρθει κα-
νένα τέτοιο σηµείωµα που να γράφει και να λέει ότι έχετε δώσει
στοιχεία πρώτον, και δεύτερον ότι υπάρχει µία µελέτη οικονοµο-
τεχνική που να αποδεικνύει ζηµιά. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Αυτό αποδεικνύει η µελέτη
που σας κατέθεσα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Αυτή η µελέτη, λοιπόν, δεν έχει υπάρξει και δεν έχει
έρθει προς το παρόν. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Χάθηκε, όπως η µελέτη Τσιό-
δρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Σας λέω, όµως για ξέρετε, ότι σε πολύ καλό κλίµα συ-
ζητήσαµε µε τους εκπροσώπους των µηλοπαραγωγών από την
Αγιά. Εγώ ήµουν, προσωπικά, στη συνάντηση µαζί µε τους υπη-
ρεσιακούς, έλειπε ο Υπουργός. Αναλύσαµε µία σειρά από τις απο-
φάσεις που έχει λάβει αυτή η Κυβέρνηση που αποδεικνύουν στην
πράξη ότι είµαστε στην κυριολεξία δίπλα στον αγρότη. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, και σας τα 600.000.000 που είπα πριν, τα
370.000.000 από τον ΕΛΓΑ για τις αποζηµιώσεις, τα 68.000.000
που δόθηκαν για το πετρέλαιο -για την επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο που είχε καταργηθεί
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το 2016 και ίσχυσε από το 2017- τη
µείωση στο 50% της φορολογίας των αγροτών στα συνεταιριστικά
σχήµατα και στις οµάδες παραγωγών, τη στήριξη στο 80% έως
90% στην αύξηση του ρεύµατος. Όλα αυτά καταλήγουν στο ότι
οι αγρότες εµπιστεύονται την Κυβέρνησή µας και στηρίζονται σε

αυτή. 
Σας θυµίζω, λοιπόν, για το τελευταίο πλαίσιο που αναφέρατε,

το πλαίσιο αυτό έχει σχέση µε την Ουκρανία, έχει σχέση µε την
καταδικαστέα εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία. Ο Πρωθυπουρ-
γός στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης εξήγγειλε 90.000.000 -
89.000.000 για την ακρίβεια- για την κτηνοτροφία και 60.000.000
για τα λιπάσµατα, που τα λιπάσµατα αφορούν όλους τους γεωρ-
γούς στο σύνολό τους. 

Άρα, λοιπόν, καταλαβαίνετε ότι οι αγρότες γι’ αυτόν τον λόγο
στηρίζονται και βασίζονται στην Κυβέρνησή µας. Διότι, µε µέτρα
περιστασιακά που απαντούν στις προκλήσεις που έχουµε από τις
εισαγόµενες κρίσεις ανταποκρινόµαστε, αλλά και µε µόνιµα µέτρα
όπως ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στο πετρέλαιο, όπως είναι η
µείωση της φορολογίας στα συνεταιριστικά σχήµατα στο 50%, η
µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα στο 6% από το 13%. Μια σειρά
µέτρων µαζί µε τα αναπτυξιακά µέτρα από το ΠΑΑ, ξέρουν, κατα-
λαβαίνουν, αντιλαµβάνονται ότι είµαστε δίπλα τους στην κυριολε-
ξία. 

Και πάντα, βέβαια, ξέρετε ότι είµαστε ανοιχτοί στον δηµόσιο
διάλογο και στην επικοινωνία και µε τους παραγωγούς και τους
αγρότες και µε εσάς.

Σας ευχαριστώ. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Πάµε να τα πούµε στους

αγρότες αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, θα περά-

σουµε τώρα στη συζήτηση της ερώτησης που αφορά το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών -για να αποδεσµεύσουµε τον Υπουργό, τον κ.
Βορίδη- και θα συνεχίσουµε, κύριε Στύλιο, µε τις υπόλοιπες τρεις
επίκαιρες ερωτήσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.

Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 6814/4-8-2022 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλη Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Βοήθεια στο σπίτι: Να δοθεί λύση
για να µη µείνουν άνεργοι µετά από είκοσι χρόνια δουλειάς». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βορίδης. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» γνωρίζετε

πολύ καλά ότι παρέχει πολύτιµες υπηρεσίες σε ανήµπορους και
ηλικιωµένους εδώ και είκοσι χρόνια.

Από το 2013, εν µέσω µνηµονίων που απεφεύχθη η ιδιωτικοποί-
ησή του, το πρόγραµµα λειτουργεί αποτελεσµατικά µε βάση νο-
µοθετική ρύθµιση που εισηγήθηκα τότε, και µε προγραµµατική
σύµβαση του Υπουργείου Εργασίας κατ’ αρχάς και του Εσωτερι-
κών µε την ΕΕΤΑ, οι εργαζόµενοι είχαν τη δυνατότητα µε συνεχείς
συµβάσεις να παρέχουν τις υπηρεσίες τους στους ωφελούµενους
αφού είχαν διατεθεί στους αντίστοιχους δήµους. Ο συνολικός
χρόνος απασχόλησης των εργαζοµένων είναι από δεκαοκτώ έως
είκοσι χρόνια. Με συνεχείς, όπως σας είπα, χωρίς διακοπή συµ-
βάσεις, παρέχουν προφανώς πάγιες και διαρκείς ανάγκες. τι άλλο;
Είκοσι χρόνια συνεχούς υπηρεσίας, ποιος θα αµφισβητήσει;

Μετά το ’18 που ανήγγειλε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τη λήξη των
µνηµονίων, είχαµε προβεί σε πρόταση νοµοθετικής ρύθµισης για
την απευθείας ένταξη των εργαζοµένων στις αντίστοιχες υπηρε-
σίες των δήµων, πάγιες και διαρκείς ανάγκες, δεκαοκτώ χρόνια,
δεκαέξι τότε συνεχής υπηρεσίας και λειτουργίας, εργασία µε νό-
µιµες συµβάσεις. Νοµίζω ότι δεν έχει κανένα συνταγµατικό κώ-
λυµα. 

Στη συνέχεια η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τότε αρνήθηκε και είπε
ότι θα προχωρήσει µε προκήρυξη και µε βάση τις ειδικές µοριο-
δοτήσεις που είχαν γίνει και στο παρελθόν για άλλες περιπτώ-
σεις και ότι θα καλυφθούν. Δεν το έπραξε άµεσα, και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που και αυτή είπε ότι φεύ-
γουµε όχι µόνο από τα µνηµόνια αλλά και από την επιτήρηση,
προκήρυξε την 4Κ/2020, η οποία είχε συγκεκριµένες προδιαγρα-
φές. 

Σε ποια κατάσταση είµαστε σήµερα; Το ΑΣΕΠ, έχει βγάλει τα
περισσότερα αποτελέσµατα ή µάλλον για πολλές κατηγορίες
αποτελέσµατα έχουν δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ και φηµολογείται -
δεν ξέρω να πω άλλη έκφραση, θα µας πείτε εσείς- η επικείµενη
έκδοση απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας η οποία
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αφορά συγκεκριµένη κατηγορία, συγκεκριµένη στήλη της προ-
κήρυξης και, βέβαια, υπάρχουν και άλλες κατηγορίες που δεν
έχει βγει το ΦΕΚ, τελικά αποτελέσµατα και ΦΕΚ.

Εµείς τι προτείνουµε µε βάση και την εµπειρία που έχουµε και
τη συζήτηση που είχαµε µε ειδικούς; Πρώτα απ’ όλα πρέπει να
γίνει µια νοµοθετική ρύθµιση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το Συµβού-
λιο της Επικρατείας, για να προσληφθούν όλοι όσοι περιλαµβά-
νονται στα τελικά αποτελέσµατα που έχουν λάβει ΦΕΚ. Δεύτερη
νοµοθετική ρύθµιση για τις κατηγορίες που δεν έχουν εκδοθεί
τα αποτελέσµατα από το ΑΣΕΠ και το οποίο τώρα, προφανώς,
είναι µε ψηλά τα χέρια. Άφησε τα στυλό κάτω, δεν κάνει τίποτα
εάν δεν υπάρξει νοµοθετική πρωτοβουλία. Για τους υπόλοιπους
που µπορεί να είναι και σε συνδυασµό µε τη δεύτερη νοµοθετική
ρύθµιση που προτείνω, να συνεχίσουν την εργασία τους µε βάση
την προγραµµατική σύµβαση µέχρις ότου ολοκληρωθεί όλη αυτή
η διαδικασία και συνεχίσει να λειτουργεί το πρόγραµµα απρό-
σκοπτα, χωρίς να λείψει καµµιά υπηρεσία από κανέναν ανήµ-
πορο, από κανέναν ανάπηρο, από κανέναν ηλικιωµένο. 

Λάβετε υπ’ όψιν σας ότι η προγραµµατική σύµβαση βάσει της
οποίας λειτουργεί τώρα το πρόγραµµα λήγει στο τέλος του ’22.
Έχουµε λήξη της προγραµµατικής σύµβασης τότε. Αυτά είναι τα
δεδοµένα και τα αιτήµατα.

Συµπεριλαµβάνω -και θα ήθελα και σ’ αυτό την απάντησή σας-
το αίτηµα του πανελλήνιου συντονιστικού των εργαζοµένων στο
«Βοήθεια στο Σπίτι», να συναντηθούν µαζί σας για να συζητήσουν
τα θέµατα που έχουν προκύψει και να έχετε ένα διάλογο για το
πώς θα προχωρήσετε, και εσείς να ακούσετε τις απόψεις τους
και να νιώθουν και αυτοί την αναγκαία ασφάλεια για το εργα-
σιακό τους µέλλον.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πώς έχουν

τα θέµατα; Είναι αρκετά κοντά µ’ αυτό που περιγράψατε, κύριε
συνάδελφε. Απλώς να σας ενηµερώσω εδώ για ορισµένα σηµεία
τα οποία ενδεχοµένως δεν ξέρετε. Δεν φταίτε εσείς που δεν τα
ξέρετε. Είναι ούτως ή άλλως πράγµατα που έχουν συµβεί πολύ
πρόσφατα.

4Κ: Είχε, ουσιαστικά, προετοιµαστεί επί ΣΥΡΙΖΑ, όπως ξέρετε,
και είχαν διαµορφωθεί οι όροι της. Η επιλογή για µια ακόµη φορά
ήταν η ειδική µοριοδότηση. Θέλω να πω ότι είµαστε πλέον, αγα-
πητέ συνάδελφε, στη δεύτερη απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας η οποία ακυρώνει την προκήρυξη µε ειδική
µοριοδότηση. Η πρώτη ήταν οι νοσηλευτές. Ακυρώθηκε η ειδική
µοριοδότηση. Η δεύτερη του Συµβουλίου της Επικρατείας ακυ-
ρώνει επίσης ειδική µοριοδότηση. Είναι για το «Βοήθεια στο
Σπίτι». Είναι η υπ’ αριθµόν 1548/2022 απόφαση του τρίτου τµή-
µατος του Συµβουλίου της Επικρατείας. Την απόφαση αυτή δεν
την έχω καθαρογραµµένη, την έχω εν σχεδίω. Με την απόφαση
αυτή το Συµβούλιο της Επικρατείας δηµοσιεύει στις 20 Ιουλίου.
Δεν έχει θεωρηθεί, δεν έχει καθαρογραφεί και εποµένως αναµέ-
νεται αυτό το στάδιο, αλλά φαντάζοµαι ότι αυτό θα είναι. Δεν θα
διαφοροποιηθεί πολύ.

Άρα, λοιπόν, τι έχουµε; Έχουµε εν τω µεταξύ, κύριε Πρόεδρε,
την έκδοση των αποτελεσµάτων από το ΑΣΕΠ για την προκήρυξη
αυτή. Για τους ΤΕ εξεδόθησαν στις 29 Ιουλίου, για τους δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης και υποχρεωτικής εκπαίδευσης ΔΕ και
ΥΕ στις 8 Αυγούστου και για τους ΠΕ, τους πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης πολύ προσφάτως, στις 28 Σεπτεµβρίου. Τώρα, όµως,
κατόπιν, αν δεν είχαµε το ζήτηµα της εκδόσεως της αποφάσεως
του Σ.τ.Ε., θα µεσολαβούσε βεβαίως εν συνεχεία, µετά την έκ-
δοση των οριστικών αποτελεσµάτων, η έκδοση της απόφασης
κατανοµής και η ολοκλήρωση των διορισµών των επιτυχόντων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο. Περιορισµένος θα είµαι.
Δεν θα το αναλύσω όλο. Θα είµαι συνοπτικός. Θα ακούσω τη
δευτερολογία και θα επανέλθω για να συµπληρώσω.

Πού βρισκόµαστε τώρα; Η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας λέει κάτι αρκετά απλό. Λέει ότι υπάρχουν δύο κατηγο-
ρίες στην προκήρυξη, τι κατηγορίες; Κατηγορία πρώτη στην

οποία λαµβάνεται υπ’ όψιν η εργασιακή εµπειρία, κατηγορία δεύ-
τερη χωρίς εργασιακή εµπειρία. Γιατί πρέπει να γίνεται έτσι κατά
το Συµβούλιο της Επικρατείας και κατά τον νόµο; Διότι ακριβώς
δεν µπορεί να περιορίζεται το ισότιµο δικαίωµα των πολιτών στην
πρόσβαση στην εργασία. Εάν παντού ζητούσες εργασιακή εµ-
πειρία, στην πραγµατικότητα θα απέκλειες από την πρόσβαση
στην εργασία όσους δεν έχουν εργασιακή εµπειρία. Φτιάχνονται,
λοιπόν, δύο πίνακες, ένας γι’ αυτούς που έχουν εργασιακή εµ-
πειρία και προσµετράται και ένας για τους άλλους που δεν έχουν
εργασιακή εµπειρία. 

Πήγε η προκήρυξη ΣΥΡΙΖΑ και έβαλε εργασιακή εµπειρία, ει-
δική δε, ειδικώς µοριοδοτούµενη για το «Βοήθεια στο Σπίτι», όχι
την απλή εργασιακή εµπειρία που µπορεί να προσµετράται επί-
σης για όλους, αλλά και πάλι στη µία κατηγορία. Βάζει, λοιπόν,
την ειδική µοριοδότηση για τους εργαζόµενους στο «Βοήθεια
στο Σπίτι» και στις δύο κατηγορίες. Τι έρχεται και λέει το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας; «Δεν µπορείς να τη βάλεις αυτή την ει-
δική µοριοδότηση σε εκείνους, στην κατηγορία που δεν έχουν
εργασιακή εµπειρία» και ρίχνει εν µέρει την προκήρυξη.

Σταµατώ εδώ µε την περιγραφή των γεγονότων για να επα-
νέλθω στη δευτερολογία µου για να πω το τι µέλλει γενέσθαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι πρωτολογίες πλέον θα είναι
η περιγραφή και στη δευτερολογία θα είναι οι απαντήσεις. Άρα
µετά τη δευτερολογία του Υπουργού δεν θα έχουµε εµείς δι-
καίωµα να µιλήσουµε. Μήπως να πάρετε όλο τον χρόνο να µας
το πείτε όλο και να µιλήσω κι εγώ στη συνέχεια;

Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, σε αντίθεση µε
άλλες αποφάσεις, δεν ακυρώνει την προκήρυξη. Μιλάει για συγ-
κεκριµένη διαδικασία στην προκήρυξη που έχει να κάνει µε τη
στήλη «ειδική εµπειρία». Δεν ακυρώνει την προκήρυξη συνολικά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μου επι-
τρέπετε µία παρέµβαση εδώ για να πω κάτι διευκρινιστικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Διαβάζω
την απόφαση: «Διά ταύτα δέχεται την αίτηση, ακυρώνει εν µέρει
την 4Κ/2020 προκήρυξη». Εντάξει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εν µέρει. Αρκεί, κύριε Υπουργέ.
Το ίδιο λέµε. Δεν διαφωνούµε. Είναι για τον συγκεκριµένο λόγο
τον οποίον αναπτύξατε, όπως επικαλείται. Άρα, δεν έχουµε συ-
νολική και εποµένως µπορούµε. Υπάρχουν σκέψεις, προτάσεις
και νοµικές λύσεις. Η νοµική επιστήµη, όπως γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά, δεν έχει αδιέξοδα και στο πλαίσιο του Συντάγµατος
και του Ενωσιακού Δικαίου, λύση µπορεί να δοθεί.

Εγώ κατέθεσα µία πρόταση µε δύο διαφορετικές νοµοθετικές
ρυθµίσεις που µετά την ενηµέρωσή σας είναι ουσιαστικά µία η
νοµοθετική ρύθµιση που χρειάζεται για την προσαρµογή και ταυ-
τόχρονα η προγραµµατική σύµβαση για τους υπόλοιπους που
δεν θα προσληφθούν, προκειµένου να λειτουργεί απρόσκοπτα
το πρόγραµµα και σύµφωνα µε τη δική σας πολιτική, αφού εκ-
δώσατε προκήρυξη του 2020, µε την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ -όπως
επικαλείστε- ας δούµε στη συνέχεια, µε τη δική σας πολιτική πώς
θα λυθεί το θέµα. Αυτό προτείνω εγώ: νοµοθετική ρύθµιση και
προγραµµατική σύµβαση για όλους τους υπόλοιπους, µέχρι να
λυθεί οριστικά το θέµα. 

Γνωρίζετε, βέβαια, πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν αποφάσεις
του Ελεγκτικού Συνεδρίου, του Συµβουλίου της Επικρατείας,
αναδροµικά, που η πολιτεία συµµορφώνεται εν µέρει, πέρα από
αυτούς που προσφεύγουν -εδώ έχουν προσφύγει τρεις- δεν είναι
υποχρεωµένη να κάνει καθολική εφαρµογή. Αλλιώς θα πρέπει να
απολογηθείτε ως Κυβέρνηση γιατί δεν επιστρέφετε τα αναδρο-
µικά σε όλους και σύµφωνα µε τις αποφάσεις που έχουν λάβει
τα ανώτερα δικαστικά συµβούλια και όργανα και του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και άλλα. 

Όµως, θέλω να έρθω ένα βήµα πριν, σε αυτό που σας είπα για
το 2018. Μόλις έληξαν τα µνηµόνια το 2018, η δική µας πρόταση
ήταν η απευθείας ένταξη -δεν ξέρω τι σας έλεγε ο κ. Στύλιος
δίπλα σας και αν σας έλεγε γι’ αυτό το θέµα εκείνη τη στιγµή- πι-
στεύω ότι δεν έχετε καµµία ανάγκη συµβουλών, ούτε βεβαίως
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δικών µου ούτε άλλων, για τα νοµικά σας. 
Όµως, µπορείτε να µου πείτε ποια άλλη περίπτωση υπάρχει

µε είκοσι χρόνια εργασίας, µε ευρωπαϊκό πρόγραµµα µόνο στα
πρώτα χρόνια -από το 2013 και µετά δεν υπάρχει ευρωπαϊκό
πρόγραµµα- µε συνεχή εργασία, συνεχείς ανανεώσεις συµβά-
σεων, χωρίς κενό, πάγιες και διαρκείς ανάγκες και η αντίστοιχη
πρόβλεψη ότι αυτή η διαδικασία σηµαίνει αυτόµατη ένταξη µε
σταθερή εργασία. Πριν από έναν χρόνο βγήκε µία απόφαση του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, ακριβώς γι’ αυτές τις περιπτώσεις. 

Άρα θεωρώ ότι έχετε τη δυνατότητα, εφόσον υπάρξει πολιτική
βούληση, να δώσουµε λύση για να µη µείνει κανείς εργαζόµενος
έξω και βεβαίως να δικαιωθούν και αυτοί οι οποίοι φέρεται από
την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας -είναι ένα ζευγάρι
και ο κουνιάδος από τα Χανιά- να δικαιωθούν στην προσφυγή που
έκαναν εναντίον των τριών χιλιάδων εργαζοµένων.

Βεβαίως, για να γίνουν όλα αυτά µε οµαλό τρόπο -και τελειώνω
µε αυτό, γιατί υπάρχουν πέντε ερωτήσεις ακόµη, κύριε Υπουργέ,
για εξίσου σηµαντικά θέµατα- θα ήθελα να µας πείτε εάν θα συ-
ναντήσετε την επόµενη εβδοµάδα ή τις επόµενες µέρες χωρίς να
βάλουµε όρια -και θέλουµε να το ακούσουµε να το πείτε από το
µικρόφωνο, να ακουστεί στην Ολοµέλεια- το Πανελλαδικό Συντο-
νιστικό, για να έχουν µια ασφάλεια οι εργαζόµενοι ότι η πολιτεία
και συγκεκριµένα ο Υπουργός Εσωτερικών, όχι µόνο ανησυχεί και
αυτός για το εργασιακό του µέλλον, αλλά θα κάνει και διάλογο για
το πώς θα δοθεί λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κοιτάξτε,
προφανώς θα τους συναντήσω. Δεν έχουµε τέτοια θέµατα και ξέ-
ρουν ότι ήδη έχουµε συναντηθεί και θα συναντηθούµε και γι’ αυτά
τα θέµατα. Απλά, θέλω οι συναντήσεις αυτές να είναι παραγωγι-
κές. Και για να είναι παραγωγικές οι συναντήσεις αυτές, θα πρέπει
να έχουµε τελειώσει και ολοκληρώσει τη µελέτη του ζητήµατος
και να έχουµε τοποθετηθεί.

Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο -να ξέρουµε λίγο και τους χρό-
νους ,για να µη νοµίζουµε ότι είναι κάτι που διαιωνίζεται και χρο-
νίζει, ανέκυψε προ τριών, τεσσάρων ηµερών. Δηλαδή, σε γνώση
δική µου περιήλθε η ύπαρξη αυτής της απόφασης στην αρχή της
εβδοµάδας. Εντάξει, έχουµε αρχίσει και τη µελετούµε. Προφανώς,
αυτό έχει διαστάσεις και θα χρειαστεί µια ευρύτερη συνεννόηση
για να δούµε τι θα κάνουµε. Θα συναντηθώ, αλλά όταν θα συναν-
τηθώ, δεν θα συναντηθώ κοινωνικά, πρέπει να µπορώ να τους πω
κάτι για το πώς θα προγραµµατίσουµε. Συνεπώς, θέλω τη µελε-
τήσω, να δω τι θα κάνουµε, προκειµένου να δούµε πώς διαµορ-
φώνεται η κατάσταση µε το συγκεκριµένο θέµα.

Επιτρέψτε µου να πω δύο πράγµατα όµως λίγο πιο γενικά -µάλ-
λον ειδικά- αλλά σε µία κατεύθυνση. Είναι σηµαντικό πια και σε
αυτή την Αίθουσα και ευρύτερα, οι πολιτικές δυνάµεις να σταµα-
τήσουν να παίζουν µε τους εργαζόµενους και δεν πρέπει να µιλάµε
-ειδικά σε ό,τι αφορά στο δηµόσιο- επειδή οι κανόνες είναι συγκε-
κριµένοι, επειδή οι κανόνες είναι προσδιορισµένοι, επειδή οι όροι
µε τους οποίους γίνεται η πρόσληψη στο δηµόσιο, επίσης, είναι
συγκεκριµένοι, πρέπει να σταµατήσουµε να κλείνουµε το µάτι -
µιλάω τώρα συγκεκριµένα για τον ΣΥΡΙΖΑ- διότι όλο αυτό το ζή-
τηµα ανακύπτει από κάτι το οποίο ήταν εξοφθάλµως
αντισυνταγµατικό και µη νόµιµο.

Ποιο ήταν το εξοφθάλµως αντισυνταγµατικό και µη νόµιµο; Ότι
από τη στιγµή που λες ότι θα έχω εγώ -και σωστά- τµήµα της προ-
κήρυξης που δεν θα έχει εργασιακή εµπειρία, δεν µπορεί, προφα-
νώς, να πηγαίνεις να βάζεις ειδική µοριοδότηση στην εργασιακή
εµπειρία και αυτό αφορούσε, περίπου, τις µισές της προκήρυξης. 

Άρα, λοιπόν, εδώ υπάρχει µία -επιτρέψτε µου- απαράδεκτη εκ-
µετάλλευση, η οποία γίνεται για τους γνωστούς λόγους. 

Λύσεις. Κοιτάξτε, υπάρχουν διάφορες σκέψεις, εγώ εκείνο που
θέλω να πω είναι, πρώτον: Εδώ δεν αφορά «έλα να λύνουµε για
να µην δηµιουργούνται εντυπώσεις». Εδώ δεν έχουµε µία περί-
πτωση στην οποία απλώς γίνεται µια ανακατανοµή υπέρ των συγ-
κεκριµένων τριών προσφυγών. Εδώ η απόφαση είναι αδιάσειστος.
Ακυρώνει την προκήρυξη, εν µέρει και µάλιστα κατά το συγκεκρι-
µένο µέρος. 

Άρα, λοιπόν, το πρώτο πράγµα που σας λέω είναι ότι θα εφαρ-

µοστεί η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, µας δε-
σµεύει και θα εφαρµοστεί.

Το δεύτερο πράγµα το οποίο σας λέω είναι ότι εφόσον θα
εφαρµοστεί η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας εκείνο
το οποίο χρειάζεται να γίνει τώρα είναι στην πραγµατικότητα να
υπάρξουν νέοι πίνακες οριστικών αποτελεσµάτων, µετά την έκ-
δοση της αποφάσεως. Αυτό σηµαίνει καθαρογραφή και συµµόρ-
φωση, αναµόρφωση των πινάκων από την πλευρά του ΑΣΕΠ. 

Το τρίτο πράγµα που σας λέω είναι ότι σε όλη αυτή τη διάρ-
κεια, οι θέσεις του συνόλου των εργαζοµένων θα είναι διασφα-
λισµένες και, βεβαίως, σε µία κατεύθυνση συνολικότερης λύσης
του θέµατος θα µελετήσουµε περισσότερο και θα καταλήξουµε
στο πώς µπορεί όλο αυτό το ζήτηµα το οποίο έχει ανακύψει να
επιλυθεί.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Επιστρέφουµε στις επίκαιρες ερωτήσεις, αρµοδιότητας του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1049/26-9-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Θα αυξήσετε τελικά
κατά 25 εκατοµµύρια την χρηµατοδότηση του µέτρου των νέων
αγροτών του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης για την Περι-
φέρεια Κρήτης, ώστε να µη µείνει εκτός κανένας νέος που επιθυ-
µεί να ασχοληθεί µε την αγροτική παραγωγή»;

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης κ. Γεώργιος Στύλιος.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα που απασχολεί, βεβαίως, και

άλλες περιφέρειες, αλλά ιδιαίτερα την Κρήτη, αφού στο πρό-
γραµµα που προκηρύχθηκε υπεβλήθησαν συνολικά δύο χιλιάδες
πεντακόσιες ενενήντα εννέα αιτήσεις νέων αγροτών και εντάχ-
θηκαν χίλιες τετρακόσιες πενήντα εννέα, ενώ η µεγαλύτερη µε-
ρίδα από τους υπόλοιπους που δεν εντάχθηκαν πληρούν τα
κριτήρια και τις προϋποθέσεις για να ενταχθούν στο πρόγραµµα.
Δεν είναι, δηλαδή, από αυτούς που αποκλείστηκαν, λόγω έλλει-
ψης προϋποθέσεων. 

Έχουµε κάνει πάρα πολλή συζήτηση σε αυτή την Αίθουσα -και
εκτός Αιθούσης βεβαίως- για τις επιπτώσεις που είχε η δεκαετής
οικονοµική κρίση, η πανδηµία του κορωνοϊού και βεβαίως, ο πό-
λεµος στην Ουκρανία και η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
και στη συνέχεια η κατάσταση µε την ακρίβεια, την τεράστια αύ-
ξηση του κόστους παραγωγής και τα προβλήµατα στον πρωτο-
γενή τοµέα.

Έχουµε µιλήσει για την αναµόρφωση της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής και έχουµε συζητήσει και µαζί συγκεκριµένα θέµατα,
ούτως ώστε να ενισχύεται ο πρωτογενής τοµέας µε µία πολιτική
αποτελεσµατική και βέβαια σηµαντικός παράγοντας είναι η έν-
ταξη ανθρώπινου δυναµικού.

Αυτό, λοιπόν, που ρωτάµε τώρα για την Περιφέρεια Κρήτης
είναι εάν προτίθεστε, τελικά -και λέµε το τελικά γιατί έχει γίνει
και άλλη συζήτηση µε τον Υπουργό- να αυξήσετε κατά 25 εκα-
τοµµύρια -το ιδανικό- τον προϋπολογισµό του µέτρου νέων
αγροτών του προγράµµατος για την Περιφέρεια Κρήτης, ώστε
να µη µείνει κανείς νέος αγρότης εκτός και επαναλαµβάνω, κα-
νείς από αυτούς που έχουν τις προϋποθέσεις και πληρούν τα κρι-
τήρια, για να ενταχθούν. 

Πείτε µας σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αξιολόγηση του προ-
γράµµατος νέων αγροτών. Οι ενστάσεις προχώρησαν; Τι περισ-
σεύµατα από πιστώσεις υπάρχουν από άλλες περιφέρειες,
προκειµένου να γίνει άµεσα και χωρίς αύξηση του συνολικού
προϋπολογισµού η ανακατανοµή προς την Περιφέρεια Κρήτης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι µια ερώτηση η οποία αφορά ένα πάρα
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πολύ ουσιαστικό θέµα, την ανανέωση του αγροτικού πληθυσµού
της χώρας. Πάνω εκεί βασιζόµαστε στην αναζωογόνηση της ελ-
ληνικής περιφέρειας. Γι’ αυτόν τον λόγο η Κυβέρνησή µας και το
Υπουργείο σχεδίασε σε τελείως άλλη βάση το συγκεκριµένο
πρόγραµµα σε σχέση µε τα προηγούµενα προγράµµατα νέων
αγροτών που είχαν προκηρυχθεί σε παλαιότερες προγραµµατι-
κές περιόδους.

Εδώ, λοιπόν, είχαµε ένα καλό πρόγραµµα, µε µια καλή και
ισχυρή χρηµατοδότηση. Διπλασιάσαµε το ποσό στα 35.000 µε
40.000 ευρώ για τον κάθε νέο αγρότη. Είχαµε πραγµατικά πολ-
λές χιλιάδες αιτήσεις. Οι αιτήσεις ξεπέρασαν τις δεκαεξίµισι χι-
λιάδες. Εκτιµούµε ότι δεκατέσσερις χιλιάδες θα ενταχθούν στο
τέλος. Αυτά είναι καλά στοιχεία και καλά σηµάδια για το πρό-
γραµµα.

Το συγκεκριµένο πρόγραµµα είχε κάποιες προϋποθέσεις. Μια
προϋπόθεση ήταν να υπάρχει ένα επιχειρηµατικό σχέδιο, δηλαδή
ο αγρότης να µην παίρνει τα χρήµατα µόνο ως ποσό και από εκεί
και πέρα να το διαθέσει όπως να ’ναι και µε οποιονδήποτε τρόπο,
αλλά να έχει ένα επιχειρηµατικό σχέδιο. Δηλαδή ο ίδιος από πριν
να έχει προϋπολογίσει, να έχει σχεδιάσει να έχει προγραµµατίσει
πού θα ασχοληθεί, µε ποιον τρόπο, πώς θα αξιοποιήσει αυτά τα
χρήµατα για να έχουν πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα για τον
ίδιο. Μάλιστα βάλαµε και προϋπόθεση µετά τη λήξη της ολοκλή-
ρωσης του επιχειρηµατικού σχεδίου να είναι δεσµευµένος στον
πρωτογενή τοµέα για άλλα τέσσερα χρόνια, δηλαδή συνολικά
µια περίοδο κοντά στα επτά χρόνια.

Ένα άλλο κριτήριο πολύ σηµαντικό ήταν η εκπαίδευση, να
υπάρχει και ένα κριτήριο και για τη µοριοδότηση, για να µοριο-
δοτηθεί κάποιος, να έχει περάσει ένα σεµινάριο, να έχει τελει-
ώσει µια τεχνική σχολή, ένα ΙΕΚ, ένα τεχνολογικό εκπαιδευτικό
ίδρυµα, ένα πανεπιστήµιο. Η εκπαίδευση πάνω στον αγροτικό
χώρο µοριοδοτούταν επιπλέον. Έτσι φτάσαµε σήµερα να έχουµε
την ευχάριστη θέση να πούµε ότι το πρόγραµµα ολοκληρώθηκε
πολύ γρήγορα και αυτό δεν έγινε τυχαία. Σε έξι µε επτά µήνες
βγάλαµε τα αποτελέσµατα. Το ήξεραν από πριν οι αγρότες.

Να σας πω ότι οι αιτήσεις έγιναν ψηφιακά, καταργήθηκε ο φυ-
σικός φάκελος. Τα εννέα από τα δέκα δικαιολογητικά συλλέχθη-
καν µε διαλειτουργικότητες, έγινε η αξιολόγηση ψηφιακά και
καταλήξαµε να έχουµε τα αποτελέσµατα.

Έχουµε, λοιπόν, βγάλει στο σύνολο της ελληνικής επικράτειας
τα αποτελέσµατα για το πρόγραµµα «ΝΕΩΝ ΑΓΡΟΤΩΝ» σε όλες
τις περιφέρειες. Έχουµε καταβάλει τα χρήµατα της προκαταβο-
λής στις έντεκα από τις δεκατρείς περιφέρειες στο 90%. Θα το
ξαναπώ πάλι. Η αξιολόγηση ολοκληρώθηκε για το σύνολο των
περιφερειών της χώρας. Δώσαµε την προκαταβολή στις έντεκα
περιφέρειες. Εκκρεµεί το βόρειο και το νότιο Αιγαίο, µόνο αυτές
οι δύο περιφέρειες. Η προκαταβολή είναι το 70% των χρηµάτων
που δικαιούται ο κάθε νέος αγρότης ενταγµένος στο πρό-
γραµµα. Καταλαβαίνετε ότι έχουν δοθεί κάποιες εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ µόνο µε την προκαταβολή.

Το πρόγραµµα κρατάει το 10% για να εκδικαστούν οι ενστά-
σεις. Οι ενστάσεις από τα στοιχεία που έχω θα ολοκληρωθούν
µέσα στον Οκτώβριο, για να µπορεί να καταβληθεί και το υπό-
λοιπο ποσό για να φτάσουµε στο 100%.

Θα σας πω στοιχεία για την Κρήτη στη συνέχεια. Είναι έτσι
όπως τα είπατε οι αριθµοί για την Κρήτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαι θιασώτης -όχι τώρα, από πολλά χρόνια-

της ύπαρξης επιχειρηµατικού σχεδίου και από τον νέο αγρότη
και βέβαια της συµπερίληψης στο πρόγραµµα της κατάρτισης
της εκπαίδευσης και της πρακτικής που αυτό µπορεί µέσα από
ένα ολοκληρωµένο σχεδιασµό να δώσει καλύτερα αποτελέσµατα
έναντι της απλής καταβολής επιδοτήσεων και χρηµατοδοτή-
σεων. Άρα, δεν διαφωνούµε σε αυτό. Το πρόγραµµα τα έβαλε.

Σε αυτό που διαφωνούµε είναι ότι οκτακόσιοι σαράντα περί-
που από την Κρήτη δεν εντάχθηκαν στο πρόγραµµα. Τις έχουν
αυτές τις προϋποθέσεις και το επιχειρηµατικό σχέδιο και όλα τα
ζητήµατα. Ο τρόπος µοριοδότησης ήταν ένα ζήτηµα και βεβαίως

η κατανοµή ανάµεσα στη ζωική και τη φυτική παραγωγή, όπου
δεν υπήρξε µια ισορροπία. Αν το µελετήσετε θα δείτε ότι πρέπει
να ενισχύσετε -για να υπάρξει αυτή η ισορροπία- και τον τοµέα
της φυτικής παραγωγής. Καλώς ενισχύθηκε της κτηνοτροφικής,
αλλά όχι εις βάρος της φυτικής.

Αυτό το οποίο, λοιπόν, λέµε είναι ότι εβδοµήντα τέσσερα και
µισό µόρια είχε ο τελευταίος, εβδοµήντα τέσσερα είχε η επόµενη
κατηγορία. Και οι δύο πληρούν τα κριτήρια. Τη στιγµή που κάνεις
µια προκήρυξη και λες ότι αυτά τα κριτήρια θέλω και τα πληρούν
ένας µεγάλος αριθµός, έρχεσαι µετά και λες: «Α, επειδή δεν έχω
λεφτά, θα πάµε µέχρι το εβδοµήντα τέσσερα και µισό». Αυτό
είναι το πρόβληµα, επειδή δεν έχω τα αντίστοιχα διαθέσιµα.

Άρα, λοιπόν, εάν συµφωνούµε ότι είναι µεγάλη ανάγκη -του-
λάχιστον όσοι έχουν όρεξη- µε βάση τις προδιαγραφές που βά-
λατε να ενταχθούν στον πρωτογενή τοµέα -και φαίνεται ότι οι
οκτακόσιοι σαράντα νέοι αγρότες στην Κρήτη έχουν αυτή τη διά-
θεση και ενώ τους λέτε «παιδιά, µε συγχωρείτε, µια άλλη φορά
περάστε, γιατί τώρα σας προκηρύξαµε µεν, σας είπαµε εάν έχετε
τις προϋποθέσεις ελάτε, αλλά δεν έχουµε χρήµατα»-, εάν συµ-
φωνούµε, λοιπόν, αυτοί να δικαιωθούν και να ενταχθούν και ότι
υπάρχει ανάγκη να ενταχθούν στον πρωτογενή τοµέα να το ενι-
σχύσουµε µέσα στο πλαίσιο µιας ευρύτερης πολιτικής, που
αφορά τη διατροφική επάρκεια και ασφάλεια, αλλά και το γεγο-
νός ότι στην πατρίδα µας ο πρωτογενής τοµέας µπορεί να παίξει
σηµαντικό ρόλο στην ανάκαµψη της οικονοµίας, τότε πρέπει να
βρείτε τρόπους χρηµατοδότησης του προγράµµατος. Αναφέρο-
µαι στην Κρήτη και όπου αλλού υπάρχει αυτό.

Εάν υπάρχουν περισσεύµατα από άλλες περιφέρειες λόγω
του ότι δεν υπήρξε ενδιαφέρον, καλό είναι να µας πείτε πού -σε
ποιες περιφέρειες- υπάρχουν τα περισσεύµατα, για να µεταφερ-
θούν. Ποιο είναι το συνολικό ποσό που απαιτείται για να καλυ-
φθούν όλες οι αιτήσεις -για την Κρήτη το προσδιόρισα, είναι 25
εκατοµµύρια-, προκειµένου να µην µείνει κανείς από τους δι-
καιούχους εκτός προγράµµατος.

Δείτε ποια άλλα προγράµµατα του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης δεν απορροφούν, να µεταφερθούν, να γίνει µια ανακα-
τανοµή, να ζητήσετε έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να
σας δοθεί η έγκριση και να προχωρήσετε σε αυτό το πρόγραµµα
που είναι πετυχηµένο, µπορεί να είναι επιτυχηµένο. Αλλά χωρίς
την ένταξη των ανθρώπων που έχουν τις προϋποθέσεις, πώς θα
είναι επιτυχηµένο, κύριε Υπουργέ; Θα είναι εν µέρει.

Άρα, λοιπόν, αυτό είναι το ζητούµενο, χρήµατα, για να µπουν
όλοι όσοι το δικαιούνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Στα στοιχεία συµφωνούµε, κύριε συνάδελφε. Είναι γύρω
στους δύο χιλιάδες τριακόσιοι εξήντα δύο αυτοί οι οποίοι εγκρί-
θηκαν και µπορούν να ενταχθούν στο πρόγραµµα. Έχουν ενταχ-
θεί χίλιοι τετρακόσιοι πενήντα εννιά. Μιλώ για την Κρήτη. Θα
ενταχθούν, αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία των ενστάσεων στο
τέλος Οκτωβρίου, και άλλοι εκατόν εβδοµήντα. Άρα συµφω-
νούµε ότι θα φτάσουµε στους χίλιους εξακόσιους και θα υπολεί-
πεται ο αριθµός που είπατε.

Χαίροµαι που µας πιστώνετε ότι έχουµε ένα καλό πρόγραµµα.
Θέλω, όµως, και εσείς να αναγνωρίσετε ότι ο προϋπολογισµός
του συγκεκριµένου προγράµµατος ήταν 425 εκατοµµύρια -έτσι
ξεκινήσαµε-, έγινε µια υπερδέσµευση κατά 100 εκατοµµύρια και
έχουµε φτάσει σήµερα στα 525 εκατοµµύρια. Δηλαδή, βλέπετε
ότι η Κυβέρνηση εξαντλεί τις προσπάθειές της και συνεχίζει να
προσπαθεί για να βρει πόρους από το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης, από προγράµµατα, για να προχωρά σε αυτή την
υπερδέσµευση.

Θα συµφωνήσουµε, επίσης, µαζί σας ότι δεν µπορεί να λέµε
ότι όλοι πρέπει να µπουν, αλλά να µπουν αυτοί οι οποίοι πληρούν
κριτήρια, γιατί καταλαβαίνω και υιοθετώ αυτό που λέτε, ότι η δια-
φορά στη µοριοδότηση µεταξύ του εβδοµήντα τέσσερα και µισό
και του εβδοµήντα τέσσερα είναι πολύ µικρή. Το αντιλαµβάνο-
µαι.

Συνεπώς πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία µέχρι το τέλος

20106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Οκτωβρίου.
Εγώ σας λέω προσωπικά, µε προσωπική δέσµευση, ότι θα

εξαντλήσουµε κάθε προσπάθεια, αλλά θέλω να ξέρετε το εξής,
ότι δεν αφορά µόνο την Κρήτη. Έχουµε αιτήµατα από το σύνολο
των περιφερειών της χώρας για να υπάρξει επιπλέον επέκταση
στο συγκεκριµένο πρόγραµµα και από την Περιφέρεια Πελοπον-
νήσου και από την Ανατολική Μακεδονία και τη Θράκη. Προσω-
πικά έχουν επικοινωνήσει οι περιφερειάρχες και έχουµε µιλήσει
µαζί. Άρα υπάρχει το αίτηµα και από την Κρήτη και από άλλες
περιφέρειες. Αυτό, όµως, καταλαβαίνετε και εσείς ότι γεννά
ανάγκες για το σύνολο της χώρας και επειδή είναι ευρωπαϊκό
πρόγραµµα καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να οδηγηθεί µόνο σε
µία περιφέρεια. Αυτό, όµως, να το αναγνωρίσετε. Θα αφορά, λοι-
πόν, και άλλους.

Συνεπώς η ανάγκη αναζωογόνησης της ελληνικής υπαίθρου
και ανανέωσης του αγροτικού πληθυσµού της χώρας είναι ευ-
ρωπαϊκό ζητούµενο, είναι και ελληνικό ζητούµενο και δική µας
προτεραιότητα. Θα εξαντλήσουµε κάθε περιθώριο που υπάρχει.
Όντως από κάποιες περιφέρειες δεν καλύφθηκε ο αρχικός προ-
ϋπολογισµός που είχε σχεδιαστεί. Στην Κρήτη ξεκινήσαµε µε
37,3 εκατοµµύρια ευρώ και φτάσαµε στα 66 εκατοµµύρια ευρώ.

Και να πω επιπλέον ότι το πρόγραµµα είχε µια συγκριτική αξιο-
λόγηση και έναν ανταγωνιστικό χαρακτήρα, ότι υπάρχουν και
άλλα προγράµµατα, όπως η βιολογική γεωργία, που έτρεξε και
πήγε πολύ καλά. Ετοιµάζουµε και τα σχέδια βελτίωσης και µαζί
συνολικά, όµως, θα δούµε την αξία, τη σηµασία, τη σπουδαι-
ότητα που έχει ο «ΝΕΟΣ ΑΓΡΟΤΗΣ», ο «ΝΕΟΣ ΓΕΩΡΓΟΣ» και το
συγκεκριµένο πρόγραµµα, που την αναγνωρίζουµε όλοι. Θα
δούµε και το σύνολο των υπόλοιπων προγραµµάτων που είναι
στο πρόγραµµα «Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων» και θα
εκτιµήσουµε την κατάσταση, θα τη µελετήσουµε. Δεν µπορώ να
σας δώσω συγκεκριµένη απάντηση τώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε

Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την επόµενη επίκαιρη ερώτηση, την πέµπτη µε

αριθµό 1047/26-9-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Για την κατάσταση που έχει
δηµιουργηθεί µε τα ροδάκινα και τα υπόλοιπα φρούτα στις πε-
ριοχές της Ηµαθίας, της Πέλλας, του Τυρνάβου, της Φλώρινας
και της Λάρισας».

Ορίστε, κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι παραγωγοί ροδάκινων και άλλων φρούτων,

µήλων, κερασιών, αχλαδιών των περιοχών Ηµαθίας, Πέλλας,
Τυρνάβου, Φλώρινας, Λάρισας για ακόµη µια φορά βλέπουν τον
ιδρώτα τους και τον κόπο τους να πηγαίνουν χαµένοι, τη σοδειά
τους απούλητη, ή να πωλείται σε τιµές κάτω από το τεράστιο κό-
στος παραγωγής.

Η κατάσταση είναι εκρηκτική, µε το εµπάργκο στη Ρωσία έχει
χαθεί µια µεγάλη αγορά, ενώ λόγω του πολέµου υπάρχουν επι-
πτώσεις και στις εξαγωγές σε άλλες χώρες.

Ταυτόχρονα, οι τιµές παραγωγού φέτος ήταν πολύ κάτω του
κόστους παραγωγής. Στα συµπύρηνα ροδάκινα ήταν γύρω στα
26 µε 27 λεπτά, ενώ οι βιοµήχανοι από πέρσι είχαν υποσχεθεί ότι
θα έδιναν 35 λεπτά και στα επιτραπέζια γύρω στα 40 λεπτά. Αν-
τίστοιχη είναι η εικόνα και για τα υπόλοιπα φρούτα, όπως τα
µήλα που πωλούνται 28 µε 30 λεπτά το κιλό, τα αχλάδια 40 λεπτά
και τα λοιπά.

Σε αυτά κερασάκι στην τούρτα ήταν και οι άκαιρες βροχοπτώ-
σεις του Αυγούστου, καθώς και οι χαλαζοπτώσεις του Ιούνη που
κατέστρεψαν µεγάλο µέρος της παραγωγής.

Παράλληλα, τα φρούτα δεν απορροφώνται ούτε από την εγ-
χώρια λαϊκή κατανάλωση εξαιτίας της χαµηλής αγοραστικής ικα-
νότητας του λαού, καθώς οι µισθοί, οι συντάξεις, το εισόδηµα
παραµένουν καθηλωµένα σε χαµηλά επίπεδα και η ακρίβεια τσα-
κίζει κόκαλα.

Μέχρι στιγµής, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση δεν έχει δεσµευ-
θεί συγκεκριµένα για µέτρα στήριξης του εισοδήµατος των πα-

ραγωγών.
Με δεδοµένο ότι βρισκόµαστε µπροστά στη νέα καλλιεργητική

περίοδο είναι αναγκαίο να στηριχθούν άµεσα οι αγροτοπαραγω-
γοί, προκειµένου να επιβιώσουν και να συνεχίσουν τη δραστη-
ριότητά τους.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τι θα κάνει η Κυβέρνηση για οικο-
νοµική στήριξη των παραγωγών που θα αναπληρώνει το χαµένο
εισόδηµά τους από τις τιµές κάτω του κόστους που πλήρωσαν
οι εµποροβιοµήχανοι, για αποζηµιώσεις στο 100% και προλη-
πτικά µέτρα προστασίας της παραγωγής.

Επίσης, ερωτάσθε τι θα γίνει για τη µείωση του κόστους πα-
ραγωγής, όπως για παράδειγµα µείωση της τιµής των λιπασµά-
των, της ενέργειας, για την εξασφάλιση τιµών στον παραγωγό
που θα καλύπτουν το κόστος της παραγωγής και θα εξασφαλί-
ζουν εισόδηµα επιβίωσης στον αγρότη και προσιτές τιµές των
προϊόντων του στη λαϊκή κατανάλωση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το θέµα που θέτετε και συζητάµε είναι γνω-

στό στο Υπουργείο και έχει συζητηθεί σε έναν ανοιχτό διάλογο
πρόσφατα, στο τέλος Αυγούστου στην Ηµαθία, όπου παρέστησαν
η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η
ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, ήταν εκπρόσωποι των οµά-
δων παραγωγών, απλοί καλλιεργητές και αγρότες, φορείς της πε-
ριοχής. Εκεί, λοιπόν, έγινε µία εκτεταµένη συζήτηση, ανοιχτός
διάλογος και ακούστηκαν όλα τα προβλήµατα και αυτά που θέτετε
και εσείς. Εκεί υπήρξε και δελτίο Τύπου από το Υπουργείο µας
στις 8-9-2022 µε συγκεκριµένα τρία µέτρα που αφορούν την πε-
ριοχή στην οποία αναφέρεστε.

Θέλω να ξέρετε ότι η Κυβέρνησή µας από την αρχή ήταν δίπλα
στους αγρότες, στις εξωγενείς κρίσεις και δοκιµασίες που χρει-
άστηκε να διαχειριστούµε. Μιλώ για την πανδηµία και τώρα για
την κρίση µε την παράνοµη και την καταδικαστέα εισβολή της Ρω-
σίας στην Ουκρανία, όπου χρειάστηκε να έρθουµε και να βοηθή-
σουµε µε µια σειρά από µέτρα.

Σας λέω, λοιπόν -να το ακούσουν και οι αγρότες και όλοι που
τα γνωρίζουν- ότι 600 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν στους αγρότες
µας από την επιστρεπτέα προκαταβολή από ενισχύσεις για τον
COVID από το Υπουργείο, καθώς και από το πρόγραµµα «Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων». Και θυµίζω ότι και άλλα 370 εκα-
τοµµύρια ευρώ έχουν δοθεί από τον ΕΛΓΑ ως ενίσχυση σε
διάφορες φυσικές καταστροφές και ζηµιές που υπήρξαν. Δεν µεί-
ναµε, όµως, εκεί.

Υπήρχαν µέτρα, όπως η κάλυψη του 80% έως 90% της αύξησης
στην τιµή του ρεύµατος στο αγροτικό ρεύµα, η στήριξη των πα-
ραγωγών µε µέτρα «de minimis», η µείωση του συντελεστή ΦΠΑ
των λιπασµάτων και ζωοτροφών στο 6%, πρόσφατη νοµοθετική
πρωτοβουλία, όπου µειώνουµε τον φόρο εισοδήµατος για τους
αγρότες που συµµετέχουν στις οµάδες παραγωγών και στα συ-
νεταιριστικά σχήµατα στο 50%.

Να σας δώσω ένα παράδειγµα: Αγρότης που έχει 30.000 ευρώ
εισόδηµα πλήρωνε 5.400 ευρώ φόρο, τώρα θα πληρώνει µόνο
1.700 ευρώ. Είναι µια σειρά από µόνιµα µέτρα που έχουν θεσπιστεί
από την Κυβέρνησή µας, αλλά και µέτρα που βοηθούν να οργα-
νώσουµε καλύτερα τον χώρο και να σταθούµε στην κυριολεξία
δίπλα στους αγρότες.

Να δώσω ορισµένα στοιχεία για τους συγκεκριµένους νοµούς
που αναφέρατε στην ερώτησή σας, για την Ηµαθία, την Πέλλα, τη
Λάρισα και τη Φλώρινα: Για το 2021 δόθηκαν 48 εκατοµµύρια
ευρώ στην Ηµαθία, στην Πέλλα 91 εκατοµµύρια ευρώ, στη Λάρισα
48 εκατοµµύρια ευρώ, στη Φλώρινα 11,5 εκατοµµύρια ευρώ.

Πρόσφατα είχαµε κάποια καιρικά φαινόµενα -ήταν η χαλαζό-
πτωση- όπου έτρεξε η διαδικασία από τον ΕΛΓΑ. Εκεί, λοιπόν,
προχωρά η συλλογή των δηλώσεων, συντάσσονται τα εξατοµι-
κευµένα πορίσµατα και εκτιµούµε ότι µετά από διασταύρωση
που θα γίνει µέσα στον Οκτώβριο θα µπορέσουµε να έχουµε τη
δυνατότητα να έρθει ο ΕΛΓΑ και να δώσει τα χρήµατα που δι-
καιούνται οι αγρότες και οι παραγωγοί.
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Τα υπόλοιπα θα σας τα πω και στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, εντάξει.
Ορίστε, κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εντάξει, την ενηµέρωση την παίρνουµε, φυ-

σικά και από τους οργανωµένους φορείς των αγροτών. Τα µέτρα
που έχουν εξαγγελθεί -και αν εφαρµοστούν- αφορούν το βασα-
νιστήριο της σταγόνας. Έτσι θα το λέγαµε µε κάποιον άλλο
τρόπο που δείχνει ακριβώς ότι δεν κινούνται στη λογική της κά-
λυψης των αναγκών τους, στη λύση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η απάντησή σας, δηλαδή, ως Κυβέρνηση επιβεβαιώνει το
πόσο σε σωστή κατεύθυνση είναι το γεγονός ότι οι αγρότες συ-
ναντήθηκαν σε µια, πέρα από κάθε προσδοκία, µαζική σύσκεψη,
δηλώνοντας αποφασισµένοι για µαζικές αγωνιστικές κινητοποι-
ήσεις, ενωµένοι, παραµερίζοντας τις ψεύτικες και χιλιοειπωµένες
υποσχέσεις για στήριξη του πρωτογενούς τοµέα, παραµερίζον-
τας επίσης και τα θορυβηµένα από τη µαζικότητα της σύσκεψης
διάφορα παπαγαλάκια, που καλούν σε εναπόθεση ελπίδων στις
επερχόµενες εκλογές. 

Χωρίς αυταπάτες για σωτήρες λένε και -πολύ σωστά κατά τη
γνώµη µας- διεκδικούν αποφασιστικά και αταλάντευτα την ανα-
πλήρωση του χαµένου εισοδήµατος για όλες τις ποικιλίες του
ροδάκινου, αλλά και του συνόλου των προϊόντων λόγω της ασύ-
δοτης δράσης των εµποροβιοµηχάνων -που είναι δική σας ευ-
θύνη, κύριε Υπουργέ- τις χαµηλές τιµές -που είναι δική σας
ευθύνη, της Κυβέρνησης εννοώ- το υψηλό κόστος παραγωγής -
που είναι δική σας ευθύνη και επιλογή- µέτρα στήριξης κατά του
εµπάργκο -που είναι δική σας ευθύνη και επιλογή- και φυσικά
από τη χαµένη παραγωγή λόγω καταστροφών. Επίσης, µείωση
του κόστους παραγωγής, αφορολόγητο πετρέλαιο, όπως στους
εφοπλιστές. Αφορολόγητο πετρέλαιο έχουν αυτοί που έχουν
«σκάσει» σε δισεκατοµµύρια κερδών, κύριε Υπουργέ και δεν
έχουν οι αγρότες. Μείωση της τιµής του αγροτικού ρεύµατος,
που εσείς το στείλατε στα ύψη, εξόντωσης ουσιαστικά, γενναία
επιδότηση των ζωοτροφών και του κόστους στα µέσα και στα
εφόδια, κατάργηση του ΦΠΑ σε µέσα και εφόδια. Διεκδικούν εξό-
φληση του συνόλου των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ, που ξέρουµε
όλοι τον αλγόριθµο που οδηγεί στις ελάχιστες αποζηµιώσεις -
και αν γίνουν και όταν γίνουν- και φυσικά µια αποζηµίωση που να
καλύπτει την παραγωγή και το κεφάλαιο από όλες τις φυσικές
καταστροφές και νόσους στο 100% µε επαρκή, φυσικά, κρατική
χρηµατοδότηση, που ούτως ή άλλως θα λέγαµε είναι πάλι η επι-
στροφή ενός µικρού µέρους των χρηµάτων από το ξεζούµισµα
των ίδιων των αγροτών. Και φυσικά ζητούν κατώτατες εγγυηµέ-
νες τιµές που θα καλύπτουν το κόστος παραγωγής -γιατί µπορεί
να γίνει αυτό- θα εξασφαλίζουν εισόδηµα επιβίωσης στον
αγρότη, που δεν εξασφαλίζεται αυτή τη στιγµή ούτε µε τα µέτρα
που εξαγγείλατε -και αν τα εφαρµόσετε- και προσιτές τιµές των
προϊόντων τους στη λαϊκή κατανάλωση, κάτι που µπορεί να υπο-
λογιστεί πολύ µεγάλη υποχώρηση αν φύγει από τη µέση η λη-
στεία των µεσαζόντων. 

Αυτά, κύριε Υπουργέ, µε άλλα λόγια, που βιώνουν οι αγρότες,
όλα αυτά που περιγράφηκαν, δεν είναι εξωτερικοί και αστάθµη-
τοι παράγοντες. Είναι επιλογή και ευθύνη δική σας και των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. Και δεν είναι και τυχαία. Γιατί εµείς
λέµε ότι είναι στρατηγική του κεφαλαίου που απλώς όλες οι κυ-
βερνήσεις -και η δική σας τώρα- την υλοποιείτε για λογαριασµό
του. Ποιο είναι αυτό; Το ξεκλήρισµα των αγροτών και το πέρα-
σµα της γης σε µεγάλες καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις συνδε-
δεµένες µε τη βιοµηχανία. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτό χρειάζονται και οι αγρότες:
Τη δική τους στρατηγική απέναντι στη στρατηγική των µονοπω-
λιακών οµίλων, που εφαρµόζει η Κυβέρνησή σας, για να επιβιώ-
σουν. Θεωρούµε ότι την έχουν. Αυτό έχει αποδείξει η σύσκεψη.
Μένει απλώς να καταφέρουν να βάλουν στη µάχη όλες τις δυνά-
µεις που απαιτούνται για την εφαρµογή της δικής τους στρατη-
γικής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ.
Πολύ σύντοµα να σας πω τρεις αποφάσεις που περιλαµβάνον-

ται στο δελτίο Τύπου της 8ης Σεπτεµβρίου: Οι αιτήσεις για την
αντιχαλαζική προστασία -γιατί συζητήθηκε πάρα πολύ η αντιχα-
λαζική προστασία- ήταν χίλιες διακόσιες είκοσι τέσσερις και θα
καλυφθούν στο σύνολό τους, υπερδιπλασιάζοντας τον αρχικό
προϋπολογισµό που ήταν 15 εκατοµµύρια και πλέον θα καλύψει
αιτήσεις ύψους 34 εκατοµµυρίων. Άρα θέλουµε να πούµε ότι οι
χίλιες διακόσιες είκοσι τέσσερις αιτήσεις που είχαν γίνει για αν-
τιχαλαζική προστασία θα καλυφθούν όλες. 

Επιπλέον, είπαµε ότι θα ζητήσουµε την κάλυψη της απώλειας
εισοδήµατος των αγροτών από την Ευρωπαϊκή Ένωση και συγ-
κεκριµένα από τα κονδύλια που υπάρχουν για αποζηµιώσεις
λόγω του πολέµου -κι εσείς το αναφέρατε για τις συνέπειες που
έχουµε από τον πόλεµο. Στα υπόλοιπα προϊόντα, τα αδιάθετα
προϊόντα που είναι στα ψυγεία, θα γίνει καταγραφή και πιθανόν
θα οδηγηθούν σε κοµποστοποίηση. Εκεί θα εξετάσουµε το εν-
δεχόµενο να αποζηµιωθούν µέσα από πρόγραµµα de minimis
που µας δίνει τη δυνατότητα, διότι κάθε πληρωµή πρέπει να είναι
µία νόµιµη πληρωµή σύµφωνα µε την ελληνική νοµοθεσία και τον
κανονισµό που υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Σε σχέση µε τον ΕΛΓΑ, όλοι όσοι είναι ασφαλισµένοι στον
ΕΛΓΑ και προβλέπεται στον κανονισµό του ΕΛΓΑ η ζηµιά την
οποία έχουν πάθει -αυτό που είπα πιο πριν για τα εξατοµικευµένα
πορίσµατα- θα αποζηµιωθούν στο σύνολό τους. Εκτιµούµε ότι
αυτό θα γίνει µέχρι το τέλος του χρόνου. Και δεν το εκτιµούµε
αυθαίρετα, επικαλούµαι τι έχει γίνει µέχρι τώρα, την προηγού-
µενη χρονιά, όπου έχουµε καταφέρει µέσα στην ίδια χρονιά να
δίνεται η αποζηµίωση στους αγρότες για τα χρήµατα που δι-
καιούνται, όταν στο παρελθόν χρειάζονταν δεκατέσσερις, δεκαο-
κτώ, είκοσι δύο µήνες για να πάρουν τα χρήµατα από τον ΕΛΓΑ.

Έχουµε σε προτεραιότητα -το έχω πει και άλλη φορά εδώ στη
Βουλή- µια µεταρρύθµιση που ετοιµάζουµε για τον ΕΛΓΑ που την
περιµένει και ο αγροτικός κόσµος, καθώς επίσης και µια προ-
γραµµατική σύµβαση µε την κοινωνία της πληροφορίας, ώστε µε
µεγαλύτερη ταχύτητα και µε διαφάνεια και να συλλέγονται τα
στοιχεία και να εκδίδονται γρήγορα τα πορίσµατα και να µπο-
ρούν να κάνουν και τις ενστάσεις τους οι αγρότες. 

Κλείνω µε το εξής: Ξέρουµε ότι έχουµε µπροστά µας µια δύ-
σκολη περίοδο η οποία έχει διαµορφωθεί από τις κρίσεις οι
οποίες έχουν έρθει εξωγενώς στη χώρα µας και µας επηρεάζουν.
Γι’ αυτόν τον λόγο στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης ο Πρωθυ-
πουργός έκανε δύο βασικές εξαγγελίες για τον αγροτικό κόσµο
της χώρας µας. 

Θα δοθούν 89 εκατοµµύρια ευρώ για την κτηνοτροφία και 60
εκατοµµύρια ευρώ για τα λιπάσµατα, µέσα από το προσωρινό
πλαίσιο που έχει θεσµοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
θα ισχύει µέχρι 31-12-2022. Άρα, εργαζόµαστε και µελετάµε στο
Υπουργείο ούτως ώστε αυτά τα χρήµατα µέχρι το τέλος του χρό-
νου να φτάσουν στους αγρότες, στους παραγωγούς. Το ξέρουν,
το γνωρίζουν, το ξαναλέµε και πάλι και από εδώ για να µπορούν
και οι ίδιοι να κάνουν τον προγραµµατισµό τους. Θα µιλήσουµε
και πιο εξειδικευµένα τι αντιστοιχεί στον καθένα. 

Θέλω, επίσης, να σας πω το εξής: Έχουµε θέσει στο Συµβού-
λιο Υπουργών Γεωργίας -και θα το ξαναθέσουµε- τα προϊόντα
µας, οι καλλιέργειές µας, οι οποίες είχαν εξαγωγικό χαρακτήρα
και έχουν συνέπειες στις εξαγωγές τους λόγω του πολέµου -ήταν
εξαγωγές κυρίως προς αυτές τις χώρες- να χρηµατοδοτηθούν -
το έχουµε ζητήσει ήδη και θα το ξαναθέσουµε- από ειδικό πλαί-
σιο από την Ευρωπαϊκή Ένωση και να διατεθούν σε ειδικά
προγράµµατα στην ελληνική αγορά.

Σας θυµίζω ότι το αγροτικό πετρέλαιο είχε καταργηθεί από την
προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το 2016. Ίσχυσε από το 2017
και για πρώτη φορά ήταν η δική µας Κυβέρνηση, τώρα, φέτος,
που επανέφερε το αγροτικό πετρέλαιο, δηλαδή την επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο µε 68
εκατοµµύρια ευρώ. 

Σε κάθε περίπτωση είµαστε εδώ, µιλάµε µε τους αγρότες, τους
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ακούµε, διαβουλευόµαστε µαζί τους, ακούµε τους φορείς, τους
εκπροσώπους τους, τα κόµµατα, όλους και εργαζόµαστε για να
βρούµε και να δώσουµε λύσεις και στα περιστασιακά που συµ-
βαίνουν τώρα, αλλά και λύσεις µόνιµες, µακροπρόθεσµες, που
θα βάλουν σε µια διαφορετική βάση τον πρωτογενή τοµέα της
χώρας, πάντοτε µέσα στο πλαίσιο της στρατηγικής που έχουµε
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και του στρατηγικού µας σχε-
δίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που ξέρετε πολύ καλά ότι µέσα
από εκεί έχουµε ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα χρηµατοδοτήσεων
για τη χώρα και έχουµε µια πλέον ανοιχτή και κοινή αγορά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την έκτη µε αριθµό 1050/26-9-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεση
έκδοση της υπουργικής απόφασης παραγράφου 1 του άρθρου
12 του ν.4797/2021 για την επιχορήγηση φυσικών προσώπων
που δεν είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, αλλά κατέχουν
αγροτικές εκµεταλλεύσεις και υπέστησαν µεγάλες ζηµιές από
τον σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου 2021». 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µια ερώτηση που έχει συζητηθεί ξανά στις 21 Φεβρουα-

ρίου του 2022 και αφορά την έκδοση υπουργικής απόφασης
προκειµένου να ενταχθούν και οι µη κατά κύριο επάγγελµα αγρό-
τες στο πρόγραµµα αποζηµιώσεων για τις ζηµιές που υπέστησαν
στις εγκαταστάσεις τους λόγω σεισµού. 

Ποιο είναι το πρόβληµα; Η περιφέρεια που είναι αρµόδια, εν
προκειµένω η Περιφέρεια Κρήτης, λόγω λανθασµένης ερµηνείας
του νόµου δεν δεχόταν αιτήσεις των µη κατά κύριο επάγγελµα
αγροτών, οι οποίοι στη συνέχεια δεν είχαν πού να απευθυνθούν
παρά µόνον σε εµάς για να κάνουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Τι προέκυψε από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο τον Φλεβάρη;
Προέκυψε ότι η περιφέρεια έπρεπε να κρατάει τις αιτήσεις για
να έχει µια εκτίµηση ο Υπουργός για την κατάσταση σύµφωνα
µε τον νόµο και να εκδώσει την υπουργική απόφαση. Άρα υπήρξε
µια αποτροπή των ενδιαφεροµένων να καταθέσουν αιτήσεις και
γι’ αυτό, µετά την ενηµέρωση που έγινε εδώ από τον κ. Γεωρ-
γαντά ότι πρέπει να καταθέσουν αιτήσεις πριν την υπουργική
απόφαση, ο αριθµός είναι πολύ µικρός. 

Εποµένως, εκτός από το ερώτηµα αν θα εκδώσετε την από-
φαση, κύριε Υπουργέ, είναι συµπληρωµατικό κι αν δώσετε το δι-
καίωµα -µετά από αυτή την απόφαση που θα ενηµερωθούν
πλήρως όλοι και θα καταλάβουν ότι κακώς η περιφέρεια τους
έδιωχνε µέχρι τον Φλεβάρη και δεν τους πήρε µετά έναν-έναν να
τους πει ότι ελάτε να καταθέσετε όλοι- αν υπάρξουν πέντε-δέκα-
δεκαπέντε-είκοσι, δεν πρόκειται για µεγάλο αριθµό αγροτών, να
έχουν τη δυνατότητα να καταθέσουν. Η υπουργική απόφαση, δη-
λαδή, να συµπεριλάβει και τη δυνατότητα να συνεχιστεί αυτή η
διαδικασία για όλους τους ανθρώπους. Από την ενηµέρωση που
έχω, δεν πρέπει να ξεπερνούν τους δεκαπέντε αυτοί οι οποίοι
µέχρι στιγµής έχουν υποβάλει. Δεν είναι µεγάλο το νούµερο,
αλλά είναι άδικο έστω και πέντε που έχουν πάθει ζηµιές, αποτά-
θηκαν στην περιφέρεια και από λανθασµένη ερµηνεία τους είπαν
ότι δεχόµαστε συζητήσεις, να µείνουν εκτός. Αυτό είναι το ζή-
τηµα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Οι τρόποι για να καλυφθεί µια ζηµιά η οποία έχει
προκύψει είναι τρεις. Ο πρώτος είναι να υπάρχει µία ζηµιά στην
παραγωγή, στη σοδειά. Ασφαλίζεται στον ΕΛΓΑ, καλύπτεται από
τον ΕΛΓΑ. Ο δεύτερος τρόπος είναι, εάν δεν καλύπτεται από τον
ΕΛΓΑ, µέσα από τις κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις. Και ο τρί-
τος τρόπος είναι µέσα από την κρατική αρωγή του ν.4797/2021.
Η διαδικασία είναι όπως την περιγράψατε. Δηλαδή, η περιφέρεια
συγκεντρώνει τις αιτήσεις, οριοθετεί την περιοχή που έχει γίνει

η φυσική καταστροφή. 
Στη συγκεκριµένη περίπτωση στον σεισµό της 27ης Σεπτεµ-

βρίου του 2021 είχαµε όντως µια εξαιρετική περίπτωση και συν-
τρέχουν οι προϋποθέσεις που προβλέπει ο νόµος για την έκδοση
της σχετικής απόφασης. Τα στάδια είναι τα εξής: Έχουµε πρώτα
την έκδοση, αφού συλλεχθούν τα στοιχεία, µιας υπουργικής από-
φασης από το Υπουργείο Οικονοµικών -εκεί υπάγεται η κρατική
αρωγή, πλέον µιλάµε εδώ για κρατική αρωγή- και στη συνέχεια
έχουµε την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης. 

Δίνει τη δυνατότητα να δοθούν αποζηµιώσεις στους µη κατ’
επάγγελµα αγρότες στο 50% του ποσού που έχει προσδιοριστεί
µε βάση την κοινή υπουργική απόφαση. Αυτό δίνεται σύµφωνα
µε τον ν.4797/2021. Στη συγκεκριµένη περίπτωση, µάλιστα, στην
Κρήτη είχαµε και την καταβολή προκαταβολών στο 25% του
ποσού το οποίο είχε προσδιοριστεί. 

Συγκεκριµένα, έκανα µία έρευνα, έχουν εκδοθεί τρεις αποφά-
σεις από τον Υπουργό Οικονοµικών, του Ιανουαρίου, του Απρι-
λίου και του Μαΐου και δόθηκαν συνολικά 415.000 ευρώ σε
εκατόν σαράντα δύο δικαιούχους. Επιπλέον, στις 26-7-2022 έχει
εκδοθεί απόφαση πάλι από τον Υπουργό Οικονοµικών ποσού
593.000 ευρώ µε την οποία καθορίστηκε η τελική επιχορήγηση
σε συνολικά τριακόσιους εξήντα πέντε δικαιούχους, εκ των
οποίων το ποσό των 142.590 ευρώ αφορά σε κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες.

Τώρα σε σχέση µε την ερώτηση. Μόλις την προηγούµενη
εβδοµάδα στις 27-9-2022 είχαµε την αποστολή των σχετικών αι-
τηµάτων από την Περιφέρεια Κρήτης στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών για την αρωγή. Τα αιτήµατα είναι όντως λίγα, δώδεκα τον
αριθµό καθ’ όσων γνωρίζω, και αµέσως µετά θα πάµε στο να εκ-
δοθεί η ΚΥΑ και να τρέξουν τα ποσοστά και ό,τι προβλέπει ο
νόµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η διαδικασία µέσω της
arogi.gov.gr είναι διαφορετική από τη διαδικασία που κάνει η πε-
ριφέρεια. Δεν έχουν µεταξύ τους κάποια σχέση. Εάν κάποιος
επαγγελµατίας ή αγρότης υποβάλλει µέσα από την arogi.gov.gr
και πάει και στην περιφέρεια, θα υπάρξει συµψηφισµός. Δεν είναι
ανεξάρτητη διαδικασία. Εγώ δεν µιλάω όµως γι’ αυτά. Αυτά
έχουν προχωρήσει και αφορούν τους επαγγελµατίες, τους κατά
κύριο επάγγελµα αγρότες. 

Εδώ µιλάµε για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Σας
είπα καθαρά ότι η περιφέρεια µέχρι τον Φλεβάρη τους έλεγε δεν
µπορείτε να υποβάλετε γιατί δεν έχει εκδοθεί υπουργική από-
φαση και από εκεί και πέρα, ενηµερώθηκαν πληµµελώς, προφα-
νώς, και έχουµε µόνο δώδεκα τον αριθµό –ή δεκατέσσερις όπως
είναι η δική µου πληροφόρηση, το ίδιο κάνει ή δώδεκα ή δεκα-
τέσσερα- ενώ οι άνθρωποι είναι πάνω από πενήντα και είναι και
άλλων δήµων. Ό,τι κάναµε, λοιπόν, εµείς εκ των ενόντων, να ενη-
µερώσουµε. 

Αυτό είναι απαράδεκτο όµως. Δεν µπορεί να συντονιστεί το
κράτος κεντρικά και τοπικά, κεντρικά και περιφερειακά για να µη
ζηµιώνεται ο πολίτης; Γι’ αυτό υπάρχει κεντρική κυβέρνηση, γι’
αυτό υπάρχει περιφέρεια, γι’ αυτό υπάρχει δήµος, για να µην ζη-
µιώνεται ο πολίτης και ευρύτερα η χώρα και η κοινωνία.

Τι λέω, λοιπόν, εγώ; Λέω ότι καλώς, έστω και καθυστερηµένα,
εστάλησαν οι περιπτώσεις τα αιτήµατα που είναι, να βγει η από-
φαση, αλλά ζητώ να συµπεριληφθεί στην απόφαση ότι µένει ανοι-
κτό στην περίπτωση που δεν έχουν ενηµερωθεί οι άνθρωποι και
υποβάλλουν το επόµενο διάστηµα, µια ηµεροµηνία που µπορείτε
να βάλετε εσείς. 

Κοιτάξτε. Η οριοθέτηση γίνεται µετά από αίτηµα της περιφέ-
ρειας, βεβαίως, των δήµων κ.λπ. από το κεντρικό κράτος. Άρα
δεν υπάρχει σε αυτό καµµία αµφισβήτηση. Είναι οκτώ δήµοι στην
Κρήτη που έχουν οριοθετηθεί στη σεισµόπληκτη περιοχή και γι’
αυτούς τους οκτώ δήµους µιλάµε. Δεν θα µιλάµε για κανέναν
άλλο εκτός. 

Πραγµατικά, η αποτύπωση της πραγµατικότητας είναι διαφο-
ρετική από αυτή η οποία λέει το νούµερο δώδεκα ή δεκατέσ-
σερα. Άρα θέλω να θεραπεύσουµε και την αστοχία -έτσι να τη
χαρακτηρίσω- η οποία υπήρξε στην εσφαλµένη και στη συνέχεια
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πληµµελή ενηµέρωση των µη κατά κύριο επάγγελµα αγροτών για
τη δυνατότητα που έχουν -και πολύ σωστά την αναλύσατε- και
τελικά µε την ΚΥΑ αυτή θα εκδοθούν και τα ποσά και όλα όσα δι-
καιούνται για να τους καταβληθούν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Να ξεκαθαρίσουµε το εξής.
Μία διαδικασία είναι όπως είπατε από το arogi.gov.gr. Αυτή

δεν την ανέφερα εγώ καθόλου. Ανέφερα τη διαδικασία η οποία
γίνεται σύµφωνα µε τον ν.4797/2021 σε συνδυασµό της αυτοδι-
οίκησης και στη συνέχεια στην ανταπόκριση του κεντρικού κρά-
τους, των Υπουργείων.

Καταλάβατε πολύ καλά και εσείς και αυτοί που µας παρακο-
λουθούν και ο κόσµος στην Κρήτη που θα ενηµερωθεί, ότι το
Υπουργείο Οικονοµικών και το δικό µας Υπουργείο είναι έτοιµο
να ανταποκριθεί µε τη σχετική ΚΥΑ για τους µη κατ’ επάγγελµα
αγρότες. 

Έχω εδώ τον αριθµό πρωτοκόλλου του εγγράφου που στάλ-
θηκε από την Περιφέρεια Κρήτης, το υπ’ αριθµόν 290732 στις
23-9-2021. Δηλαδή ήρθε πριν από µία εβδοµάδα. Άρα, δεν ξέρω
εάν υπάρχουν άλλοι. Θα πρέπει να απευθυνθείτε στην Κρήτη και
την περιφέρεια και ίσως να προλάβουν πριν εκδοθεί η ΚΥΑ. Για
τους δώδεκα η ΚΥΑ προχωράει και θα εκδοθεί. 

Αυτά. Δεν έχω κάποια άλλη απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και τον

κ. Κεγκέρογλου και τον κύριο Υπουργό.
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Άγγελος Συρίγος.
Και ξεκινάµε µε την τρίτη µε αριθµό 1043/26-9-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γαρυφαλλιάς (Λιάνας) Κανέλλη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Άµεση κάλυψη των κενών σε Ειδικό Επιστηµονικό και Ειδικό
Βοηθητικό Προσωπικό στα ειδικά σχολεία και νηπιαγωγεία της
Καισαριανής». 

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας εξοµολογούµαι ότι είναι από τις ερωτή-

σεις που δεν θέλω να κάνω. Δεν θέλω να τις κάνω και έχω πολλά
χρόνια µέσα στο Κοινοβούλιο και περίπου κάθε χρονιά κάτι πα-
ρόµοιο είµαι υποχρεωµένη να κάνω. Εύχοµαι ειλικρινά να είναι η
τελευταία φορά που κάνω αυτή την ερώτηση. 

Ακούµε την Υπουργό, ακούµε το Υπουργείο σας να λέει ότι
φέτος τα σχολεία ξεκίνησαν µε τα λιγότερα δυνατά κενά, ότι
έχουν καλυφθεί οι περισσότερες ανάγκες, ότι όλα πάνε καλά.
Εγώ να το συµµεριστώ και να πω «µια χαρά τα κάνατε». 

Στην πιο αδύναµη, στην αχίλλειο πτέρνα του κοινωνικού, του
πολιτικού, του ανθρώπινου γίγνεσθαι έχουµε τρύπα. Μιλάω για
τα ειδικά σχολεία και ειδικά για το σχολείο της Ρόζας Ιµβριώτη,
το οποίο είναι ιστορικό από τη φύση του. Δεν ξέρω αν θα υπήρ-
χαν ειδικά σχολεία στην Ελλάδα, αν δεν υπήρχε το σχολείο της
Ρόζας Ιµβριώτη από τότε φτιαγµένο. Εκεί έχουµε τεράστιες ελ-
λείψεις.

Ακούγεται το «τεράστιες» κι άµα µε ακούσει ο κόσµος τώρα,
µιλάω για ένα, δύο, τρία, πέντε άτοµα, εργαζόµενους, λογοθε-
ραπευτές, εργοθεραπευτές. Δεν γίνεται αλλιώς σε αυτά τα παι-
διά στα νηπιαγωγεία και τα δηµοτικά. Δεν είναι κάτι που µπορεί
να καθυστερήσει και να πεις ότι το παιδί θα έρθει από το νηπια-
γωγείο και θα ξαναπάει στο νηπιαγωγείο. Δεν γίνεται. Εδώ δεν
είναι «ο χρόνος είναι χρήµα». Δεν µπορεί να µην καλυφθούν αυτά
τα κενά.

Η ερώτησή µου έχει τον χαρακτήρα του επείγοντος µε την έν-
νοια ότι πιστεύω ότι αν θελήσετε, µπορείτε να το λύσετε σε δε-
καπέντε µέρες. Το εννοώ, και πολλές σας λέω. Να µην µπει ο
Οκτώβρης χωρίς αυτό. 

Αν µελετήσετε την ερώτησή µου, θα δείτε ποια είναι τα κενά.
Μπορώ να σας πω και ποια είναι τα κενά, να διευκολύνω. Να σας
τα πω ενδεχοµένως και στη δευτερολογία µου, για να καταλά-

βετε ότι δεν υπερβάλλω.
Θέλω επίσης να σας χρησιµοποιήσω ως «µέσον». Ακούγεται

παράξενο µέσα στο Κοινοβούλιο. Διαφάνεια έχουµε. Αντί να
παίρνω τηλέφωνα, αντί να παρακαλάω, αντί να βάζω κάποιους
άλλους να πάρουν τηλέφωνο, σας βάζω κυριολεκτικά «µέσον»
εδώ ενώπιον του Κοινοβουλίου. Σας βάζω «µέσον» στον αρµόδιο
Υπουργό, σας βάζω «µέσον» στην περιφέρεια, να εξασφαλιστεί
η µετακίνηση των παιδιών.

Ακόµη και αν πάρετε δασκάλους, ειλικρινά σας το λέω, στα
σχολεία αυτά δεν πρόκειται να εµφανιστούν τα παιδιά. Ήδη πάνω
από τα µισά παιδιά δεν πάνε, γιατί δεν λειτουργούν τα µέσα µε-
ταφοράς. Υπάρχουν δύο αντί για τέσσερα. Πάνε και µαζεύουν
τα παιδιά από τις κοντινές συνοικίες–για την Καισαριανή τώρα
µιλάµε- και από τις µακρινές συνοικίες, τον Νέο Κόσµο και την
Ηλιούπολη, δεν πάνε. Δεν ξέρω τι να κάνω. Να βάλετε δασκά-
λους, αλλά αν βάλετε δασκάλους και δεν πηγαίνουν τα παιδιά; 

Δεν είστε αρµόδιος Υπουργός. Τυπικά έχω καταθέσει απλή
ερώτηση στον αρµόδιο Υπουργό για να µου απαντήσει. Μη χά-
σουµε άλλον χρόνο. Στην ψύχρα σάς το λέω, σας βάζω ειλικρινά
«µέσον». Ούτως ή άλλως, το σύστηµα λειτουργεί έτσι. Το ζητώ
ως χάρη. Πώς το λένε; Δεν έχω άλλον τρόπο. Δεν είναι θέµα πο-
λιτικής αντιδικίας αυτό. Αποκλείεται να είναι. Δηλαδή δεν µπορώ
να το φανταστώ. 

Έχω να σας πω κι άλλα πράγµατα στη δευτερολογία µου και
πιστέψτε µε το λεωφορείο και το ειδικό βοηθητικό προσωπικό
και το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό είναι εξ ορισµού θαύµατα,
δηλαδή, η επίδραση που έχουν επάνω στην πρόοδο των παιδιών
και η επίδραση που έχουν στις οικογένειες αυτών των ανθρώπων. 

Όσα παιδιά καταφέρνουν να πάνε και δεν τους πάει το λεω-
φορείο, τα πάνε οι γονείς τους. Το έχετε εύκολο σήµερα; Δεν
υπάρχει περίπτωση. Να µου πείτε ότι δεν περισσεύει; Δεν ξέρω
τι να σας πω. Δεν ξέρω τι τρόπο πρέπει να βρούµε. Πάντως όχι
χορηγό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Στην ερώτησή σας θέτετε δύο θέµατα. Το ένα είναι το θέµα
του προσωπικού και το άλλο το θέµα της µεταφοράς. Θα ανα-
φερθώ µε συγκεκριµένα στοιχεία στη δευτερολογία µου για το
θέµα του προσωπικού. 

Εδώ στο πρώτο σηµείο θα αναφερθώ για την ειδική αγωγή και
τη στάση που κρατά η παρούσα Κυβέρνηση. Αντιλαµβάνοµαι
πλήρως αυτά τα οποία λέτε, διότι όντως το θέµα της ειδικής αγω-
γής είναι εκείνο στο οποίο φαίνεται ο πολιτισµός της κοινωνίας
µας. Στους αδύναµους ανθρώπους εκείνους που έχουν ανάγκη,
εκεί φαίνεται. Και γι’ αυτόν τον λόγο, θεωρούµε ότι είναι κεντρικό
ζήτηµα της ελληνικής εκπαιδευτικής πολιτικής.

Υπάρχουν αυξηµένες πλέον ανάγκες για κατάλληλες παρεµ-
βάσεις, ούτως ώστε να έχουµε ένα ολοκληρωµένο, σύγχρονο
πλαίσιο για την εκπαίδευση και γι’ αυτά τα παιδιά τα οποία πολ-
λές φορές για πρακτικούς λόγους είναι αποκλεισµένα από την
εκπαίδευση. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η παρούσα Κυβέρνηση έχει αποδείξει ιδι-
αίτερη ευαισθησία, θέλω να πιστέψω, και γι’ αυτόν τον λόγο ξε-
κινήσαµε για πρώτη φορά στα χρονικά της εκπαίδευσης µε πέντε
χιλιάδες εννιακόσιους είκοσι εννέα διορισµούς στην ειδική εκ-
παίδευση, στην ειδική αγωγή και έτσι καλύψαµε τη συντριπτική
πλειοψηφία των κενών ειδικής αγωγής των τµηµάτων που έχουµε
για την ένταξη, για την παράλληλη στήριξη.

Όλα αυτά δεν είναι κάτι απλό, είναι µια εξαιρετικά σύνθετη και
πολυδιάστατη διαδικασία, γιατί, όπως είπατε σωστά, είναι πάρα
πολλές διαφορετικές ειδικότητες, ανάλογα µε τις ανάγκες.

Τώρα θα αναφερθώ γενικώς για τα σχολεία της Καισαριανής.
Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ ειδικά στο σχολείο «ΡΟΖΑ
ΙΜΒΡΙΩΤΗ».

Φέτος διορίστηκαν τετρακόσια µέλη ειδικού επιστηµονικού και
βοηθητικού προσωπικού σε κενές οργανικές θέσεις στην ειδική
αγωγή και εκπαίδευση και ειδικότερα διακόσια εξήντα σε σχολι-
κές µονάδες ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης και εκατόν τριάντα
εννέα σε Σχολικά Δίκτυα Εκπαιδευτικής Υποστήριξης, τα ΣΔΕΥ
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των Κέντρων Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης, Συµβουλευτικής και
Υποστήριξης. Οι διορισµοί αυτοί έρχονται να προστεθούν στους
χίλιους σαράντα που ήδη είχαν γίνει από τον Μάρτιο του 2020. 

Ειδικά στην Καισαριανή έχουν διοριστεί από το 2020 και µετά
σαράντα τρία µέλη ειδικού επιστηµονικού και βοηθητικού προ-
σωπικού σε κενές οργανικές θέσεις. 

Επίσης, για το 2022 - 2023 το Υπουργείο Παιδείας, επιδιώκον-
τας τη στελέχωση των σχολικών µονάδων ειδικής αγωγής και εκ-
παίδευσης και των δοµών ειδικής αγωγής, έχει προχωρήσει σε
συνολικά πέντε χιλιάδες εκατόν δεκαέξι αναθέσεις σε αναπλη-
ρωτές καθηγητές για ειδική εκπαίδευση και ειδικά στη συγκεκρι-
µένη περιοχή, έχουν προσληφθεί σαράντα επτά άτοµα. 

Στη φάση που είµαστε ολοκληρώνεται η διαδικασία καταχώρι-
σης και επεξεργασίας, τυχόν, νέων κενών που έχουν δηµιουργη-
θεί, ούτως ώστε στη δεύτερη φάση να προχωρήσουµε σε
προσλήψεις νέων αναπληρωτών.

Με βάση τα στοιχεία που έχουµε και θα σας τα αναλύσω στη
συνέχεια, προκύπτει ότι η συγκεκριµένη µονάδα της Καισαριανής
λειτουργεί κανονικά µε βάση όλους τους εκπαιδευτικούς σε όλες
τις ειδικότητες, χωρίς κενό στο υποχρεωτικό πρόγραµµα αλλά
ούτε και στο ολοήµερο. 

Θα αναφερθώ σε συγκεκριµένα αριθµητικά στοιχεία στη δευ-
τερολογία, γι’ αυτό σας ζήτησα να µου τα πείτε στη δευτερολο-
γία σας τα αριθµητικά στοιχεία, και θα αναφερθώ και στο πολύ
σοβαρό πρόβληµα, το οποίο είναι υπαρκτό, αυτό της µεταφοράς,
γιατί αυτό είναι νοµίζω αυτή την στιγµή το βασικό πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κανέλλη, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι σαφής. Καταλαβαίνετε, θα σας καλούσα µια µέρα να

πάτε από κει, να δείτε το σχολείο. Έχει και άλλες ελλείψεις. Μπο-
ρείτε να φανταστείτε τώρα ένα σχολείο τέτοιο, µε αυτά τα παι-
διά, µε αυτές τις ανάγκες, να έχει χώµα στην αυλή και µία
τουαλέτα για τους δασκάλους και µία τουαλέτα για τα παιδιά και
να θεωρεί κάποιος ότι αυτά τα παιδιά έχουν τον ίδιο χρόνο χρή-
σης της τουαλέτας µε τα υπόλοιπα; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Δεν είναι του Υπουργείου Παιδείας αυτό,
είναι του δήµου.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν είναι του Υπουργείου Παιδείας. Όχι.
Απλώς το λέω για να δείτε ότι σε ένα τέτοιο περιβάλλον εκ των
πραγµάτων δεν είναι του Υπουργείου, είναι του δήµου, είναι των
κονδυλίων, είναι πολλών άλλων πραγµάτων, ακόµα και της στέ-
γασης, πού έπρεπε να είναι αυτά τα σχολεία και πώς έπρεπε να
είναι. Δεν θα το συζητήσω αυτή την στιγµή.

Πάω στα ειδικά. Δεν τα φαντάστηκα. Έχουµε το Σύλλογο των
Γονέων και το Σύλλογο των Διδασκόντων. Τι λείπει; Από το σχο-
λείο «ΡΟΖΑ ΙΜΒΡΙΩΤΗ» λείπει ένα άτοµο βοηθητικού προσωπι-
κού. Στο ειδικό νηπιαγωγείο λείπουν δύο ειδικοί επιστηµονικοί,
ένας λογοθεραπευτής ή λογοθεραπεύτρια κι ένας εργοθεραπευ-
τής ή εργοθεραπεύτρια. Στο 1ο Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο ΕΛΕΠΑΠ
λείπουν τρία άτοµα, ένας φυσιοθεραπευτής, ένας λογοθεραπευ-
τής και ένας εργοθεραπευτής. Είναι τρία διαφορετικά πράγµατα.
Στο 2ο Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο ΕΛΕΠΑΠ λείπουν δύο, ένας ερ-
γοθεραπευτής και ένας φυσικοθεραπευτής. 

Στο 1ο Νηπιαγωγείο ΕΛΕΠΑΠ λείπουν τρεις, ένας λογοθερα-
πευτής, ένας εργοθεραπευτής και ένας νοσηλευτής ή νοσηλεύ-
τρια. Στο 2ο Ειδικό Νηπιαγωγείο ΕΛΕΠΑΠ λείπουν τέσσερις
-ισχύει και για τα δύο φύλα, για να µην το λέω κάθε φορά και
τρώω χρόνο- ένας φυσιοθεραπευτής, ένας λογοθεραπευτής, µία
κοινωνική λειτουργός και µία ψυχολόγος. 

Χθες έβλεπα κάτι -δεν έχει καµµία σηµασία- αρκετά σοβαρό
στην τηλεόραση και έβλεπα πως παιδιά µε παρόµοια προβλή-
µατα, µε αυτά των παιδιών που φοιτούν εκεί, µπορεί µέχρι τα
οκτώ τους να µη µιλάνε και µε την κατάλληλη υποστήριξη από
το επιστηµονικό προσωπικό, να φτάσουν είκοσι και είκοσι πέντε
ετών να χειρίζονται αισθήµατα, να προχωράνε σε σπουδές, να
προχωράνε σε δέκα χιλιάδες άλλα πράγµατα. 

Εποµένως αυτό είναι κάτι που πρέπει να το λύσουµε εσείς,
εγώ, η κοινωνία, οι γονείς, αυτοί που µας ακούνε, αυτοί που δεν
µας ακούνε, αυτοί που θέλουν και αυτοί που δεν θέλουν. Δεν

µπορεί να µην µπορούµε να το καλύψουµε άµεσα, γρήγορα, απο-
τελεσµατικά, µε το κατάλληλο προσωπικό. 

Και να θυµάστε και κάτι, το οποίο σας λέω από προσωπική εµ-
πειρία, γιατί πήγα στο σχολείο πριν από το καλοκαίρι και το
έζησα. Το ολοήµερο σχολείο εκεί είναι συνάρτηση του φαγητού.
Πρέπει να υπάρχει φαγητό. Μη σας λένε, λοιπόν, ότι µπορεί να
υπάρξει σχολείο χωρίς φαγητό, ούτε είναι σε θέση οι γονείς µε
αυτά τα παιδιά να κουβαλάνε φαγητό εκεί. Και δεν υπάρχουν τα
κονδύλια για να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες. 

Εποµένως το ολοήµερο σχολείο απαιτεί και µια σειρά από
άλλα πράγµατα, πολλώ µάλλον ειδικό και βοηθητικό προσωπικό,
κάτω από αυτές τις συνθήκες και τηρουµένων των αναλογιών,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, κόστος µεταφοράς -που µπορεί να έχει
ανέβει-, κόστος θέρµανσης -που µπορεί να έχει ανέβει-, κόστος
για τη διατροφή -που µπορεί να έχει ανέβει-. Όµως, αυτό το κό-
στος έχω την εντύπωση ότι αν επενδύσει κάποιος µία δραχµή -
συγγνώµη για την έκφραση- εισπράττει πίσω εκατό χιλιάδες από
αυτές που δεν µετριούνται σε χρήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Με βάση τα στοιχεία που έχω στο Ειδικό Νηπιαγωγείο Καισα-
ριανής «ΡΟΖΑ ΙΜΒΡΙΩΤΗ», µε ενεργό µαθητικό δυναµικό δύο
παιδιών, απασχολούνται τώρα ένα άτοµο βοηθητικό προσωπικό
ειδικής αγωγής, ένας νηπιαγωγός και δύο νηπιαγωγοί ειδικής
αγωγής, τέσσερα άτοµα συνολικά. Στο Δηµοτικό Σχολείο Πρό-
τυπο Ειδικό Καισαριανής «ΡΟΖΑ ΙΜΒΡΙΩΤΗ», µε ενεργό δυναµικό
εξήντα παιδιών απασχολούνται για το έτος 2022 - 2023 -δεν θα
σας αναφέρω τις ειδικές κατηγορίες γιατί είναι πολλοί- όπως δια-
πιστώνω δύο εργοθεραπευτές, επειδή αναφερθήκατε, ένας φυ-
σιοθεραπευτής, δύο θεραπευτές λόγου, ένας σχολικός
νοσηλευτής, ένας ψυχολόγος, τέσσερις φυσικής αγωγής, δεκα-
τρείς δάσκαλοι ειδικής αγωγής…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι διαπιστωµένα αυτά τα κενά. Ούτε αµ-
φισβητείτε εσείς εµένα ούτε εγώ εσάς. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Αν µου επιτρέπετε, να σας πω το εξής. 

Εκείνο που βλέπω ως µεγάλη εικόνα -µην µπούµε τώρα σε λε-
πτοµέρειες- είναι ότι έχουµε βοηθητικό προσωπικό ειδικής αγω-
γής επτά άτοµα, ειδικό επιστηµονικό προσωπικό εννέα άτοµα,
επειδή είναι ειδικής αγωγής, δεκαεννέα δασκάλους και δώδεκα
λοιπές εκπαιδευτικές ειδικότητες. 

Τώρα πρέπει να δούµε και τη µεγάλη εικόνα. Με βάση το
άρθρο 8 του ν.3699/2008, που καθορίζει τον αριθµό των µαθητών
σε κάθε τµήµα ειδικών νηπιαγωγείων και ειδικών δηµοτικών σχο-
λείων, αυτό ορίζεται κατ’ ελάχιστον σε τέσσερις και κατ’ ανώτατο
σε επτά µαθητές ανά τµήµα. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις ο αριθ-
µός αυτός µπορεί να µειώνεται, µε κατώτερο όριο τους τρεις µα-
θητές ανά τµήµα. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εσείς είπατε τη λέξη κλειδί, ενεργό. Τα παι-
διά που δεν µπορούν να πάνε, δεν εµφανίζονται ως ενεργά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Θα έρθω σε αυτό. 

Όχι, τα ενεργά παιδιά που µπορούν να πάνε, αλλά ίσως να µην
µπορούν να µεταβούν λόγω προβλήµατος µεταφοράς, θεωρούν-
ται ενεργά παιδιά. Δεν θεωρούµε ότι είναι εκτός. 

Εποµένως, µε βάση τα στοιχεία που έχουµε, µε τα δύο άτοµα
που είναι στο ειδικό νηπιαγωγείο, το ειδικό νηπιαγωγείο λειτουρ-
γεί οριακά. Ενσυνειδήτως το λειτουργούµε οριακά. Το, δε, ειδικό
δηµοτικό λειτουργεί µε το µικρότερο δυνατό αριθµό µαθητών
ανά τµήµα, καθώς η αναλογία είναι 3:15, δηλαδή είναι κάτω από
το 4. Εποµένως, µε βάση τα στοιχεία αυτά δεν τεκµαίρεται η έλ-
λειψη σε επιστηµονικό και βοηθητικό προσωπικό. Σηµείωσα τις
τρεις ειδικότητες που είπατε και θα επανέλθω. 

Τώρα ως προς το θέµα της µεταφοράς µαθητών, τι να το κά-
νεις να έχεις τους δασκάλους στο σχολείο, όταν δεν µπορούν να
πάνε τα παιδιά εκεί. Σύµφωνα µε το νόµο, αρµόδιες για τη µετα-
φορά είναι οι περιφέρειες. Και δεν έχουµε πλέον από το 2011 πι-
στώσεις στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας για
δαπάνες µεταφοράς µαθητών, ούτως ώστε να µπορούµε να βοη-
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θήσουµε. 
Στελεχώνουµε µε συνοδούς και οδηγούς τα σχολικά λεωφο-

ρεία που ανήκουν στις συγκεκριµένες µονάδες. Οι συγκεκριµένοι
ανέρχονται, στον παρόντα χρόνο, δηλαδή φέτος έχουν προσλη-
φθεί εβδοµήντα έξι υπάλληλοι ΙΔΟΧ, των κλάδων οδηγών και συ-
νοδών, µε διάρκεια σύµβασης δέκα µηνών. Δεν έχουµε κάποια
άλλη αρµοδιότητα. 

Παίρνω υπ’ όψιν το µήνυµά σας, αυτό που είπατε, ότι θα λει-
τουργήσουµε ως µέσον. Δεν είναι µέσον. Είναι στοιχειώδης αν-
θρωπιά. Έχουµε ήδη επικοινωνήσει µε την περιφέρεια. Θα
ξαναεπικοινωνήσουµε µε σκοπό να βρεθεί, το συντοµότερο δυ-
νατόν, λύση στο θέµα. Η περιφέρεια πάντως µας υποσχέθηκε ότι
είναι σε διαδικασία επίλυσης του προβλήµατος. Θα επανέλθουµε
όµως σε αυτό το θέµα όσο πιο σύντοµα γίνεται, για να µπορούν
αυτά τα παιδιά να πάνε στο σχολείο και για τα ίδια τα παιδιά και
τις οικογένειές τους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση, την πρώτη µε αριθµό

7021/30-8-2022 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτή-
σεων του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Σο-
βαρά προβλήµατα στα σχολικά κτήρια του Δήµου Παιανίας - Γλυ-
κών Νερών και ειδικότερα του 1ου και 2ου Γυµνασίου Παιανίας
(παλαιό κτήριο)». 

Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε 
Κύριε Υπουργέ, θα συζητήσουµε αµέσως τώρα µια ερώτηση

την οποία είχαµε κάνει γραπτή και στο Υπουργείο σας, στο
Υπουργείο Παιδείας και στο Υπουργείο Εσωτερικών. Δεν µας κά-
νατε την τιµή να µας απαντήσετε, ούτε το Υπουργείο Παιδείας
ούτε το Υπουργείο Εσωτερικών, γι’ αυτό την µετατρέψαµε σε
επίκαιρη γιατί το θέµα επείγει και θα απευθυνθούµε και στο
Υπουργείο Εσωτερικών µε επίκαιρη ερώτηση. 

Τώρα όµως ας συζητήσουµε ό,τι αφορά τις ευθύνες του
Υπουργείου Παιδείας και να δούµε γιατί επείγει το θέµα και γιατί
είναι πάρα πολύ σοβαρό. Επείγει γιατί έχουµε σοβαρά προβλή-
µατα στα σχολικά κτήρια του Δήµου Παιανίας - Γλυκών Νερών
και ειδικότερα του 1ου και 2ου Γυµνασίου Παιανίας. 

Οι γονείς σάς έχουν ειδοποιήσει. Έχει στείλει επιστολή η
Ένωση Γονέων Παιανίας και ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
του 1ου Γυµνασίου Παιανίας. Μας πληροφόρησαν πως ο Δήµος
Παιανίας τους ενηµέρωσε προφορικά σχετικά µε το σοβαρό
θέµα που έχει προκύψει και αφορά την καταλληλότητα και επάρ-
κεια του κτηρίου του 1ου και 2ου Γυµνασίου Παιανίας. 

Συγκεκριµένα, κατ’ εντολή του δήµου και στο πλαίσιο των υπο-
χρεώσεων που προκύπτουν από την υπαγωγή του κτηρίου στον
ν.4178/2013, περί τακτοποίησης αυθαιρέτων, διενεργήθηκε µε-
λέτη κτηριακής επάρκειας και στατικότητας από ιδιωτική τεχνική
εταιρεία. 

Διαπιστώθηκαν µία σειρά από προβλήµατα στην τοιχοποιία και
την οροφή, διάβρωσης, σαθρότητας, σοβάδων κ.λπ., του πα-
λαιού κτηρίου καθώς και πληµµελή µέτρα πυρασφάλειας και έλ-
λειψη εξόδων, κλιµάκων κινδύνου, σε περίπτωση σεισµού και
φωτιάς. Το έγγραφο που τα περιγράφει όλα αυτά παρελήφθη
από τον δήµο στο τέλος Ιουλίου του 2022. 

Ο δήµος υπό το βάρος των ευθυνών που απορρέουν από τη µε-
λέτη αυτή δεν θα ανοίξει τα σχολεία αυτά για το νέο σχολικό έτος
που έχει ξεκινήσει ήδη, τα οποία και θα παραµείνουν κλειστά για
όσο διάστηµα χρειαστεί, ώστε να ολοκληρωθούν οι εργασίες απο-
κατάστασης. Όπως εκτιµούν οι αρµόδιες υπηρεσίες του δήµου,
τα έργα µπορεί να διαρκέσουν από τέσσερις έως έξι µήνες. 

Σηµειώνεται ότι πάνω από πεντακόσιοι µαθητές, άρα και αντί-
στοιχες οικογένειες, και για τα δύο γυµνάσια, επηρεάζονται από
την αντικειµενική αδυναµία του δήµου να ανοίξει συγκεκριµένα
σχολεία. 

Με βάση τα παραπάνω, ερωτάστε ως Υπουργείο Παιδείας, σε
ποιες ενέργειες σκοπεύετε να προχωρήσετε ως πολιτική ηγεσία

του Υπουργείου Παιδείας, ώστε να διασφαλιστεί η οµαλή λει-
τουργία του ωρολογίου προγράµµατος των δύο σχολείων, χωρίς
να χαθούν διδακτικές ώρες.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θίγετε, πράγµατι, ένα σοβαρό θέµα όσον

αφορά στα κτήρια του 1ου και 2ου Γυµνασίου Παιανίας. Στην πρω-
τολογία µου θα αναφερθώ στις ενέργειες που έχουν ήδη γίνει
από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, η οποία
έσπευσε να δώσει άµεση λύση από την πρώτη στιγµή που ενη-
µερώθηκε για την ύπαρξη του προβλήµατος. 

Για την ακρίβεια, ενηµερωθήκαµε για το θέµα στις 16 Σεπτεµ-
βρίου του 2022, τώρα, µε έγγραφο του Δήµου Παιανίας, στο
οποίο προτεινόταν να εφαρµοστεί ειδικό ωράριο λειτουργίας για
τις συγκεκριµένες σχολικές µονάδες. Η πρόταση του δήµου πε-
ριελάβανε την εκ περιτροπής διαµόρφωση ωραρίου λειτουργίας
µε διπλή βάρδια στις υπάρχουσες και στατικά επαρκείς αίθου-
σες, µε πολύ µικρή περικοπή, ένα πεντάλεπτο, στη διάρκεια και
τον συνολικό αριθµό των διδακτικών ωρών. Δηλαδή, πρότεινε να
ξεκινάει στις 7.45’ και να λήγει στις 12.10’ η πρώτη βάρδια και η
δεύτερη να ξεκινάει στις 12.20’ και να λήγει στις 16.40’ και για
τις δύο σχολικές µονάδες. 

Σύµφωνα µε την πρόταση του Δήµου Παιανίας, το ωράριο
αυτό ήταν η βέλτιστη λύση, διότι στον δήµο δεν υπάρχει άλλος
χώρος για να µπορέσουν να λειτουργήσουν τα συγκεκριµένα
σχολεία όσο καιρό διαρκεί η επισκευή τους. Και µε αυτόν τον
τρόπο, θα αποφευχθεί να λήγει το ωράριο στις 19.00’, όπως θα
γινόταν. 

Αυτό το ωράριο θα ισχύσει για τριάντα έως σαράντα πέντε
µέρες από την υπογραφή τής σύµβασης για την τοποθέτηση δε-
καεννέα προκάτ σχολικών οικίσκων, οι οποίοι θα επιτρέψουν τη
στέγαση σε ασφαλή κτήρια και εκεί θα είναι πλήρες το ωράριο. 

Η πρόταση του δήµου διαµορφώθηκε κατόπιν συναίνεσης και
του συλλόγου διδασκόντων και του συλλόγου γονέων και κηδε-
µόνων των δύο σχολικών µονάδων και οι σχετικές αποφάσεις
έχουν επισυναφθεί στο έγγραφο του δήµου από 16 Σεπτεµβρίου. 

Στη συνέχεια, πήραµε στις 19 Σεπτεµβρίου την εισήγηση της
αρµόδιας Δευτεροβάθµιας Διευθύνσεως Ανατολικής Αττικής, η
οποία συναινούσε ως προς την πρόταση του δήµου. Κατόπιν των
ανωτέρω, στις 20 Σεπτεµβρίου, δηλαδή εντός τεσσάρων ηµερών,
από τότε που έχουµε πληροφορηθεί το πρόβληµα, προχωρή-
σαµε κατά παρέκκλιση όλων των άλλων διατάξεων στην εφαρ-
µογή του συγκεκριµένου ωραρίου. Αυτό σηµαίνει ότι αρχίζουν
στις 7.45’ το πρωί, τα µαθήµατα είναι σαραντάλεπτα, η πρώτη
βάρδια τελειώνει µετά από έξι ώρες, στις 12.10’, θα υπάρξουν
δέκα λεπτά για αλλαγή και καθαριότητα και στη συνέχεια, πάλι
σαραντάλεπτα, έξι ώρες, από τις 12.20’ µέχρι τις 16.40’. 

Με σύµφωνη γνώµη των συλλόγων διδασκόντων, το ωράριο
αυτό θα εφαρµόζεται εναλλάξ µεταξύ των δύο σχολείων. Δη-
λαδή, τη µία εβδοµάδα θα πηγαίνει το ένα σχολείο πρωί στις
7.45’ και την άλλη εβδοµάδα θα πηγαίνει το άλλο σχολείο. 

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω µε λεπτοµέρειες και στοι-
χεία όσον αφορά στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών
για το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Σκουριολάκο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν φταίτε εσείς. Το καταλαβαίνω. Και δεν

φταίτε, επειδή είσαστε καθ’ ύλην αναρµόδιος. Δεν είσαστε αρ-
µόδιος για το θέµα. Άλλος Υπουργός είναι. Δεν µπορούσε να
έρθει. Το καταλαβαίνω. Φιλότιµα ήρθατε εσείς. Διαβάσατε αυτά
που σας έδωσαν οι συνεργάτες σας, αλλά δεν έχετε καµµία
σχέση -λυπάµαι να το πω- µε το θέµα. Και καλό θα είναι να κάνετε
µια βόλτα στην Παιανία. 

Θα σηµειώσω, δε, ότι µου έκανε εντύπωση η άνεση µε την
οποία µιλήσατε για δύο βάρδιες, η άνεση µε την οποία µας δια-
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βεβαιώσατε ότι οι διδάσκοντες συµφωνούν και ο σύλλογος γο-
νέων συµφωνεί. Έχω εδώ πέρα τα έγγραφά τους. Διαφωνούν και
οι γονείς και οι διδάσκοντες, γιατί µίλησα µαζί τους. Και µε διευ-
θυντές και µε καθηγητές και µε τα παιδιά, που είχαν κάνει και µία
κατάληψη για δύο µέρες. Θα καταθέσω τα έγγραφα. 

Η δευτεροβάθµια έχει στείλει ένα έγγραφο σύµφωνα µε το
οποία επέτρεπε τη λειτουργία για έναν µήνα -έχει τελειώσει ο
µήνας- µέχρι τις 17.00’. 

Αντιλαµβάνεστε ότι αλλάζει η κανονικότητα µαθητών και οικο-
γενειών. Το πρωί µέχρι τώρα είχαν σχολείο και το απόγευµα δρα-
στηριότητες, ξένες γλώσσες, φροντιστήρια. Το πρωί οι γονείς
δουλεύουν. Ποιος θα τους τρέξει στα φροντιστήρια το πρωί και
τις δραστηριότητες; Τινάζετε στον αέρα την οικογενειακή και τη
µαθητική κανονικότητα. 

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, το Υπουργείο προτείνει τηλεκ-
παίδευση. Μόλις το άκουσαν έγιναν έξαλλοι και µαθητές και γο-
νείς, έχοντας την κακή εµπειρία της τηλεκπαίδευσης από την
περίοδο της πανδηµίας. Ουδείς το θέλει. Μετ’ επιτάσεως µου το
έβαλαν. 

Ο ένας µήνας, λοιπόν, θα γίνουν πολλοί, γιατί µόλις υπογρά-
φθηκαν, κύριε Υπουργέ, οι συµβάσεις, σύµφωνα µε τις οποίες
θα κατασκευαστούν αυτά τα κοντέινερ, που θέλουν ενάµιση µε
δύο µήνες το καθένα. Συν ένας µήνας που έχει περάσει, ο Σε-
πτέµβριος δηλαδή, θα πάµε Φλεβάρη - Μάρτη. Και µιλάµε για δε-
καεννέα κοντέινερ. 

Ξέρετε γιατί είπα ότι σας εκθέτουν; Γιατί αν κάνετε µια βόλτα
στην Παιανία και ρίξετε µια µατιά στο προαύλιο, θα δείτε ότι δεν
χωράνε ούτε τρία κοντέινερ, όχι δεκαεννέα! Το σχολείο τα προ-
ηγούµενα χρόνια εκλιπαρούσε να του δώσουν άδεια για ένα κον-
τέινερ για να γίνει κυλικείο και πολύ σωστά τους έλεγαν: «Δεν
χωράµε εδώ πέρα. Τα παιδιά πού θα βγουν να προαυλιστούν;». 

Δεν πήγε κανένας από εσάς επί τόπου να δει τι είναι. Και µην
κρύβεστε πίσω από την τοπική αυτοδιοίκηση και τον δήµαρχο.
Έχει τις ευθύνες του αυτός, θα τις δούµε. Μην κρύβεστε. Το
Υπουργείο που ήταν όλο αυτόν τον καιρό; Γιατί είχε ενηµερωθεί
από τη Δευτεροβάθµια Διεύθυνση! 

Μιλήσατε µε την εκπαιδευτική κοινότητα; Μιλήσατε µε τον δή-
µαρχο; Μιλήσατε µε τους γονείς, µε τους µαθητές; Κατέβηκε κά-
ποιος Υπουργός ή έστω ένας υπηρεσιακός παράγων να δείτε σε
τι αντιστοιχεί αυτό που υποστηρίζετε; Δεν το κάνατε. Ο κ. Κάψης,
ένας υπηρεσιακός παράγων, υποσχέθηκε ότι θα κατέβει στην
Παιανία, αλλά ακόµα δεν έχει κάνει την τιµή στους µαθητές και
τους γονείς να πάει επί τόπου να δει περί τίνος πρόκειται. 

Το ωρολόγιο πρόγραµµα το κατήρτισε ο δήµαρχος, κύριε
Υπουργέ; Είσαστε Υπουργείο Παιδείας. Έστειλε ο δήµαρχος
ωρολόγιο πρόγραµµα µε το ποια µαθήµατα θα γίνουν, ποια απο-
φασίζει ότι είναι τα δευτερεύοντα και εάν θα είναι µία κανονική
διδακτική ώρα ή θα είναι τριάντα µε τριάντα πέντε ή το πολύ σα-
ράντα λεπτά η ώρα; Το πρόγραµµα δεν καταρτίστηκε σε συνερ-
γασία µε την εκπαιδευτική κοινότητα, µε τους καθηγητές και
καταρτίστηκε από τον Δήµαρχο; Θα σας τα στείλω. Τα έχετε,
αλλά θα σας τα δώσω και εγώ για τα Πρακτικά. 

Μίλησα µε τους καθηγητές και µου είπαν ότι «χτυπάµε σε
τοίχο». Πρέπει να αναλάβετε τις ευθύνες σας. Πρέπει να φρον-
τίσετε να µην περιµένετε να πληροφορηθείτε από τρίτους για το
θέµα, αλλά να είσαστε παρόντες. Έπρεπε το Υπουργείο να είναι
παρόν, εφόσον είχε ειδοποιηθεί από τον Διευθυντή της Δευτε-
ροβάθµιας, εφόσον ήξερε το θέµα. Μιλάµε για δύο σχολεία σε
µία περιοχή που πια δεν είναι η παλιά ανατολική Αττική. Η ανα-
τολική Αττική πλέον φιλοξενεί ένα πολύ µεγάλο πλήθος κατοί-
κων. Η ανατολική Αττική βλέπει τα σχολεία της κάθε µέρα να
φθίνουν και να υπάρχουν µεγάλα προβλήµατα σε δηµοτικά, σε
γυµνάσια, σε ολοήµερα, στα πάντα. Κάποιος θα πρέπει να ενδια-
φερθεί, γιατί η ανατολική Αττική δεν είναι σωστό να γίνει το πίσω
µέρος, η πίσω αυλή της Αθήνας, όπου εκεί θα πετάµε ό,τι µας
περισσεύει ή ό,τι δεν χρειαζόµαστε στο πολεοδοµικό ευρύτερο
συγκρότηµα της Αθήνας και του Πειραιά. 

Μεγάλη ανάγκη, λοιπόν, είναι -εσείς, η κ. Μακρή, δεν ξέρω
ποιος άλλος- να πάτε εκεί, να δείτε τι συµβαίνει και να µη µας
διαβάζετε, εκ του ασφαλούς, πράγµατα τα οποία δεν έχουν
σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκου-

ρολιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, λογάριαζα να σας πω στη δευτερολογία
µου τι κάνει το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά επειδή αναφερθή-
κατε σε ορισµένα πράγµατα -κοιτάζω εδώ πέρα από τα έγγραφα-
βλέπω απόφαση του Συλλόγου Διδασκόντων του 1ου Γυµνασίου
Παιανίας, οµόφωνη για περικοπή ωραρίου. Βλέπω απόφαση του
Συλλόγου Διδασκόντων του 2ου Γυµνασίου, η οποία λέει ότι επι-
θυµεί να λειτουργήσει το σχολείο σε κανονικό πλήρες πρωινό
ωράριο, εφόσον αυτό δεν είναι εφικτό δεν θα είµαστε αντίθετοι
µε τη σύµπτυξη ωραρίου ως έσχατη λύση. 

Έχω δύο ψηφίσµατα εδώ. Οι γονείς του 1ου Γυµνασίου, σε σύ-
νολο εκατόν ενενήντα ατόµων που ψήφισαν, συµφώνησαν µε τη
σύµπτυξη ωραρίου οι εκατόν εβδοµήντα τρεις, ποσοστό 91,1%
και δεν συµφωνούν οι δεκαεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Διαβάστε τα κεί-
µενα των γονέων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Σκουρολιάκο. Ακουστήκατε µε άνεση. Αφήστε τον Υπουργό να
µιλήσει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εκεί που λένε «θε-
ωρούµε..».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σκουρολιάκο,
µιλήσατε υπερδιπλάσιο χρόνο από αυτόν που δικαιούσασταν.
Αφήστε τον Υπουργό να µιλήσει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ως προς το 2ο Γυµνάσιο επί συνόλου εκα-
τόν σαράντα τεσσάρων ψηφισάντων, κατεγράφησαν εκατόν
δέκα έξι θετικές ψήφοι, όσον αφορά στο πρόγραµµα της συµ-
πτύξεως.

Τώρα έρχοµαι εν τάχει, για να µην καταχραστώ και τον χρόνο,
στις ενέργειες του Υπουργείου Εσωτερικών και την πρόθεση του
Υπουργείου Εσωτερικών να χρηµατοδοτήσει το Δήµο Παιανίας -
Γλυκών Νερών, µε στόχο την άµεση αποκατάσταση των προβλη-
µάτων των συγκεκριµένων κτηρίων. Ο κ. Πέτσας έχει καταθέσει
στα Πρακτικά έγγραφο στο οποίο φαίνονται οι έως τώρα ενέρ-
γειες του δήµου, από όπου προκύπτει ότι έχουν δεσµευτεί από
τον δήµο 197.000 ευρώ µέχρι τέλος του έτους για τη συγκεκρι-
µένη διαδικασία τοποθέτησης οικίσκων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Γιατί δεν απαν-
τάτε, είναι πολλά τα προβλήµατα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Σκουρολιάκο. Αφήστε τον Υπουργό που σας απαντάει συγκεκρι-
µένα και µε ευγένεια. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Επιπρόσθετα ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών έχει αναφερθεί στα χρηµατοδοτικά εργαλεία που
υπάρχουν και ανέφερε ότι ειδικά για τον Δήµο Παιανίας, για το
2022 έχουν προγραµµατιστεί από τους ΚΑΠ 154.500 ευρώ για
κάλυψη δαπανών εκτέλεσης έργων και επενδυτικών δραστηριο-
τήτων και 100.000 ευρώ για την επισκευή και συντήρηση σχολι-
κών κτηρίων. Όσο για το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», ο Δήµος
Παιανίας έχει χρηµατοδοτηθεί µε το ποσό των 121.700 ευρώ για
την επισκευή και συντήρηση σχολικών κτηρίων και αύλιων χώρων
και το ποσό των 150.400 ευρώ για την υλοποίηση έργων και επεν-
δυτικών δραστηριοτήτων που εντάσσονται στους άξονες του
προγράµµατος «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ».

Τέλος, ένα σχόλιο δικό µου. Το τελευταίο πράγµα, πρέπει να
οµολογήσω, που περίµενα να ακούσω είναι ότι η ανατολική Ατ-
τική λειτουργεί ως το µέρος που πετάµε τα προβλήµατα από την
Αθήνα. Ως Βουλευτής της Α’ Αθηνών µπορώ να σας πω ότι τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε στην Α’ Αθηνών λόγω της συσ-
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σώρευσης του του κόσµου και της έλλειψης χώρων, είναι πολύ
µεγαλύτερα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Σκουρολιάκο, θα µου επιτρέψετε. Ζήτησα τα έγγραφα

και ενώ η διαβίβαση του εγγράφου από τον δήµο είναι 16 Σεπτεµ-
βρίου -γιατί εγώ παρακολουθώ δυναµικά τις συνεδριάσεις- τα έγ-
γραφα που καταθέσατε είναι πολύ πιο πριν. Επειδή είπατε ότι
δεν συµφωνούν οι γονείς και οι σύλλογοι. Τα ζήτησα από τα Πρα-
κτικά και είναι του Αυγούστου και από τις αρχές Σεπτεµβρίου.
Το έγγραφο που παρουσίασε από τον δήµο ο κύριος Υπουργός
είναι 16 Σεπτεµβρίου µε την οµόφωνη στήριξη. 

Γιατί, ξέρετε, παίρνω και εγώ την αφορµή να υπερασπιστώ το
γεγονός ότι για πολλές τετραετίες υπηρέτησα και αυτή την πε-
ριοχή. Λοιπόν, εγώ πιστεύω ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις πρέπει να
είναι -και είναι- εποικοδοµητικές, να λύνουµε προβλήµατα και όχι
να δηµιουργούµε προβλήµατα. Εγώ κατάλαβα ότι τα προβλή-
µατα δροµολογήθηκαν και θα λυθούν το ταχύτερο δυνατόν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Μα, δεν ξέρει. Δεν
έχει ιδέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ποιος δεν ξέρει, εγώ; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Το Υπουργείο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Υπουργείο ξέρει

και, όπως άκουσα, αντιµετωπίζει όλα τα θέµατα. 
Πάµε τώρα στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις στις

οποίες θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων ο κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Εισερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 1048/26-9-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Βελ-
τίωση εργασιακών συνθηκών των εργαζοµένων στον επισιτισµό
- τουρισµό, ενίσχυση επιδόµατος ανεργίας και επαναφορά του
εφάπαξ».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε ο τουρισµός τα τελευταία

πολλά χρόνια παίζει έναν καθοριστικό ρόλο στην εθνική οικονο-
µία και στην ανάπτυξη. Το κυρίαρχο είναι ότι µπορεί να συµβάλει
περαιτέρω στη δηµιουργία νέων θέσεων απασχόλησης, σε πολ-
λαπλές εξειδικεύσεις, σε υψηλές, µεσαίες και χαµηλές δεξιότη-
τες. Η φετινή τουριστική περίοδος, µετά βέβαια από τα
προβλήµατα που είχαµε την περίοδο της πανδηµίας, απέδειξε
ότι πραγµατικά µπορεί να κρατήσει αυτόν τον κυρίαρχο ρόλο και
µε τη βελτίωση της ποιότητας του τουρισµού να πάµε περαι-
τέρω. 

Το ανθρώπινο δυναµικό παίζει καθοριστικό ρόλο για τον ελλη-
νικό τουρισµό, αφού πραγµατικά αποτελεί τον παράγοντα που
κάνει πράξη την ελληνική φιλοξενία και βεβαίως την εξυπηρέ-
τηση όλων των επισκεπτών της πατρίδας µας. Φέτος δυστυχώς
πενήντα πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας, σύµφωνα µε τους ερ-
γοδότες, έµειναν κενές. Δεν υπήρχε ενδιαφέρον εργαζοµένων,
την ίδια ώρα που υπάρχει ανεργία. Χρειάζεται πραγµατικά να
γίνει µια µελέτη εµπεριστατωµένη γι’ αυτό, έρευνα ουσιαστική.

Κατά την άποψή µας, οι εργασιακές συνθήκες και το πλαίσιο
µέσα στο οποίο καλείται ο εποχιακά εργαζόµενους να εργαστεί
έχει χειροτερέψει και γι’ αυτό υπάρχει και η αποφυγή εποχικής
εργασίας στον τουρισµό. 

Θα πω δύο συγκεκριµένα θέµατα τα οποία θίγω µε την ερώ-
τησή µου και αφορούν πρώτο το επίδοµα ανεργίας. Το επίδοµα
ανεργίας, µετά την οριστική διακοπή του για τους εποχιακά ερ-
γαζόµενους το 2013, έχει θεσµοθετηθεί για όσους εργάζονται
περίπου µέχρι οκτώ µήνες, σε ένα διάστηµα τριών µηνών και
πέντε ηµερών. Αυτό έχει µείνει ίδιο από τότε, από τα µνηµονιακά
χρόνια του 2013 µέχρι σήµερα, παρ’ ότι έχουν αλλάξει δύο -
τρεις κυβερνήσεις και βέβαια έχει ανακοινωθεί δύο φορές η λήξη
µνηµονίων και επιτηρήσεων. Προφανώς δεν έχει γίνει αξιολό-
γηση και δεν έχει συζητηθεί η βελτίωση αυτού του θεσµού του
επιδόµατος των εποχιακά εργαζοµένων. 

Το δεύτερο θέµα που πιστεύω ότι επίσης χειροτέρεψε τις συν-

θήκες και αφαίρεσε ένα κίνητρο για τον εποχιακά εργαζόµενο
είναι αυτό του εφάπαξ στην εικοσαετία. Η επισφαλής απασχό-
ληση των εποχιακά εργαζοµένων ασφαλώς και θέλει κίνητρα για
να ενισχυθεί και να αποτελέσει αντικείµενο γι’ αυτούς. Το εφάπαξ
στην εικοσαετία ήταν ένα από τα κίνητρα. Ενώ στις διαπραγµα-
τεύσεις που είχαµε κάνει τότε δεν υπήρχε κανένα ζήτηµα από
τους εταίρους, γιατί κατανόησαν την ιδιαιτερότητα των εποχιακά
εργαζοµένων και την ανάγκη στην εικοσαετία να υπάρχει το εφά-
παξ ή µέρος αυτού, έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016 µε το δικό του µνη-
µόνιο να το καταργήσει. 

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε ένα απαξιωµένο επίδοµα ανεργίας για
τους εποχιακά εργαζόµενους που τότε ήταν λύση γιατί ήταν
µηδέν, σήµερα όµως πρέπει να ενισχυθεί. Δεύτερον, δεν έχουµε
ένα βασικό κίνητρο που ήταν το εφάπαξ στην εικοσαετία.

Σας ρωτάµε τι θα κάνετε γι’ αυτά τα δύο θέµατα, εάν µελετάτε
την αναµόρφωση για το επίδοµα ανεργίας και την επαναφορά
του εφάπαξ στην εικοσαετία ή µιας µορφής του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, πριν περάσω στην απάντηση των

ερωτηµάτων σας, θα ήθελα να ξεκινήσω µε κάποιες επισηµάν-
σεις γύρω από την αγορά εργασίας τόσο συνολικά όσο και ιδιαί-
τερα για τον κλάδο του τουρισµού και τους κλάδους που
συνδέονται άµεσα µ’ αυτόν. 

Σύµφωνα µε τα τελευταία δηµοσιεύµατα της EUROSTAT, η Ελ-
λάδα εµφανίζεται να έχει την ταχύτερη αποκλιµάκωση της ανερ-
γίας σ’ όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μέσα σε τρία χρόνια η
ελληνική οικονοµία κατάφερε να δηµιουργήσει διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Παρ’ ότι η ανεργία βρίσκε-
ται ακόµη σε υψηλά επίπεδα, αποκλιµακώνεται ταχύτατα και ήδη
το ποσοστό ανεργίας µειώθηκε κατά περισσότερο από πέντε πο-
σοστιαίες µονάδες µέσα σε τρία χρόνια, παρά τις απανωτές κρί-
σεις τόσο της πανδηµίας όσο και την ενεργειακή.

Σε σχέση µε τον τουρισµό που αναµφισβήτητα αποτελεί τοµέα
οικονοµικής δραστηριότητας όπου η Ελλάδα έχει σηµαντικό συγ-
κριτικό πλεονέκτηµα, το καλοκαίρι που µας πέρασε τα έσοδα
που απέφερε στη χώρα εκτινάχθηκαν, ξεπερνώντας, σύµφωνα
µε τα διαθέσιµα στοιχεία, τα έσοδα του καλοκαιριού του 2019
που θεωρείτο µια πολύ επιτυχηµένη τουριστική σεζόν. Από την
αρχή του καλοκαιριού, όµως, οι επιχειρηµατίες του κλάδου δια-
µαρτύρονταν ότι δεν έβρισκαν προσωπικό. Το ίδιο φαινόµενο πα-
ρατηρήθηκε και στην υπόλοιπη Ευρώπη και µάλιστα εκεί το
φαινόµενο ήταν πολύ πιο έντονο. Νοµίζω ότι όλοι µας θυµόµαστε
την κατάρρευση ,σχεδόν, της λειτουργίας πολλών ευρωπαϊκών
αεροδροµίων κατά τους καλοκαιρινούς µήνες. 

Στη χώρα µας από τα επίσηµα δηµοσιευµένα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ προκύπτει ότι στο δεύτερο τρίµηνο του 2022 είχαµε είκοσι
επτά χιλιάδες διακόσιες σαράντα έξι κενές θέσεις στο σύνολο
της οικονοµίας, όχι µόνο στον τουριστικό κλάδο. Το νούµερο που
αναφέρατε, τις πενήντα πέντε χιλιάδες, το έχω διαβάσει κι εγώ
στον τύπο, αλλά δεν κατάλαβα ακριβώς από ποια έρευνα προ-
κύπτει κ. ο .κ.. 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι
πραγµατικά ζούµε πρωτόγνωρες καταστάσεις. Οι διεθνείς τάσεις
στην εργασία έχουν πλέον χαρακτηριστικά που λίγα χρόνια πριν
θα µας φαίνονταν εξωπραγµατικά. Για τις ιστορικές αυτές αλλα-
γές ευθύνεται µια σειρά παραγόντων που δεν είναι της παρού-
σης να αναλύσουµε.

Αυτό, όµως, που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι το κράτος οφεί-
λει να είναι έτοιµο να χειριστεί πολύ απρόβλεπτες και σύνθετες
καταστάσεις. Το κράτος πρόνοιας οφείλει να προσαρµόζεται
στις κοινωνικές εξελίξεις. Για παράδειγµα, η κοινωνική µας πολι-
τική δεν µπορεί να ασκείται µε όρους της δεκαετίας του ’80 ή
του ’90. Για εµάς κοινωνική πολιτική δεν σηµαίνει να επιστρέ-
ψουµε στα δεδοµένα που υπήρχαν πριν την οικονοµική κρίση και
που εν µέρει µας οδήγησαν σ’ αυτή. Για εµάς κοινωνική πολιτική
είναι το γεγονός ότι µε δεδοµένους τους δηµοσιονοµικούς πε-
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ριορισµούς καταφέραµε εν µέσω πανδηµίας να προστατεύσουµε
τις θέσεις εργασίας, να διατηρήσουµε και να επιταχύνουµε τον
ρυθµό οικονοµικής ανάπτυξης.

Αναφέρετε στην επίκαιρη ερώτησή σας κάπως σκωπτικά, θα
έλεγα, ότι εφόσον η χώρα δεν τελεί πλέον υπό διεθνή εποπτεία,
δεν έχουµε κανένα άλλοθι να µην επαναφέρουµε την παροχή του
εφάπαξ των ξενοδοχοϋπαλλήλων στην εικοσαετία. Είναι ελα-
φρώς απορίας άξιο πώς µετά από δέκα χρόνια οικονοµικής κρί-
σης, δύο χρόνια πανδηµίας και έναν οµολογουµένως δύσκολο
χειµώνα να µας περιµένει προ των πυλών, εξακολουθούµε να
αναπολούµε καιρούς «δοξασµένους». 

Με τον νόµο Κατρούγκαλου ορίστηκε -και αυτό το κοµµάτι
είναι ορθό κατά τη γνώµη µου- ότι προϋπόθεση για τη χορήγηση
της εφάπαξ παροχής αποτελεί η λήψη κύριας σύνταξης λόγω γή-
ρατος ή οριστικής αναπηρίας. Γιατί το λέω αυτό; Η λογική του
εφάπαξ σκοπεύει κυρίως στη διευκόλυνση της µετάβασης από
την περίοδο εργασίας στην περίοδο συνταξιοδότησης. Αν αυτό
εξαντληθεί νωρίτερα, παύει να εξυπηρετεί τον κύριο σκοπό του. 

Να επισηµάνω ότι η προϋπόθεση αυτή είναι οριζόντια και
αφορά όλους τους ασφαλισµένους του κλάδου εφάπαξ παροχών
του ΕΦΚΑ χωρίς καµµία απολύτως διάκριση. Ο κατακερµατισµός
και ο διάσπαρτος χαρακτήρας των διατάξεων του ασφαλιστικού
συστήµατος ήταν σίγουρα µια από τις µεγάλες πληγές που προ-
σπαθούµε συστηµατικά να θεραπεύσουµε. Η ενιαιοποίηση των
κανόνων αποτελεί ένα από τα µεγαλύτερά µας στοιχήµατα προ-
κειµένου να εξαλείψουµε τις ανισότητες που δηµιουργούσε η
πανσπερµία εξαιρέσεων και ειδικών κατηγοριών. Σ’ αυτόν τον
δρόµο θα συνεχίσουµε.

Στο άλλο ερώτηµά σας θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γίνεται γνωστό στο

Σώµα ότι οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας του
Πολίτη, Δικαιοσύνης καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικο-
νοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν την 30-9-2022 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών µελών της, αφενός και του
Κράτους του Κατάρ, αφετέρου».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός

Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και το ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουρ-
γών», όπως ισχύουν, την 30-9-2022 ποινική δικογραφία που
αφορά στον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
Ιωάννη Πλακιωτάκη.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε ακούσει, αλήθεια, τον Πρόεδρο του

ΣΕΤΕ, τον Διευθυντή του Ινστιτούτου του ΣΕΤΕ, του Ξενοδοχει-
ακού Επιµελητηρίου, των τουριστικών επιχειρήσεων να λένε και
να δηλώνουν το 55.000; Από εµένα το ακούτε πρώτη φορά και
το διαβάσατε και κάπου στις εφηµερίδες; Είναι η µόνιµη επωδός
ή ήταν, αν θέλετε, σε κάθε δήλωσή τους που αφορούσε τους
εποχιακά εργαζόµενους. Όµως, ας το αφήσουµε στην άκρη. 

Αυτό που διαπιστώνω από την απάντησή σας είναι ότι δεν
έχετε πολιτική για τους εποχιακά εργαζόµενους στον επισιτισµό
και τον τουρισµό και δεν έχετε πολιτική γιατί δεν αντιλαµβάνεστε
την επισφάλεια που έχουν αυτοί οι εργαζόµενοι οι οποίοι δου-
λεύουν πέντε, έξι, επτά, το πολύ οκτώ µήνες ορισµένοι, αλλά
πρέπει να ζήσουν την οικογένειά τους δώδεκα µήνες και µιλάτε
για παλιοµοδίτικα του ’80 συστήµατα µε το επίδοµα ανεργίας. Αν
είναι δυνατόν!

Σήµερα υπάρχει, λοιπόν, ένα πρόβληµα που έχει να κάνει µε
την επιδείνωση του εργασιακού πλαισίου των εποχιακά εργαζο-
µένων στον επισιτισµό και τον τουρισµό. Έχει να κάνει και µε τις
συλλογικές συµβάσεις που δεν επεκτείνονται και δεν υπογρά-
φονται από το Υπουργείο. Ενώ τις υπογράφουν οι εργοδότες, το
Υπουργείο δεν τις υπογράφει, δεν τις επεκτείνει. Ένα παρά-
δειγµα είναι η τοπική συλλογική σύµβαση εργασίας µε τους ξε-

νοδόχους στο Ηράκλειο και το Σωµατείο Ξενοδοχοϋπαλλήλων.
Ο βασικός µισθός είναι ζητούµενο σήµερα να είναι στα 751 που
ήταν µε την τελευταία συλλογική σύµβαση εργασίας που υπέ-
γραψε η ΓΣΕΕ το 2010, αλλά ακόµα χειρότερα, εκτός από τον
αµειβόµενο µε τον κατώτατο µισθό, οι υπόλοιποι µισθοί παραµέ-
νουν πολύ πίσω. Αυτή είναι η πρώτη αιτία που έχει γίνει απωθη-
τική η εποχιακή απασχόληση.

Το δεύτερο είναι ότι το επίδοµα, όπως σας ανέλυσα και πριν,
δεν καλύπτει µέρος των βιοτικών αναγκών της οικογένειας του
εποχιακά εργαζόµενου. Το τρίτο είναι ότι το κίνητρο που υπήρχε
µε το εφάπαξ έχει καταργηθεί. 

Ήλθατε σε αντίθεση και µε τον εαυτό σας, διότι το συµβούλιο
στο οποίο µετείχατε -ήσασταν και επικεφαλής- είχε γνωµοδοτή-
σει αρνητικά στην κατάργηση της εικοσαετίας στη διαπραγµά-
τευση που έγινε κατά το δεύτερο µνηµόνιο.

Ήρθε, λοιπόν, µετά και σας διόρθωσε ο κ. Κατρούγκαλος, στο
δικό τους µνηµόνιο, και συµφωνείτε εκ των υστέρων. Δεν έρχε-
στε σε πλήρη αντίθεση. Απλώς τώρα δεν έχετε τι να πείτε. Γι’
αυτό λέτε ότι είναι σωστό αυτό που έκανε ο κ. Κατρούγκαλος.
Πείτε µας όµως γιατί το αρνήθηκε το δικό σας συµβούλιο στη
γνωµοδότηση που έκανε. 

Εάν δεν βελτιωθεί το πλαίσιο και να κανονικοποιηθεί, σύµφωνα
µε τις σύγχρονες ανάγκες των εποχιακά εργαζοµένων, του χρό-
νου θα έχουµε µεγαλύτερο πρόβληµα. Και µη χρησιµοποιείτε το
άλλοθι «ε, µα και στην Ευρώπη το ίδιο έγινε». Την πολιτική στην
Ελλάδα την ασκείτε εσείς, εκτός εάν θέλετε να φέρουµε έναν
Υφυπουργό Εργασίας ή έναν Υπουργό Εργασίας από άλλη
χώρα. Δεν είναι έτσι, εδώ µιλάµε συγκεκριµένα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων): Εµείς είµαστε οι επιτυχηµένοι. Θα θέλαµε
να κάνουµε εξαγωγή, όχι εισαγωγή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Καλό θα ήταν αυτό. 
Εποµένως, κύριε Υπουργέ, ξεκινήστε µε µία αναλογιστική µε-

λέτη για το θέµα του εφάπαξ. Κανείς δεν λέει ότι θα παίρνουν το
σύνολο. Και αυτό δεν είναι κοινωνική πολιτική, είναι µέσα στο
πλαίσιο του ασφαλιστικού συστήµατος. Παρακαλώ. 

Λέµε, λοιπόν, το εξής. Ο επισφαλής, ο εποχιακά εργαζόµενος,
να έχει ένα κίνητρο στην εικοσαετία για µέρος του εφάπαξ, προ-
φανώς που θα έχει καταβάλει τις εισφορές, προφανέστατα. Άρα
δεν είναι κοινωνική πολιτική, καθόλου µα καθόλου -µην τα µπερ-
δεύετε-, δεν είναι πρόνοια. Είναι γενικότερη πρόνοια όµως, είναι
πολιτική πρόνοια που πρέπει να έχει το Υπουργείο σας για το
πώς να βελτιώσει τις συνθήκες.

Αναθέστε, λοιπόν, µία αναλογική µελέτη, µε ερωτήµατα συγ-
κεκριµένα και στόχους για να µπορέσουµε να έχουµε ένα κίνητρο
γι’ αυτούς. Και, βεβαίως, εξετάστε το θέµα του επιδόµατος ανερ-
γίας, το οποίο είχε µείνει τότε µε την υπογραφή του κ. Στουρ-
νάρα και όχι του κ. Βρούτση. Αλλεργία, φαίνεται, ότι έχουν οι
Υπουργοί Εργασίας. Ο κ. Στουρνάρας -έχω ακόµη την τροπολο-
γία- έχει υπογράψει το επίδοµα το οποίο καταβάλλεται µέχρι και
σήµερα και το οποίο αρνήθηκε να το υπογράψει ο κ. Βρούτσης
και τότε αναγκαστήκαµε να το κάνουµε µε βουλευτική τροπολο-
γία, στο πλαίσιο της κυβέρνησης συνεργασίας και ισχύει µέχρι
σήµερα. 

Από τότε -όπως σας είπα- έχουν αναγγελθεί δύο φορές οι κα-
ταργήσεις των µνηµονίων και των επιτηρήσεων και δεν µπορεί
να εξεταστεί -έστω- εάν µπορεί να βελτιωθεί; Εγώ ζητάω πέντε
µήνες. Εντάξει, είµαι µαξιµαλιστής. Εξετάστε όµως εάν µπορεί
να γίνει τρεισήµισι, τέσσερις, να συνδυαστεί και µε τον χρόνο
απασχόλησης, να βρεθεί ένας αλγόριθµος να βρεθεί ένας αλγό-
ριθµος εκεί που να δίνεται η λύση.

Δείτε το όχι από το τι λένε οι εργοδότες, αλλά από τη συζή-
τηση που έχουµε µε τους εργαζόµενους.

Την περασµένη Τρίτη έγινε µία εσπερίδα για τον τουρισµό στο
Ηράκλειο όπου ήταν και οι εργοδότες -ξενοδόχοι- και οι ξενοδο-
χοϋπάλληλοι, επίσης παρευρίσκονταν εκεί και ο πρόεδρος της
ΓΣΕΕ και όλοι οι εργαζόµενοι και ο επιστήµονας Παπαδάκης
Νίκος που ασχολείται ιδιαίτερα µε τα εργασιακά -τον γνωρίζετε-
και είναι µόνιµος καθηγητής στο Πανεπιστήµιο Κρήτης –ήταν και
συνεργάτης του Υπουργείου Εργασίας- και εντόπισαν, σε συγ-
κεκριµένα θέµατα, την ανασφάλεια σε σχέση µε τους εποχικά ερ-
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γαζόµενους. Σας παρακαλώ, λοιπόν, εξετάστε τα, έχουµε ένα µε-
γάλο διάστηµα µέχρι να έρθει η καινούργια σεζόν, να µπορέ-
σουµε να δούµε τέτοια θέµατα για να βελτιωθεί το εργασιακό
περιβάλλον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Κεγκέρογλου, επιτρέψτε µου να διευκρινίσω

κάτι το οποίο αναφέρατε δύο φορές στην οµιλία σας. Και ο Πρό-
εδρος του ΣΕΤΕ, ο κ. Ρέτσος και ο επιστηµονικός Διευθυντής, ο
κ. Κικίλιας είναι άτοµα τα οποία έχω σε πάρα πολύ µεγάλη εκτί-
µηση. Όµως, εγώ δεν είπα αυτό. Εκείνο το οποίο είπα είναι ότι
δεν µου είναι ξεκάθαρο πώς προέκυψε το συγκεκριµένο νούµερο
–οι πενήντα πέντε χιλιάδες κενές θέσεις εργασίας- ειδικά στον
τουριστικό τοµέα, σε µία στιγµή που το επίσηµο όργανο του κρά-
τους το οποίο καταγράφει το αντίστοιχο νούµερο -η ΕΛΣΤΑΤ-
έδωσε ένα πολύ χαµηλό νούµερο, κάτω και από το µισό αυτού
το οποίο αναφέρετε εκεί, για όλους τους κλάδους της οικονο-
µίας. Αυτή ήταν η ερώτησή µου.

Επίσης, τονίσατε και εσείς και συµφωνούµε σε αυτό, πως οι
εργαζόµενοι στα ξενοδοχεία και στην εστίαση είναι πραγµατικά
ζωτικής σηµασίας για τον ελληνικό τουρισµό. Είναι όµως λάθος
να νοµίζουµε ότι αυτές οι εργασίες υπόκεινται στην παλαιά επο-
χικότητα των δύο ή το πολύ τριών µηνών εργασίας.

Το επίδοµα ανεργίας και µια πιθανή επιµήκυνσή του θα είχε
κάποια αξία και για τον εργαζόµενο και για την οικονοµία εάν συ-
νεχιζόταν η παλιά, άκαµπτη εποχικότητα. Σήµερα, όµως, το αί-
τηµα αυτό δεν είναι επίκαιρο, γιατί οι συνθήκες έχουν αλλάξει
δραστικά. Άλλωστε, σηµαντική µερίδα των απασχολουµένων
στον τουρισµό το καλοκαίρι, και ειδικά εκείνη η µερίδα που είναι
για µικρές περιόδους, απασχολείται σε άλλους κλάδους της οι-
κονοµικής δραστηριότητας κατά τους υπόλοιπους µήνες του
χρόνου και αυτό πρέπει να είναι και η επιδίωξή µας, να ενισχυθεί
αυτή η τάση.

Η κρατική υποχρέωση για την προστασία των εργαζοµένων
είναι δεδοµένη. Η Κυβέρνησή µας έχει λάβει πολλές τέτοιες πρω-
τοβουλίες προκειµένου να διασφαλιστεί αυτό. 

Δεν έχει νόηµα να αναφερθώ στις τυπικές προϋποθέσεις
λήψης του επιδόµατος ανεργίας το οποίο, πράγµατι, είναι στους
τρεις µήνες και το όριο επιδότησης στην τετραετία. Θα έχει
νόηµα, όµως, να πούµε ότι στο δικό σας αίτηµα για χρονική επι-
µήκυνση του επιδόµατος ανεργίας εµείς απαντάµε µε ενεργητι-
κές πολιτικές απασχόλησης, µε τη δηµιουργία νέων και καλύτερα
αµειβόµενων θέσεων εργασίας και µε προγράµµατα επανεκπαί-
δευσης των εργαζοµένων. 

Το δικό σας αίτηµα είναι για επαναφορά των εργασιακών συν-
θηκών που ανήκουν σε µια άλλη εποχή. Εµείς απαντάµε µε απο-
φασιστικότητα και ευρηµατικότητα σε έναν κόσµο που έχει
κατακλυστεί από πρωτόγνωρες προκλήσεις.

Αναφορικά µε τα µέτρα στήριξης που προτίθεται να λάβει η
Κυβέρνηση, προκειµένου να στηρίξει τους πολίτες που πιέζονται,
όντως, από τις αυξήσεις στις τιµές, τόσο της ενέργειας όσο και
των λοιπών αγαθών και υπηρεσιών, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι
η ελληνική Κυβέρνηση ήταν αυτή που άνοιξε τη συζήτηση για τη
συγκράτηση των τιµών ενέργειας σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ενώ
ήµασταν και από τα πρώτα κράτη που θεσµοθέτησαν µέτρα στή-
ριξης των πολιτών προκειµένου να αντιµετωπιστούν οι συνέπειες
του πληθωρισµού: επιδότηση στα καύσιµα, επιδότηση στις τιµές
ηλεκτρικής ενέργειας, επιδότηση στην τιµή του φυσικού αερίου
-που έχει απογειωθεί στις διεθνείς αγορές- ενίσχυση των χαµη-
λοσυνταξιούχων, των ανασφάλιστων υπερηλίκων και των ατόµων
µε αναπηρία, αυτή τη φορά µε 250 ευρώ για τρίτη φορά. 

Παράλληλα, οι δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος θα εισπράξουν µία ακόµα µηνιαία δόση και οι δικαιούχοι
του επιδόµατος παιδιών µιάµιση µίσθωση. 

Ο κατάλογος των µέτρων στήριξης είναι µακρύς και το ενδια-
φέρον είναι ότι για πρώτη φορά εδώ και πολλά χρόνια αυτές οι
παροχές δεν υποθηκεύουν το µέλλον της οικονοµίας και του δη-
µοσίου χρέους. Όπως είπα και νωρίτερα, η κοινωνική µας πολι-

τική συνοδεύεται από διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, οι οποίες
µας εξασφαλίζουν υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης.

Για την ελληνική οικονοµία ο τουρισµός αποτελεί κεντρικό πυ-
λώνα ανάπτυξης µε µεγάλη συνεισφορά στο ΑΕΠ και την απα-
σχόληση, καθώς επίσης και στις επενδύσεις και στο ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών. 

Αυτός ακριβώς είναι και ο λόγος που η Κυβέρνηση σε όλη τη
διάρκεια των εξωγενών αυτών κρίσεων -κυρίως της πανδηµίας-
ανέπτυξε ένα ενισχυµένο και ευρύ πλέγµα στήριξης του κλάδου
και σε αυτόν τον δρόµο θα συνεχίσουµε. 

Στόχος των πολιτικών µας είναι να δηµιουργούµε καθηµερινά
περισσότερες και καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας. 

Στόχος των πολιτικών µας είναι να αποκτήσει η χώρα ένα ερ-
γατικό δυναµικό αντάξιο των δυνατοτήτων µας, ενώ εργαζόµα-
στε προκειµένου να αντιστοιχηθούν τα προσόντα των
εργαζοµένων µε τις ανάγκες των επιχειρήσεων. Και αυτό δεν
είναι απλά µια δέσµευση που έχουµε αναλάβει, αλλά είναι καθή-
κον που υπηρετούµε καθηµερινά. 

Οι ευάλωτες οµάδες εργαζοµένων έχουν λάβει και θα συνεχί-
σουν να λαµβάνουν -για όσον καιρό το απαιτούν οι συνθήκες-
όλη την κρατική στήριξη που µπορούµε να παρέχουµε. Βεβαίως,
οι διαθέσιµοι πόροι δεν είναι ανεξάντλητοι, όµως έχουµε αποδεί-
ξει ότι διαθέτουµε τόσο τη βούληση όσο και την επιχειρησιακή
ικανότητα να ανταποκρινόµαστε µε επάρκεια, συνέπεια και υπευ-
θυνότητα στις δύσκολες καταστάσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Στη συνέχεια θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 6619/22-07-

2022 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του
Βουλευτή Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασι-
λείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Για ποιους λόγους δεν καταχωρίζονται οι
επιστηµονικοί συνεργάτες των Βουλευτών στο πληροφοριακό
σύστηµα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
«ΕΡΓΑΝΗ»;

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήταν καλό να υπάρχουν οι ενεργητικές πο-

λιτικές απασχόλησης -στις οποίες αναφερθήκατε- για τους επο-
χιακά εργαζόµενους, προκειµένου να απασχολούνται σε άλλους
κλάδους και να µην έχουν ανάγκη το επίδοµα, αλλά δυστυχώς
είναι µηδενικές οι πολιτικές αυτές, δεν υπάρχει ούτε ένα µέτρο.
Θα επανέλθουµε, όµως, µε άλλη ερώτηση στο συγκεκριµένο θέµα.

Να αναφερθώ στο αντικείµενο της δεύτερης αυτής ερώτησης,
που αφορά την καταχώρηση στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» του Υπουρ-
γείου Εργασίας, των επιστηµονικών συνεργατών, των Βουλευτών.
Το πληροφοριακό σύστηµα σύµφωνα µε το θεσµικό πλαίσιο, νόµο
και υπουργικές αποφάσεις υποχρεώνει κάθε εργοδότη, συµπερι-
λαµβανοµένων των αναφερόµενων στο Μητρώο Δηµοσίων Φο-
ρέων της Ελληνικής Διοίκησης του Υπουργείου Διοικητικής
Ανασυγκρότησης -ο οποίος απασχολεί εργαζόµενους µε σχέση
εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου, γι’ αυτούς µόνο- να υπο-
βάλλουν όλοι οι εργοδότες στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» του Υπουργείου Εργασίας ενιαίο έντυπο αναγγελίας
πρόσληψης, πίνακα προσωπικού, αναγγελία αποχώρησης και όλα
όσα προβλέπει η νοµοθεσία. 

Επιπλέον, θα πρέπει να σας πω για τον ιδιωτικό χαρακτήρα της
µίσθωσης εργασίας ότι ο Υπουργός Εσωτερικών, σε έγγραφη
απάντησή του στις 27-4-2022, αναφέρει ότι η απασχόληση των
επιστηµονικών συνεργατών των Βουλευτών µε έγγραφη ιδιωτική
µίσθωση εργασίας, µε πλήρη απασχόληση, ορισµένου σε αορί-
στου χρόνου, αυτοί πρέπει να περιλαµβάνονται στον ιδιωτικό
τοµέα. 

Αυτό που ζητάµε είναι να δούµε µε ποιόν τρόπο, εάν οι επιστη-
µονικοί συνεργάτες θεωρείτε ότι έχουν σχέση ιδιωτικού δικαίου,
θα καταχωρίζονται πλέον στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». Ποιες είναι οι
ενέργειες στις οποίες θα προβείτε για να συµβεί αυτό; Εάν βε-
βαίως αυτό δεν ισχύει ή δεν πρέπει να ισχύει, να µας πείτε για ποι-
ους λόγους δεν πρέπει να ισχύει.

20116 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιας και ο κ. Κεγκέρογλου αναφέρθηκε στην αρχή της οµιλίας

του στην προηγούµενη ερώτηση, θα πω και εγώ µερικά πράγ-
µατα πάνω σε αυτό.

Τα προγράµµατα που εντάσσονται στις ενεργητικές πολιτικές
απασχόλησης τα τελευταία χρόνια έχουν πολλαπλασιαστεί σε
σχέση µε όλες τις προηγούµενες περιόδους. Το ίδιο και οι ωφε-
λούµενοι από αυτά. Να µη µιλήσω για πολύ προηγούµενες πε-
ριόδους να µιλήσω για την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ. Ο αριθµός των
προγραµµάτων και η εξειδίκευση τους είναι πολύ-πολύ µεγαλύ-
τερα και πολύ καλύτερα επεξεργασµένα. Ο τουρισµός και οι συ-
ναφείς κλάδοι µπορούν να επωφεληθούν τόσο από γενικά
προγράµµατα που παρέχονται, όσο και από ορισµένα τα οποία
είναι εξειδικευµένα για τον κλάδο του τουρισµού.

Τώρα να έρθω στη συγκεκριµένη ερώτησή σας. Σύµφωνα µε
την 4757 απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής του 1982, η
Βουλή παρέχει τη δυνατότητα σε κάθε Βουλευτή να προσλαµ-
βάνει µέχρι δύο επιστηµονικούς συνεργάτες και σε κάθε Ευρω-
βουλευτή έναν επιστηµονικό συνεργάτη της απόλυτης εµπιστο-
σύνης και ελεύθερης επιλογής τους. Η πρόσληψη και η εργα-
σιακή σχέση αναγνωρίζεται µόνο αν στηρίζονται σε έγγραφη
ιδιωτική σύµβαση µίσθωσης εργασίας µε πλήρη απασχόληση
ορισµένου ή αορίστου χρόνου. Η σύµβαση αυτή καταρτίζεται
αποκλειστικά και µόνο µεταξύ του Βουλευτή και του συνεργάτη
του. Η Βουλή και το δηµόσιο γενικότερα δεν έχουν καµµία ευ-
θύνη και συµµετοχή στα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που δη-
µιουργούνται από τα συµβαλλόµενα µέρη από την υπογραφή και
την εφαρµογή της σύµβασης αυτής.

Αναφορικά µε το ερώτηµά σας για τον τρόπο αναγγελίας
πρόσληψης των συγκεκριµένων εργαζοµένων αυτό που προβλέ-
πεται είναι ότι µε την πρόσληψη του επιστηµονικού συνεργάτη ο
Βουλευτής ως εργοδότης καταθέτει χειρόγραφα την αναγγελία
πρόσληψης στον ΟΑΕΔ. Το ίδιο συµβαίνει και για τη λήξη της
σύµβασης, δηλαδή κατατίθεται στον ΟΑΕΔ χειρόγραφα το έν-
τυπο της παραίτησης ή της καταγγελίας ή της λήξης της σύµβα-
σης.

Αυτό που είχε δηµιουργηθεί ως πρόβληµα ήταν ότι από το
2013 και µετά µε συνεχόµενες κοινές υπουργικές αποφάσεις
προβλεπόταν η υποχρέωση ηλεκτρονικής υποβολής των σχετι-
κών εγγράφων για κάθε εργοδότη συµπεριλαµβανοµένων των
αναφεροµένων στο Μητρώο Δηµοσίων Φορέων της Ελληνικής
Διοίκησης, του Υπουργείου Εσωτερικών. Προβλεπόταν, δε, ταυ-
τόχρονα η δυνατότητα κατάθεσης των σχετικών εγγράφων, δη-
λαδή αναγγελίες, καταγγελίες, προσλήψεις κ.λπ. υπό έντυπη
µορφή η οποία καταργήθηκε τον Ιούνιο του 2021. Είναι το άρθρο
81 του ν.4808.

Το πρόβληµα, λοιπόν, που είχε ανακύψει, σχετιζόταν µε τα δι-
οικητικά θέµατα που προέκυπταν για αυτούς τους εργαζόµενους
στον ΟΑΕΔ, όταν για παράδειγµα έληγε η σύµβασή τους και
έπρεπε να πάρουν επίδοµα ανεργίας. Ένα σοβαρό επίσης διοι-
κητικό κώλυµα προέκυπτε και σε περιπτώσεις αναδροµικής
αναγγελίας πρόσληψης ή αναδροµικής καταγγελίας της σύµβα-
σης. Όλα αυτά, όµως -και νοµίζω ότι το ξέρετε καλύτερα από
εµένα- είχαν να κάνουν µε την ιδιαιτερότητα αυτής της σχέσης
και µε το πότε αναλαµβάνουν και πότε ολοκληρώνουν τα καθή-
κοντά τους οι Βουλευτές.

Το θέµα, όµως, όπως πληροφορήθηκα έχει επιλυθεί και µάλι-
στα έχει επιλυθεί µε µια σειρά συναντήσεων και διαβουλεύσεων
µεταξύ της Βουλής και του Υπουργείου Εργασίας. Η Βουλή ζη-
τούσε τη διευθέτηση του συγκεκριµένου προβλήµατος, ζητών-
τας από το Υπουργείο Εργασίας να λύσει µαζί µε τον ΟΑΕΔ,
θέτοντας µάλιστα και ένα επιπλέον ζήτηµα που απασχολούσε
τους συγκεκριµένους εργαζόµενους, δηλαδή τη δυνατότητα χο-
ρήγησης επιδόµατος µητρότητας. Παρεµπιπτόντως και αυτό το
ζήτηµα τακτοποιήθηκε.

Από τις συζητήσεις που έγιναν διαπιστώθηκε ότι η ένταξη της
συγκεκριµένης κατηγορίας εργαζοµένων στο σύστηµα «ΕΡ-

ΓΑΝΗ» θα δηµιουργούσε περισσότερα προβλήµατα από όσα θα
έλυνε. Για παράδειγµα σκεφτείτε να πρέπει να ενηµερώνεται ανά
πάσα στιγµή το πληροφοριακό σύστηµα για τις αλλαγές στο
ωράριο των συνεργατών, όταν όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά πως
αυτού του είδους η εργασία δεν είναι µια εργασία µε τυπικό ωρά-
ριο και ότι οι αλλαγές στο ηµερήσιο πρόγραµµα καθηµερινά είναι
η κανονικότητα και όχι η εξαίρεση.

Προκειµένου να αντιµετωπιστούν όλα αυτά τα προβλήµατα και
έχοντας προηγηθεί ευρεία διαβούλευση µεταξύ των εµπλεκοµέ-
νων µερών, η Γενική Γραµµατεία του Υπουργείου Εργασίας ενη-
µέρωσε εγγράφως τον ΟΑΕΔ ότι οι εργοδότες Βουλευτές
εξαιρούνται της υποχρέωσης ηλεκτρονικής υποβολής προσλή-
ψεων και αποχωρήσεων, προκειµένου να µην ταλαιπωρούνται οι
συγκεκριµένοι εργαζόµενοι. Μάλιστα τον Ιούνιο του 2022 ο
ΟΑΕΔ εξέδωσε εγκύκλιο για το συγκεκριµένο ζήτηµα, προκειµέ-
νου να ενηµερωθούν και οι κατά τόπους υπηρεσίες του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Κεγκέρογλου, ο λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία

σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, και για την υπόµνηση, ότι µετά από

ερώτηση µου για τους επιστηµονικούς συνεργάτες και για την
άρνηση µέχρι τότε της Βουλής και του Υπουργείου Εσωτερικών
να καταβάλλεται το επίδοµα προστασίας µητρότητας, η Υφυ-
πουργός Εργασίας ανταποκρίθηκε και εδώ στη Βουλή δεσµεύ-
τηκε και δροµολόγησε την επίλυση αυτού του σοβαρού
προβλήµατος. Ήταν άλλη µια διαφοροποίηση από όλο τον δη-
µόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα.

«Α, εσείς είστε των Βουλευτών». Τι σηµαίνει αυτό; Δεν είναι ερ-
γαζόµενοι; Δεν είναι σχέση ιδιωτικού δικαίου; Και προς τιµήν της
η κ. Συρεγγέλα, δεσµεύτηκε, το προχώρησε και το έλυσε.

Ερχόµαστε τώρα σε ένα άλλο φαινόµενο. Έχουµε –λέει- ιδιαι-
τερότητα εµείς οι Βουλευτές. Τι ιδιαιτερότητα έχουµε πάλι; Ξανά
ιδιαιτερότητα; Ιδιαιτερότητα στο ένα, ιδιαιτερότητα στο άλλο;
Όχι, παιδιά. Αφήστε τις ιδιαιτερότητες στην άκρη. Είναι σύµβαση
ιδιωτικού δικαίου. Δεν ισχύει κανένα έγγραφο καµµίας γενικής
γραµµατέως. Ισχύει ο νόµος και είναι υποχρεωµένοι οι εργοδό-
τες κάθε είδους που έχουν ιδιωτική σύµβαση να προβαίνουν στο
πληροφοριακό σύστηµα, αλλιώς το πληροφοριακό σύστηµα δεν
είναι πλήρες. Το ότι είναι εξακόσιοι µόνο οι επιστηµονικοί συνερ-
γάτες, «ε, µικρός αριθµός είναι, ας µη βγαίνουν στο «ΕΡΓΑΝΗ»,
δεν λέει. Για να είναι ολοκληρωµένο το σύστηµα πρέπει όλοι που
έχουν σχέση ιδιωτικού δικαίου. Άλλες είναι οι σκοπιµότητες, που
δεν θέλω σήµερα να τις αναλύσω και δεν αφορούν εσάς προφα-
νώς.

Η πολιτική ηγεσία, λοιπόν, θα έλεγα να ξαναδείτε το θέµα. Δεν
υπάρχει κανείς λόγος εξαίρεσης. Εξαίρεση στη µια, εξαίρεση
στην άλλη, µας βρίζει ο κόσµος. Τι εξαίρεση; Εργοδότης ονοµα-
τίζεται ο Βουλευτής στη συγκεκριµένη περίπτωση και δεν ταλαι-
πωρείται καθόλου ο εργαζόµενος. Γιατί οι επιστηµονικοί
συνεργάτες το ζητούν, έχουν σωµατείο, έχουν σύλλογο και δεν
µπορούµε να λέµε ότι είναι εις βάρος τους και ότι θα τους οδη-
γήσει σε δυσµενέστερη κατάσταση.

Άρα, λοιπόν, θα παρακαλούσα να επανεξεταστεί αυτή η από-
φαση και καµµία εγκύκλιος δεν µπορεί να αναιρεί τον νόµο και
τον γενικότερο κανόνα, ο οποίος ισχύει για όλο το δηµόσιο χωρίς
εξαιρέσεις. Θα δω αν και άλλοι εργαζόµενοι της Βουλής ιδιωτι-
κού δικαίου αναρτώνται. Δεν το είδα. Θα το δω από εδώ και
πέρα. Εξαίρεση στη µια, εξαίρεση στην άλλη. Δεν γίνεται αυτό
το πράγµα. Κανόνες για όλο το ελληνικό δηµόσιο και όλο το κρά-
τος ισχύουν σε σχέση µε τους εργαζόµενους, θα ισχύουν και
εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Και πάλι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι σύντοµος.

Θέλω να πω πρώτα δύο πράγµατα τα οποία δεν τα είχα σηµει-
ώσει προηγουµένως.
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Πρώτον, κύριε Κεγκέρογλου, πράγµατι ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος έχει και αυτό το νόηµα, δηλαδή να βοηθά στη βελτίωση
του κοινοβουλευτικού έργου. Πραγµατικά θέλω να πω ότι -γιατί
είσαστε και πρωταθλητής στις ερωτήσεις που µου έχετε κάνει
σε όσες έχω απαντήσει σε αυτή τη διετία- σε αρκετές από αυτές
όντως επωφελήθηκα και εγώ για να βελτιώσω πράγµατα τα
οποία δεν είχαµε κάνει.

Όµως, µου κάνει µεγάλη εντύπωση, µόλις στην προηγούµενη
ερώτησή σας µου ζητήσατε να κάνω εξαιρέσεις. Τώρα µου λέτε
ότι είστε κατά των εξαιρέσεων. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σοβαρά;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Σοβαρότατα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι επισφαλώς εποχικά εργαζό-

µενοι είναι εξαίρεση;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Σοβαρότατα. Αυτό που λέµε περί ενι-
αίων κανόνων. Δεν έχω να πω πολλά πράγµατα, γιατί τα είπα.

Θα είµαι πολύ σύντοµος, όπως είπα και πριν. Ανέφερα και στην
πρωτολογία µου το όποιο ζήτηµα τυχόν έχει προκύψει, έχει επι-
λυθεί.

Να πω, όµως και κάτι ακόµα. Το γεγονός ότι οι προσλήψεις
αναγγέλλονται χειρόγραφα, όπως καταλαβαίνετε και εσείς πολύ
καλά, δεν επηρεάζει σε κανέναν βαθµό τον εργασιακό ή ασφαλι-
στικό βίο των συγκεκριµένων ασφαλισµένων, ούτε, βεβαίως, δη-
µιουργεί κανενός άλλου είδους στρέβλωση. Συνεπώς, ναι,
πράγµατι, υπήρχε ζήτηµα αναφορικά και µε την ασφάλιση της
ανεργίας και µε τα επιδόµατα µητρότητας.

Όµως, γι’ αυτά τα θέµατα, µε συζητήσεις και διαβουλεύσεις,
έχει βρεθεί λύση και οι εµπλεκόµενοι υπηρεσιακοί παράγοντες -
και πολύ έµπειροι µάλιστα- µε διαβεβαίωσαν ότι η ένταξη των
συγκεκριµένων εργαζοµένων στην «ΕΡΓΑΝΗ» θα περιέπλεκε πε-
ρισσότερο τα πράγµατα παρά θα βοηθούσε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θιασώτης του χειρόγραφου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα ολοκληρώσουµε τις επίκαιρες ερωτήσεις για σήµερα µε

την τρίτη µε αριθµό 6745/281/29-7-2022 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σκαν-
δαλώδης απευθείας ανάθεση εργοστασιακής συντήρησης και
υποστήριξης µεταφορικών αεροσκαφών C-130 από την Ελληνική
Αεροπορική Βιοµηχανία (ΕΑΒ)».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, θέλω να πω, ανεξάρτητα από την

εκτίµηση την οποία σας έχω προσωπικά, ότι σήµερα θα έπρεπε
να είναι εδώ ο Υπουργός Οικονοµικών. Για ποιον λόγο; Πρώτα
από όλα, γιατί είναι προσωπικά αρµόδιος για την ΕΑΒ και δεύτε-
ρον, γιατί έχει διορίσει τη διοίκηση, τον διευθύνοντα σύµβουλο,
τον ελεγκτή της ΕΑΒ και άρα, θα είχαµε µια –πιστεύω- αποτελε-
σµατική συζήτηση για την αντιµετώπιση των προβληµάτων που
υπάρχουν. Και αυτό, χωρίς να µειώνω τη δική σας αξία σε καµµία
περίπτωση. Εξάλλου, στα θέµατα αρµοδιότητάς σας µας δίδετε
απαντήσεις και λύσεις ενίοτε.

Να πω, βέβαια, ότι είναι απαράδεκτο να απαντά στον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο, στον γραπτό -έχω υποβάλει γραπτή ερώ-
τηση- όχι το αρµόδιο Υπουργείο, όχι ο δηµόσιος φορέας -εν
προκειµένω ΕΑΒ-, που δίνει και αυτός µία γνώµη, αλλά ο ιδιωτι-
κός φορέας, τον οποίο αφορά ο έλεγχος. Έχω εδώ το έγγραφο
το οποίο θα καταθέσω στη Βουλή, µε το οποίο η εταιρεία -δεν
υπάρχει λόγος να αναφέρουµε το όνοµα- µου δίνει απαντήσεις
στην ερώτηση στις 29 Ιουλίου 2022 προς τους Υπουργούς, βε-
βαίως, Οικονοµικών και Άµυνας, σχετικά µε τη σύµβαση και τα
λοιπά. Η ελεγχόµενη ιδιωτική εταιρεία -ή η ελεγχόµενη υπόθεση
στην οποία εµπλέκεται ιδιωτική εταιρεία- θα µου δώσει εµένα
απαντήσεις στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Ο
Υπουργός και ο δηµόσιος φορέας δίνουν απαντήσεις.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία της ερώτησης. Αφορά το πρόβληµα
των αεροσκαφών C-130 και την ικανοποιητική λειτουργία τους,
ούτως ώστε από τα δώδεκα και πλέον που διαθέτει η χώρα να
πετούν τα πιο πολλά. Και το λέω έτσι απλά, γιατί φτάσαµε στην
περίοδο Καµµένου να πετά ένα ή και κανένα. Φτάσαµε στην πε-
ρίοδο, λοιπόν, εκείνη της απαξίωσης και της ΕΑΒ και της ανάγ-
κης να έχουν οι Ένοπλες Δυνάµεις µεταγωγικά αεροπλάνα.

Σήµερα εσείς είστε τρία χρόνια Κυβέρνηση και µε γνωστό το
πρόβληµα που προανέφερα επί Καµµένου, δεν πράξετε στα τρία
χρόνια τίποτα, ούτως ώστε να αυξηθεί η πτητική ικανότητα, να
αυξηθούν τα διαθέσιµα µεταγωγικά αεροσκάφη C-130.

Η κύρια αιτία που η ΕΑΒ και το πρόγραµµα συντήρησης δεν
µπορούσε να ανταποκριθεί ήταν γιατί δεν έγιναν προσλήψεις µό-
νιµου προσωπικού ούτε για αναπλήρωση των συνταξιοδοτούµε-
νων. Οι αµοιβές των 2 ευρώ για τις υπερωρίες και τον επιπλέον
χρόνο που χρειαζόταν, προφανώς, δεν µπορούσαν να αποτελούν
κίνητρο. Και το τρίτο και σηµαντικότερο είναι ότι η γενικότερη
απαξίωση του προγράµµατος ήταν συνεχής και επιδεινούµενη.

Έτσι, λοιπόν, τι κάνατε; Πολύ πρόσφατα αναθέσατε εργολαβία
για τη συντήρηση των C-130 χωρίς διαγωνισµό και διαδικασίες
στη συγκεκριµένη εταιρεία. Και το δεύτερο που κάνατε στη συ-
νέχεια ήταν να προκηρύξετε διαγωνισµό.

Εάν αυτά γίνονταν το 2019, θα έλεγε κανείς ότι γνωρίζατε το
επείγον του προβλήµατος και προχωρήσατε σε µια λύση η οποία
λόγω του επείγοντος έπρεπε να υλοποιηθεί χωρίς διαγωνισµούς
-ξαναλέω- και κανόνες.

Όµως, το να το κάνετε αυτό το 2022 είναι επείγον ή κατέστη
επείγον επειδή και εσείς ακολουθήσατε την ίδια τακτική της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης να απαξιωθούν τα αεροσκάφη, να απα-
ξιωθεί οτιδήποτε; Και αναφέρθηκα στον κ. Καµµένο που ήταν
Υπουργός Άµυνας, παρ’ ότι η τυπική αρµοδιότητα, η ουσιαστική
αρµοδιότητα είναι στον Υπουργό Οικονοµικών, γιατί έτσι και αλ-
λιώς οι Υπουργοί Οικονοµικών επί ΣΥΡΙΖΑ -πιάσε τους έναν-έναν-
έχουν µια απέχθεια σε αυτό που λέγεται «εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, συντήρηση και τα λοιπά», είχαν, τώρα δεν ξέρω αν συνεχί-
ζουν να την έχουν.

Έτσι, λοιπόν, καταθέσαµε αυτή την ερώτηση και πήραµε απαν-
τήσεις οι οποίες δεν µας ικανοποιούν.

Έχουµε ένα κυρίαρχο ερώτηµα. Κάνατε την απευθείας ανά-
θεση χωρίς διαγωνισµό, όπως είπα και διαδικασίες και οι αρµό-
διες υπηρεσίες της ΕΑΒ παραµερίστηκαν, δεν έδωσαν γνώµη.
Ζητάµε τη γνώµη του εσωτερικού ελεγκτή της ΕΑΒ, που διόρισε
ο ίδιος ο Υπουργός Οικονοµικών και δεν απαντάτε. Προφανώς
και δεν ήταν σύµφωνη η γνώµη του. Μας διαβιβάζετε τα έγγραφα
της ιδιωτικής εταιρείας και αυτά αποδεικνύουν παραπάνω την
καταγγελία µας και την καταγγελία των εργαζοµένων.

Πρώτα από όλα, η εταιρεία έχει εµπειρία για τη δραστηριοποί-
ησή της ως φορέας επίγειας δραστηριότητας στον διεθνή αερο-
λιµένα και όχι για τη συντήρηση αεροσκαφών C-130. Η µόνη
εµπειρία που διαθέτει είναι αυτή που πηγάζει από τους εργαζό-
µενους που έχει προσλάβει -τους λίγους- που είναι συνταξιούχοι
πρώην εργαζόµενοι της ΕΑΒ. Αυτοί έχουν εµπειρία ως άτοµα.
Άλλο η εµπειρία των ατόµων και άλλο η εµπειρία της εταιρείας.
Και αυτό το οποίο γίνεται στην πράξη είναι οι εργαζόµενοι της
ΕΑΒ να εκπαιδεύουν τους υπόλοιπους εργαζόµενους για να µπο-
ρούν να ανταποκριθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,
έχετε πάρει υπερτριπλάσιο χρόνο. Έχετε και δευτερολογία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, µπορεί να µη χρειαστεί να
δευτερολογήσω.

Σας λέγω ότι µέλη της διοίκησης που όρισε ο κύριος Υπουρ-
γός µε προσωπική απόφαση, γιατί υπάρχουν και άλλοι εκπρόσω-
ποι και λοιπά, δεν συµφώνησαν µε αυτή την ανάθεση. Ο
εσωτερικός ελεγκτής δεν συµφώνησε.

Και θα σας πω και δύο στοιχεία για το κόστος πολύ γρήγορα:
Το κόστος της εργατοώρας της ΕΑΒ δεν υπερβαίνει τα 18 ευρώ,
όλα µέσα, από ασφαλιστικά, τα πάντα. Η εταιρεία πληρώνεται µε
58 ευρώ και έτσι αυξάνεται το κόστος για κάθε αεροπλάνο που
θα συντηρηθεί κατά 234.000 ευρώ. Είναι ένα µόνο από τα οικο-
νοµικά στοιχεία που δείχνουν ότι αυτή η σύµβαση είναι διάτρητη.

Εµείς πιστεύουµε αυτό που µας λένε οι εργαζόµενοι, ότι ανα-
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τέθηκε σε αυτή την εταιρεία χωρίς διαγωνισµό και χωρίς κανόνες
και διαδικασίες η εργολαβία, για να αποκτήσει εµπειρία, ούτως
ώστε στον διεθνή διαγωνισµό να είναι αυτή που θα πάρει τη µό-
νιµη συντήρηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας µε άνεση.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µε την επίκαιρη ερώτησή σας, για την οποία

έχει ήδη δοθεί έγγραφη απάντηση από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών στα ερωτήµατά σας, αµφισβητείται κυρίως αφ’ ενός η νοµι-
µότητα της ανάθεσης της σύµβασης και αφ’ ετέρου η ικανότητα
της εταιρείας να ανταποκριθεί στις συµβατικές της υποχρεώσεις.

Επί της πρώτης αµφισβήτησης επισηµαίνεται ότι η ανάθεση
του έργου συντήρησης των αεροσκαφών C-130 από την ΕΑΒ
στην εν λόγω εταιρεία έγινε µε τις νόµιµες διαδικασίες και συγ-
κεκριµένα µε την προβλεπόµενη κατά νόµο διαδικασία απευθείας
ανάθεσης λόγω εκτάκτων γεωπολιτικών συνθηκών στην Ανατο-
λική Μεσόγειο.

Σηµειώνεται, επίσης, σύµφωνα µε έγγραφο της ΕΑΒ, ότι κατά
τη συνεδρίαση του Διοικητικού της Συµβουλίου, στο οποίο απο-
φασίστηκε η απευθείας ανάθεση, αποφασίστηκε ταυτόχρονα και
η διενέργεια διεθνούς διαγωνισµού µε το ίδιο αντικείµενο. Ο δια-
γωνισµός είναι εν εξελίξει και µε την ανάδειξη του αναδόχου θα
τερµατιστεί η σύµβαση απευθείας ανάθεσης.

Επί της δεύτερης αµφισβήτησής σας, έχει ήδη διαβιβαστεί η
απάντηση µέσω της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού ελέγχου
στην οποία εµπεριέχονται όλα τα απαιτούµενα στοιχεία και πι-
στοποιήσεις αναφορικά µε την εταιρεία. 

Σε ό,τι αφορά τα επιµέρους ερωτήµατα, τα οποία έχουν απαν-
τηθεί εκτενώς µέσω της απάντησής µας στην κοινοβουλευτική
σας ερώτηση µε αριθµό 6704/277 στις 27-7-2022, συνοπτικά σας
επισηµαίνονται τα κάτωθι: 

Πρώτον, η επιτροπή που επέλεξε την εταιρεία απαρτίστηκε
από τα ανώτατα στελέχη της ΕΑΒ, λόγω της εξαιρετικής σοβα-
ρότητας του θέµατος. Στην επιτροπή συµµετείχε και ο Διευθύ-
νων Σύµβουλος της ΕΑΒ και µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου
µε πολυετή εµπειρία στην Πολεµική Αεροπορία και στη συντή-
ρηση αεροσκαφών. Επιπρόσθετα, ο Γενικός Διευθυντής Παρα-
γωγής της ΕΑΒ έκανε επιτόπιο έλεγχο των δυνατοτήτων της
προτεινόµενης εταιρείας, δηλαδή σε πιστοποιήσεις, προσωπικό,
κ.λπ.. 

Δεύτερον, σύµφωνα µε την ΕΑΒ, το υπό εκπαίδευση προσω-
πικό της δεν συνδράµει στις εργασίες συντήρησης. Το έργο υλο-
ποιείται κανονικά από το προσωπικό της εταιρείας «AMS AERO».
Επίσης, το προσωπικό της εταιρείας είναι πιστοποιηµένο για αν-
τίστοιχες εργασίες επί των εν λόγω αεροσκαφών και τα πιστο-
ποιητικά τους έχουν ελεγχθεί επιτυχώς από την ΕΑΒ, δεδοµένου
ότι είναι συνταξιούχοι της ΕΑΒ µε πολυετή εµπειρία και εξειδί-
κευση στα C-130.

Τρίτον, ως γνωστόν τα αεροσκάφη της πολεµικής αεροπορίας
είναι παλαιάς κατασκευής. Αποτέλεσµα αυτών είναι η δηµιουργία
προβληµάτων, βλαβών, που για την αντιµετώπιση τους ορισµέ-
νες φορές απαιτείται αντικατάσταση δοµικών στοιχείων του αε-
ροσκάφους, µε συνέπεια την επείγουσα παραγγελία τους. Σε
αρκετές περιπτώσεις οι παραγγελίες καθυστερούν και το προ-
σωπικό αδυνατεί να συνεχίσει τις εργασίες του. Για την αντιµε-
τώπιση αυτής της κατάστασης έχει αποφασιστεί η διάθεση του
δεύτερου αεροσκάφους για την αποφυγή κενών διαστηµάτων.
Το τίµηµα των εργασιών για το επόµενο αεροσκάφος παραµένει
το αρχικώς συµφωνηθέν για τις κανονικές εργασίες συντήρησης.
Για όλα τα υλικά υπάρχει τιµοκατάλογος από τους κατασκευα-
στές. 

Τέταρτον, αναφορικά µε το τεχνικό προσωπικό της εταιρείας
που θα αναλάβει την εργοστασιακή συντήρηση, όπως προανα-
φέρθηκε, η εταιρεία χρησιµοποιεί αποκλειστικά δικό της προσω-
πικό για τις εργασίες που έχει αναλάβει βάσει της σύµβασης.
Όσον αφορά τις πιστοποιήσεις της εταιρείας, σας έχουν αποστα-
λεί µέσω της απάντησής µας στην κοινοβουλευτική σας ερώτηση
µε αριθµό -όπως είπα προηγουµένως- 6704/277 στις 27-7-2022.

Θα συνεχίσω την τοποθέτησή µου στη δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ζητήσαµε να συ-

ζητηθεί η ερώτηση που είχε εκπρόθεσµη απάντηση γιατί δεν ευ-
σταθούν πολλές από τις απαντήσεις. 

Παραδείγµατος χάριν, δεν ευσταθεί ότι για τη βελτίωση του
χρόνου παράδοσης αεροσκαφών στην πολεµική αεροπορία
απαιτείται η ενοικίαση προσωπικού µέσω εργολαβικών εταιρειών
ή σύµβασης παροχής έργου. Ας προσλάµβανε στο πρόγραµµα
που ήδη ήταν σε ενέργεια και µάλιστα από το 2019 και όχι να
έρθει το 2022 να κάνει την ανάθεση που έκανε. 

Δεν ευσταθεί ότι η ανάδοχος εταιρεία αναλαµβάνει την πλήρη
υπευθυνότητα του έργου, όπως και τώρα µας είπατε, γιατί
πρώτα απ’ όλα αξιοποιεί το προσωπικό της ΕΑΒ και, δεύτερον,
η ΕΑΒ διατηρεί τον ποιοτικό έλεγχο και όλες τις εργασίες πιστο-
ποίησης ορθής λειτουργίας, γιατί η πιστοποίηση της εταιρείας
είναι ελλιπής, άρα η ίδια η ΕΑΒ θα το κάνει, στο τέλος. 

Δεν ευσταθεί ότι η τρέχουσα γεωπολιτική κατάσταση στην ευ-
ρύτερη περιοχή οδήγησε στην επιτάχυνση. Αφού από το 2017 -
2018 έχουµε πρόβληµα και πετάει ένα αεροπλάνο, περιµέναµε
το 2022, που υπήρχε αστάθεια, για να κάνουµε επιτάχυνση; Αυτά
τώρα δεν µπορούν να στηριχτούν. Δεν είναι πράγµατα τα οποία
τεκµηριώνονται, δυστυχώς. Δεν γίνεται κατανοητός ο λόγος. Γί-
νεται κατανοητός σε µας -σας το είπα ήδη- αλλά δεν απαντάτε,
γιατί κάνατε ανάθεση και ταυτόχρονα διαγωνισµό και ο διαγωνι-
σµός προϋποθέτει τις προδιαγραφές που θα αποκτήσει η εται-
ρεία µε την ανάθεση, τις οποίες δεν τις είχε, φυσικά. 

Σας είπα για την εργατοώρα 18 ευρώ ΕΑΒ, 58 ευρώ ο εργαζό-
µενος µέσω της εργολαβικής. Πληρώνει η ΕΑΒ, δηλαδή και αντί
να πληρώσει 18, πληρώνει 58. Γιατί να µην προσλαµβάνει η ίδια;
Απλά πράγµατα. 

Λοιπόν, πρέπει να απαντηθεί γιατί ο εσωτερικός ελεγκτής έχει
µια γνωµοδότηση η οποία δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν, πώς δικαιο-
λογεί το αυξηµένο κόστος που σας είπα, το οποίο για τα τέσσερα
αεροσκάφη ανέρχεται σε ένα εκατοµµύριο. Και, βεβαίως, θέ-
λουµε να ξέρουµε αν υφίσταται οικονοµική µελέτη αξιολόγησης
αυτής της απευθείας ανάθεσης, έστω εκ των υστέρων -µετά τις
καταγγελίες- και αν, ναι, ποια είναι τα οικονοµικά µεγέθη που
αναφέρονται στην οικονοµική αυτή µελέτη αξιολόγησης. 

Κύριε Υπουργέ, είστε τρία χρόνια Κυβέρνηση. Θα ήταν κατα-
νοητό να επικαλεστείτε το επείγον το 2019 έστω και το 2020, όχι
στα τρία χρόνια προς το τέταρτο. Δεν είναι επείγον πλέον. Είναι
µια αδράνεια που επιδείξατε κι εσείς, όπως η προηγούµενη κυ-
βέρνηση, το πρώτο διάστηµα και µια αδράνεια που δεν µπορεί
να καλυφθεί µε αυτές τις µεθόδους.

Μια κουβέντα θα ήθελα να πω για την ΕΑΒ. Η ΕΑΒ χρειάζεται
ένα ολοκληρωµένο επιχειρησιακό σχέδιο, είναι εταιρεία που µπο-
ρεί να ανταποκριθεί στις αυξηµένες ανάγκες και για τη χώρα µας,
αλλά να είναι ανταγωνιστική και για υπηρεσίες που αφορούν
άλλες χώρες. Δυστυχώς δεν υπάρχει αυτή η πολιτική από την
πλευρά της Κυβέρνησης, δεν υπάρχει το ολοκληρωµένο σχέδιο. 

Και για να σας το αποδείξω, θα πω το εξής: Ήταν εποπτεύων
ο Υπουργός Οικονοµικών -το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας στη
συγκεκριµένη περίπτωση είναι πελάτης- και αντί να προχωρήσει
σε αυτή την ολοκληρωµένη πολιτική, ανατέθηκε αυτή η πολιτική
σε έτερο Υπουργό, σε αυτόν του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων. Δεν γίνεται τίποτα στην εταιρεία, όλα αυτά που
βλέπουµε είναι σηµάδια κακής διαχείρισης που, δυστυχώς, δεν
θα µείνουν έξω από τον έλεγχο, τον κοινοβουλευτικό, βεβαίως,
πρώτα απ’ όλα, αλλά και στη συνέχεια από τον έλεγχο νοµιµότη-
τας. Όσο είναι ώρα, πάρτε αποφάσεις να επανέλθει στην κανο-
νικότητα η ΕΑΒ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας και για το κλείσιµο της
σηµερινής διαδικασίας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θέσατε ερωτήµατα στη δευτερολογία σας
που έχω απαντήσει ξεκάθαρα στην πρωτολογία µου. Δεν θα επα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]ΣΤ’ - 30 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 20119



ναλάβω τα ίδια πράγµατα. Θα συνεχίσω µε τα υπόλοιπα που δεν
έχω απαντήσει στην πρωτολογία µου, λόγω της περιορισµένης
χρονικής διάρκειας της πρωτολογίας. 

Κύριε συνάδελφε, η διενέργεια των εργασιών στις εγκαταστά-
σεις της ΕΑΒ είναι µονόδροµος, καθώς τα συγκεκριµένα αερο-
σκάφη έχουν καταστεί προ πολλών ετών µη πτήσιµα. Η
συντήρησή τους µπορεί να γίνει µόνο στις εγκαταστάσεις της
ΕΑΒ. Ταυτόχρονα, η ΕΑΒ διαθέτει ήδη τις ειδικές συσκευές που
απαιτεί η εργοστασιακή συντήρηση του C-130 και τις παραχωρεί
εάν και όταν χρειαστούν, λόγος που βοήθησε να πετύχει η ΕΑΒ
στη σύµβαση τόσο χαµηλή τιµή εργατοώρας από τη συγκεκρι-
µένη εταιρεία. 

Έκτον, σύµφωνα µε το σχετικό άρθρο της σύµβασης, η ανά-
δοχος εταιρεία πρέπει να εκπροσωπεί εταιρεία που διαθέτει εξο-
πλισµό για C-130, ώστε να υπάρχει η δυνατότητα άµεσης
παραγγελίας. Ο ανωτέρω όρος της σύµβασης τέθηκε προς όφε-
λος της ΕΑΒ ώστε να καλύψει την αδυναµία παραγγελίας υλικών
από την ίδια. Μόνο εάν αιτηθεί η ΕΑΒ η εργολήπτρια εταιρεία θα
προχωρήσει σε παραγγελία των υλικών από τις εταιρείες που
υποχρεούται να εκπροσωπεί. Έτσι, σε κάθε περίπτωση εξασφα-
λίζεται η προµήθεια των απαιτούµενων υλικών για τη µη καθυ-
στέρηση της εκτέλεσης του έργου.

Έβδοµον, το προσωπικό της εταιρείας είναι πιστοποιηµένο για
αντίστοιχες εργασίες επί των εν λόγω αεροσκαφών και τα πιστο-
ποιητικά τους έχουν ελεγχθεί από την ΕΑΒ πριν την έναρξη της
σύµβασης. Σας παραπέµπω για άλλη µια φορά στην απάντησή
µας στην κοινοβουλευτική σας ερώτηση µε αριθµό 6704/277 στις
27-7-2022.

Όγδοον, κάθε εργασία σε οποιοδήποτε αεροσκάφος πιστοποι-
είται από τη Διεύθυνση Ποιοτικού Ελέγχου της ΕΑΒ είτε εκτελεί-
ται από το προσωπικό της είτε από άλλον φορέα. Είναι πάγια
διαδικασία και εφαρµόζεται από την αρχή της δηµιουργίας της
ΕΑΒ, αλλά και σε όλα τα συναφή εργοστάσια παγκοσµίως.

Ένατον, αναφορικά µε το κόστος της εργατοώρας τής συγκε-
κριµένης εταιρείας, σύµφωνα µε την εκτίµηση της ΕΑΒ, θεωρεί-
ται δίκαιο, εύλογο και συµφέρον, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την
πολυπλοκότητα των εργασιών και ότι η συγκεκριµένη σύµβαση
δεν αποτελεί σύµβαση παροχής ενοικίασης τεχνικού προσωπι-
κού, αλλά σύµβαση παροχής έργου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την

υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών των κατωτέρω συνε-
δριάσεων: ΡΜΗ’ της Δευτέρας 27 Ιουνίου 2022, ΡΜΘ’ της Τρίτης
28 Ιουνίου 2022, ΡΝ’ της Τετάρτης 29 Ιουνίου 2022, ΡΝΑ’ της
Πέµπτης 30 Ιουνίου 2022, ΡΝΒ’ της Παρασκευής 1ης Ιουλίου

2022, ΡΝΓ’ της Δευτέρας 4 Ιουλίου 2022, ΡΝΔ’ της Τρίτης 5 Ιου-
λίου 2022, ΡΝΕ’ της Τετάρτης 6 Ιουλίου 2022 (α’ συνεδρίαση),
ΡΝΣΤ’ της Τετάρτης 6 Ιουλίου 2022 (β’ συνεδρίαση), ΡΝΖ’ της
Πέµπτης 7 Ιουλίου 2022, ΡΝΗ’ της Παρασκευής 8 Ιουλίου 2022,
ΡΝΘ’ της Δευτέρας 11 Ιουλίου 2022, ΡΞ’ της Τρίτης 12 Ιουλίου
2022, ΡΞΓ’ της Τετάρτης 13 Ιουλίου 2022, ΡΞΔ’ της Πέµπτης 14
Ιουλίου 2022, ΡΞΕ’ της Παρασκευής 15 Ιουλίου 2022, ΡΞΣΤ’ της
Δευτέρας 18 Ιουλίου 2022, ΡΞΖ’ της Τρίτης 19 Ιουλίου 2022,
ΡΞΗ’ της Τετάρτης 20 Ιουλίου 2022, ΡΞΘ’ της Πέµπτης 21 Ιου-
λίου 2022, ΡΟ’ της Παρασκευής 22 Ιουλίου 2022, ΡΟΑ’ της Δευ-
τέρας 25 Ιουλίου 2022, ΡΟΒ’ της Τρίτης 26 Ιουλίου 2022, ΡΟΓ’
της Τετάρτης 27 Ιουλίου 2022, ΡΟΔ’ της Πέµπτης 28 Ιουλίου
2022, ΡΟΕ’ της Παρασκευής 29 Ιουλίου 2022, ΡΟΣΤ’ της Παρα-
σκευής 26 Αυγούστου 2022, ΡΟΗ’ της Τετάρτης 31 Αυγούστου
2022, ΡΟΘ’ της Πέµπτης 1 Σεπτεµβρίου 2022, ΡΠ’ της Δευτέρας
5 Σεπτεµβρίου 2022, ΡΠΑ’ της Τετάρτης 7 Σεπτεµβρίου 2022,
ΡΠΒ’ της Πέµπτης 8 Σεπτεµβρίου 2022, ΡΠΓ’ της Παρασκευής 9
Σεπτεµβρίου 2022, ΡΠΔ’ της Δευτέρας 12 Σεπτεµβρίου 2022,
ΡΠΕ’ της Τρίτης 13 Σεπτεµβρίου 2022, ΡΠΣΤ’ της Τετάρτης 14
Σεπτεµβρίου 2022, ΡΠΖ’ της Πέµπτης 15 Σεπτεµβρίου 2022,
ΡΠΗ’ της Παρασκευής 16 Σεπτεµβρίου 2022, ΡΠΘ’ της Δευτέρας
19 Σεπτεµβρίου 2022, Ρ�’ της Τετάρτης 21 Σεπτεµβρίου 2022,
Ρ�Α’ της Πέµπτης 22 Σεπτεµβρίου 2022, Ρ�Β’ της Παρασκευής 23
Σεπτεµβρίου 2022, Ρ�Γ’ της Δευτέρας 26 Σεπτεµβρίου 2022, Ρ�Δ’
της Τετάρτης 28 Σεπτεµβρίου 2022, Ρ�Ε’ της Πέµπτης 29 Σεπτεµ-
βρίου 2022, Ρ�ΣΤ’ της Παρασκευής 30 Σεπτεµβρίου 2022.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµείο αυτό κηρύσσεται η

λήξη των εργασιών της Γ’ Συνόδου της ΙΗ’ Περιόδου Προεδρευο-
µένης Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας. Το σχετικό προεδρικό
διάταγµα θα δηµοσιευτεί στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
θα θυροκολληθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να
κλείσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 13.05’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 3
Οκτωβρίου 2022, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) ώρα
11:00’ ανακοίνωση του Προεδρικού Διατάγµατος για τη λήξη των
εργασιών της Γ’ Συνόδου και Αγιασµός για την έναρξη των ερ-
γασιών της Δ’ Συνόδου της ΙΗ’ Περιόδου Προεδρευοµένης Κοι-
νοβουλευτικής Δηµοκρατίας από τον Μακαριότατο Αρχιεπίσκοπο
Αθηνών και πάσης Ελλάδος κ. Ιερώνυµο και τα µέλη της Διαρ-
κούς Ιεράς Συνόδου και β) ώρα 11.30’ εκλογή Κοσµητόρων και
Γραµµατέων, σύµφωνα µε τα άρθρα 6 και 8 του Κανονισµού της
Βουλής, σύµφωνα µε τις ειδικές ηµερήσιες διατάξεις που έχουν
διανεµηθεί.
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